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Hana Masáková,
starostka Kopidlna

Vážení spoluobčané,
dovolte mi přivítat vás v dalším vydání na-

šeho čtvrtletníku, kde bych vám chtěla přiblí-
žit dění ve městě za uplynulé čtvrtletí.

Za neskutečný úspěch považujeme obdrže-
ní rozhodnutí o přidělení dotace na realizaci 
akce Kanalizace Pševes–Drahoraz. Stavba 
by měla být zahájena předáním staveniště 
v  nejbližších dnech. Vysoutěžený dodavatel 
firma Stavitelství Řehoř, s.  r.  o., má za úkol 
zrealizovat stavbu za 50 mil. bez DPH za dva 
roky. Celý „maraton“ jednání, žádostí o  do-
tace, schvalování atp., který máme za sebou 
a  který jsem vám již několikrát přibližovala 
ve svých příspěvcích, nyní vyústil do pozitiv-
ního závěru, kterým je realizace podpořená 
dotačními prostředky z  Ministerstva země-
dělství (MZe) a finanční podporou z Vodohos-
podářské společnosti (VOS). První příslib na 
základě projektové dokumentace, který jsme 
obdrželi v  loňském roce z  MZe, byl pouze na 
částku necelých 23 mil. Naše mnohá jednání 
na MZe a dodržení všech požadavků ze strany 
MZe pomohly k novému hodnocení projektu, 
a nyní máme v ruce dokument s výší podpory 
29,95 mil. Kč, ke které bude přidán příspěvek 
z VOS, a. s., ve výši 13,9 mil. Kč.

Škola konečně v cíli
Nejvíce sledovanou stavbou v  posledních 

měsících byla rekonstrukce základní školy 
v  ulici Tomáše Svobody. Odstranily se vady 
a  nedodělky, osadily se dlouho očekávané 
protipožární dveře, a  mohlo dojít ke kontro-
le ze strany hasičů a  k  následné kolaudaci. 
Už se těším, jak nové škole v  září vdechnou 
život žáci a učitelé. Všichni jste srdečně zváni 

na slavnostní předání zrekonstruované školy, 
které bude 16.–17. září 2022 včetně dne ote-
vřených dveří všech budov.

Přípojky pro celý Ledkov
Akce výstavby vodovodu v  obci Ledkov 

i  nadále pokračuje. Přivaděč Psinice–Ledkov 
byl úspěšně vybudován a  pracuje se na roz-
vodech vodovodního řadu v  obci. Realizační 
firma chystá i  stavbu vodovodních přípojek 
pro všechny objekty v této obci. Těší nás i to, 
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že realizace akce pomůže zajistit pitnou vodu 
zároveň několika obyvatelům v obci Psinice.

Sběrný dvůr ve finále
V  ulici Lipová v  areálu bývalého školního 

statku se finalizují práce na stavbě sběrného 
dvora. Došlo k umístění váhy, položení zám-
kové dlažby, k  posledním venkovním úpra-
vám budoucí travnaté plochy včetně oplocení 
a může být zahájeno předání stavby. Násled-
ně proběhne kolaudace a zprovoznění areálu.

Nová šance pro Mlýnec
Hydrogeologický průzkum v  obci Mlýnec 

je ukončen, protokoly jsou předané a nyní je 
potřeba naplánovat objednání projektu na 
rozvody vody v  obci. Naskytla se však ještě 
možnost druhé varianty, která by nám mohla 
přivést do obce pitnou vodu. Pokud bude ve-
dlejší obec Budčeves realizovat výstavbu vo-
dovodu z obce Břístev, pak bychom se mohli 
na tento řad napojit, ale všechna jednání jsou 
teprve na samotném začátku.

Varovný systém s rozhlasem
U  investiční akce protipovodňového a  va-

rovného systému jsou nyní v  běhu funkční 
zkoušky jednotlivých hlásičů, které byly po 
městě a  obcích umístěny tak, aby bylo sly-
šet správně hlášení do všech koutů. Určitě se 
brzy odladí nedostatky, které se při funkčních 
zkouškách vyskytují, a  nový rozhlas nám 
bude dobře sloužit několik dalších let. Pro 
zlepšení přenosu informací mezi občany byl 
objednán také digitální rozhlas. Po nainsta-
lování a odzkoušení aplikace zveřejníme po-
stup, jak službu využívat.

Ulice dostanou nové osvětlení
Všichni jste sledovali probíhající akce vynu-

cené společností ČEZ, která v několika našich 
ulicích předělávala kabeláž z  venkovního 
elektrického vedení do země. V  ulicích Šver-
mova a Filcíkova je realizace pomalejší, ale po 
konzultacích s  realizační firmou postupuje. 
V  ulicích Bezručova, Havlíčkova a  U  Nádraží 
stavba proběhla velmi rychle a nyní zaměst-
nanci místního hospodářství musí do těchto 
ulic umístit nové veřejné osvětlení.

Sportoviště čeká na dodavatele
Zastupitelstvu města bude předán mate-

riál k  odsouhlasení dodavatele, který by měl 
zrealizovat venkovní sportoviště plánované 
v areálu základní školy. Stavba je plánovaná 
na dvanáct měsíců, a  tak předpokládejme 
první zkoušku sportu po dokončení v příštím 
roce v podzimních měsících.

Kultura a sport opět ožily
Po dlouhé covidové pauze jsou opět zpět 

běžné kulturní a sportovní nabídky pro naše 
občany. Od Kopidlenských slavností přes 
letní kina po Bluegrass festival, příměstské 
tábory na sportovní hale plné sportovního 
vyžití a i mnoho dalších upoutávek lákajících 
k pohybu. Každý si může vybrat podle svého 
zájmu a  tak budou probíhat také podzimní 
pestré nabídky. Přijďte si kulturně nebo spor-
tovně zpestřit podzim.

Skončila doba dovolených a  báječného 
slunečného léta, které nám připravilo rozma-
nité teplotní výkyvy. Přeji vám krásné babí 
léto a  příjemně strávené dny ve zbarveném 
podzimu.

Hana Masáková, starostka
(mezititulky KL)

Práce na sběrném dvoře ve finiši.

Zdravotní středisko dostalo 
nová okna a dveře

Místo starých lamp úsporky

Aby už nikdo nezabloudil…Na zdravotním středisku došlo ke kom-
pletní výměně oken a  dveří, dále instalaci 
žaluzií a  prvku pro dálkový odečet spotře-
bovaného tepla. Pracovníci místního hos-
podářství provedli veškeré začistění otvoru, 
vybetonování desek pro uložení vnitřních 
parapetů a  následně i  jejich instalaci. Dále 
došlo k opravě špalet, které byly vykachlíč-
kovány.

Jaroslav Mikule

V  červenci letošního roku bylo předáno 
staveniště v  ulicích Havlíčkova, Bezručova 
a U Nádraží firmě Rydval-elektro z Lomnice 
nad Popelkou k provedení rekonstrukce ve-
dení nízkého napětí. Od počátku bylo vidět, 
že si svou práci odvádějí kvalitně, a při čas-
tých kontrolách na staveništi nebyly zjištěny 
žádné nedostatky. Součástí je i instalace no-
vého veřejného osvětlení v ulicích Havlíčko-
va a U Nádraží, kde staré, nevyhovující lam-
py byly nahrazený novými, úspornými.

Jaroslav Mikule

V  areálu základní školy došlo k  instalaci 
nových označovacích tabulek budov. Byly 
usazeny i nové protipožární dveře, bez nichž 
nebylo možné zkolaudování stavby. V  sou-
časné době je již vše v  pořádku, a  žáci tak 
mohli v září nastoupit do nově zrekonstruo-
vané školy.

Jaroslav Mikule
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Opravy a rekonstrukce školského areálu  
v ulici T. Svobody krok za krokem

Že k  rekonstrukci budovy školy v  ulici 
T. Svobody musí dojít, si šeptali snad i vrab-
ci na střeše a  holubi pod střechou. Při pra-
videlných návštěvách hygienici procházeli 
budovu se zavřenýma očima, a  když povo-
lili další provoz školy, museli navštívit svého 
dentistu, když jim skřípění zubů poškodilo 
chrup… Ale ne, vážně. Všichni jsme věděli, 
že stav hlavní budovy vyžaduje celkovou re-
konstrukci.

Kromě nevyhovujících hygienických pod-
mínek, na které upozorňovala pravidelně 
hygiena, bylo v  první řadě třeba řešit stře-
chu, kterou do budovy zatékalo, a  poško-

zeny byly krovy a další dřevěné konstrukce. 
Současně bylo rozhodnuto i  o  opravě stro-
pů ve třetím nadzemním podlaží. Vynuce-
nou investicí byla kompletní rekonstrukce 
elektroinstalace v této části budovy. Stavbu 
zahájila firma Gamastav – invest, a. s., v let-
ních měsících roku 2015 s  předpokladem 
ukončení prací do konce prázdnin. Termín 
byl nakonec posunut, vzhledem k  rekon-
strukci elektroinstalace, do zimních měsíců 
a vyučovat se začalo v těchto prostorách až 
v  prvních měsících roku 2016. Celkové ná-
klady rekonstrukce střechy a prací s tím spo-
jených přesáhly částku šesti milionů korun. 
Čtyřmi miliony vypomohl Královéhradecký 
kraj, město hradilo dva miliony ze svého roz-
počtu.

Jenomže tohle je jenom začátek, protože 
je nutné provést úpravy celé budovy. Ve tří-
dách chybí umývadla s tekoucí vodou, bortí 
se podlahy, okny protahuje a  je s podivem, 
že elektrika ještě nikoho nezranila. Nejhor-
ší situace je ve specializované třídě, kde se 
vyučuje chemie a  fyzika. Také kabinety do-
sluhují a kantoři byli nuceni se přestěhovat 
z původní sborovny do jedné ze tříd. Je prav-
da, že z bývalé sborovny je počítačová třída 

a  druhá vznikla z  knihovny, ale ani jedna 
současným potřebám školy nevyhovuje. Ne-
vyhovují ani toalety. Doby, kdy klukům sta-
čily záchody v prvním patře a k napití jeden 
kohoutek s výlevkou, jsou dnes skutečně mi-
nulostí. Hygiena požaduje toalety pro chlap-
ce i  děvčata v  každém patře, a  navíc zvlášť 
prostory pro kantory a kantorky. V pořádku 
nejsou ani šatny a  dílny. Do jídelny a  spor-
tovní haly se chodí přes dvůr. Rozpadá se 
plot kolem celého areálu a  stává se nebez-
pečným všem, kteří se pohybují po chodní-
ku. Dlouho se diskutuje, zda celou historic-
kou budovu obalit polystyrénem, nebo se 

pokusit opravit původní členitou, ale krás-
nou fasádu. Zvítězil kompromis a historická 
fasáda bude zachována směrem do ulic Tyr-
šova a Tomáše Svobody. S tím vším si musí 
poradit projektanti, a  hlavně je tu úkol pro 
vedení města, zajistit financování celé akce.

Protože není v  silách města financovat 
rekonstrukci celého areálu bez dotací kraje, 
státu či Evropské unie, zvažuje se rozdělit 
rekonstrukci areálu do etap. První na řadu 
má přijít hlavní budova, na kterou máme 
přislíbeny čtyři miliony z  Královéhradecké-
ho kraje a sedm milionů z Operačního pro-
gramu životního prostředí, když v  budově 
snížíme energetické ztráty. Toho dosáhne-
me výměnou oken, zateplením dvou křídel 
budovy a umělou ventilací ve třídách. S tím 
si poradili projektanti a můžeme vybírat do-
davatele. Ve výběrovém řízení uspěla firma 
Martina Kafky z  Hlušic. Vysoutěžená cena 
se blíží třiceti milionům, jedenáct milionů 
máme smluvně zajištěno z  dotací, zbytek 
musí pokrýt rozpočet. Něco máme našet-
řeno z  let minulých, s  investicemi do školy 
počítáme ve dvou ročních rozpočtech tak, 
abychom celou akci ufinancovali. Budova 
byla již vyklizena a výuka se přemístí do bu-

dovy u kostela, učit se bude i v pavilonu nad 
jídelnou. V polovině listopadu roku 2018 za-
čínáme s rekonstrukcí hlavní budovy základ-
ní školy. Nezbytné bourací práce ukazují, že 
ne všecko lze podchytit v projektu, a tak se 
za pochodu dělají úpravy. Nezbytné je oddě-
lit budovu od spojovacího koridoru, který by 
měl být řešen v jiné etapě. Současně se hle-
dají další zdroje financování, když se zatím 
nedaří získat evropské peníze prostřednic-
tvím IROP (integrovaný regionální operační 
program), který by pokryl financování hlavní 
budovy, spojovacího koridoru a  dílen. Do-
konce pronikají informace o  tom, že zdroje 

jsou již vyčerpány a odtud peníze nepřijdou! 
Proto se vedení města zaměřuje na dotace 
z národních zdrojů. Kromě Operačního pro-
gramu životního prostředí jsme požádali 
Ministerstvo pro místní rozvoj, Ministerstvo 
financí, z  těchto dotací bychom pokryli fi-
nančně oplocení areálu a  rekonstrukci dí-
len – a jsme úspěšní. Jen podepsat příslušné 
smlouvy a můžeme stavět. Jako třešnička na 
dortu se jeví rozhodnutí z IROP, že můžeme 
přijmout dotaci ve výši téměř třicet dva mi-
lionů korun. To by nám pokrylo velkou část 
investice a areál bychom mohli mít oprave-
ný celý! Ale naše radost byla trochu před-
časná. Bylo nám vysvětleno, že evropské 
a  národní dotace nelze úplně a  jednoduše 
kombinovat, proto dotaci z MMR ve výši 8,3 
milionu musíme s poděkováním odříct. I tak 
jsme v situaci, kdy máme prostředky na to, 
abychom mohli provést rekonstrukci celého 
areálu včetně spojovacího koridoru, vybavit 
třídy novým nábytkem, školními pomůcka-
mi i moderní výpočetní technikou. Cílem je, 
aby celý areál byl dokončen na podzim roku 

Před proměnou Leden 2022

pokračování na straně 5
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2021. Stavební práce zajišťuje Stavební cen-
trum Hlušice, což je dceřiná společnost pana 
Kafky, takže na jednom dvoře staví stále je-
den „pantáta“, což je asi z provozních důvo-
dů dobře. Stavební práce na škole probíhají 
v  plánovaných termínech do doby, než do 
našich plánů zasáhl covid a s ním odliv ze-
jména zahraničních dělníků. Uvnitř budovy 
práce jakž takž postupují, největší komplika-
cí je však historická část fasády, kde prová-
dějící firma je bez dělníků, a  tudíž se práce 
téměř zastavily. S  realizací spojovacího ko-
ridoru se jeví výhodněji stavba výtahu než 
kolem schodiště pořídit několik plošin, které 
by osoby s pohybovým omezením dovezly 
do příslušných pater. Výtah samozřejmě po-
zdrží termín dokončení rekonstrukce areálu, 
ale k  našemu překvapení nebude zvýšení 
nákladů nijak dramatické. Komplikace nako-
nec přineslo v předpisech a normách požár-
něbezpečnostní řešení staveb. Jako příklad 
uvádím výměnu dveří z koridoru do jídelny, 
které nesplňovaly předpisy, a v době, kdy se 
má kolaudovat, musíme objednat jiné, od-

povídající. Při dnešních dodacích lhůtách to 
znamená posunutí termínu kolaudace o ně-
kolik měsíců!

Souběžně se stavebními pracemi se řeší 
i vybavení učeben nábytkem, počítači a po-
můckami pro výuku jednotlivých předmětů. 
Zatímco dodání nábytku zajistila firma Art-
spect, a. s., Praha 4 a dodavatelem počítačo-
vé techniky byla firma Prekt service, s.  r. o., 
Ostrava, pomůcky se nakupovaly napříč 
celou republikou od různých výrobců a pro-
dejců, což bylo náročné při koordinaci dodá-
vek a přejímce zboží.

V době, kdy probíhají dokončovací práce, 
jsme požádali Ministerstvo pro místní rozvoj 
o finanční podporu akce „Rekonstrukce hři-
ště před mateřskou školou“. Akce byla pod-
pořena, nové herní prvky instalovány a naše 
děti v mateřské škole? Mají si kde hrát! A aby 

si měli kde hrát i jejich starší kamarádi, měla 
by být zahájena výstavba hřiště na dvoře 
školy. Parametry hřiště umožní sportovcům 
hrát všechny míčové hry, snad s  výjimkou 
házené a malé kopané. Vedle hřiště vznikne 
sektor pro skok do dálky a výšky. Celý spor-
tovní areál bude mít moderní umělé povr-
chy a sportovci budou moci využívat zázemí 
sportovní haly. Také toto sportoviště bude 
ze tří čtvrtin hrazeno z  dotace, kterou nám 
poskytlo Ministerstvo pro místní rozvoj ve 
výši téměř tří milionů, z čehož plyne, že ná-
klady přesáhnou lehce čtyři miliony korun.

Na závěr si dovolím několik čísel:
Rekonstrukce a výstavba nových objektů, 

z nichž chybí dodělat už jenom venkovní hři-
ště, jsou dílem za 70 milionů korun! Z toho: 
Stavební úpravy stály 34 milionů, spojovací 
koridor a dílny 17 milionů, oplocení celého 
areálu 3,3 milionu, výtah 1,35 milionu. Počí-
tače, nábytek a vybavení pomůckami přišly 
na téměř 7 milionů. K tomu je nutné přičíst 
přibližně 2,2 milionu za vypracování projek-
tů, technický a autorský dozor a za další po-
vinnou administrativu, a jsme na částce blíží-
cí se 65 milionům. Přibližně 5 milionů budou 
stát venkovní hřiště s  doskočišti a  herní 
prvky u  mateřské školy, které již byly rea-
lizovány. Když všechna tato čísla sečteme, 
dojdeme k výsledku, že celý školský areál byl 
rekonstruován a  doplněn novými stavbami 
za 70 milionů korun, jak již bylo avizováno.

Nejvyšší dotaci jsme získali z IROP (evrop-
ské peníze) ve výši 31,3 milionu a  byla po-
užita zejména na stavební úpravy, nábytek, 
počítače a pomůcky pro výuku.

Operační program životního prostředí 
poskytl 7 milionů a  byly využity hlavně na 
výměnu oken, zateplení budovy a vzducho-
techniku.

Ministerstvo financí částkou převyšující 

2,5 milionu korun pomohlo financovat oplo-
cení areálu.

Ministerstvo pro místní rozvoj přispívá na 
hřiště a sportoviště částkou kolem 4 milionů.

Když k  těmto částkám přičteme 6,5 mi-
lionu, kolik nám přispěl Královéhradecký 
kraj, dojdeme k částce 51,5 milionu, získané 
v dotacích na rekonstrukci školského areálu. 
Z  rozpočtu města byla nebo ještě bude in-
vestována částka, která by neměla převýšit 
20 milionů korun.

Přijďte se podívat 16. nebo 17. září do ško-
ly a posuďte, zda je škola krásná jenom z uli-
ce, anebo se nám podařilo opravit celý areál 
tak, že se v něm bude líbit a dobře pracovat 
kantorům, a hlavně našim dětem.

Jiří Machula

Program:
16. září 2022
15.00 h Slavnostní zahájení
15.05 h Proslovy hostů
15.15 h Slavnostní přestřižení pásky
15.30 h Kulturní vystoupení žáků ZŠ
15.45 h Komentovaná prohlídka
16.00, 16.30 a 17.00 h Vystoupení žáků 
ZŠ (učebna přízemí)
16.00–18.00 h Den otevřených dveří

17. září 2022
9.00–13.00 h Den otevřených dveří
10.00 a 11.00 h Vystoupení žáků ZŠ 
(učebna přízemí)

Po oba dny probíhá den otevřených 
dveří i v těchto budovách:
Základní škola u kostela – 125 + 1 výro-
čí školy (Hilmarova ul.)
Mateřská škola (Havlíčkova ul.)
Víceúčelová sportovní hala (Tyršova ul.)

Město Kopidlno a ZŠ a MŠ Kopidlno 
vás srdečně zvou na slavnostní 
otevření rekonstruované budovy 
školy v ulici Tomáše Svobody 
a zároveň oslavu 100 + 1 let od 
založení školy.
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Strategický plán rozvoje města Kopidlno
na léta 2021–2031

V  prosinci loňského roku přijalo zastupi-
telstvo obce dokument, který by měl pomo-
ci zastupitelům při rozhodování, kam směro-
vat rozvoj obce. Protože je dokument možné 
najít na webových stránkách obce, může do 
něho nahlédnout široká veřejnost. A  nejen 
to. Vzhledem k tomu, že jde o otevřený do-
kument, může každý občan prostřednictvím 
svých zastupitelů nebo i  pracovníků obce 
přispět k  rozvoji obce svým námětem. Do-
kument se jmenuje Strategický plán rozvoje 
města Kopidlno na období let 2021–2031.

Strategické plánování je proces, který 
umožňuje efektivně a kontrolovaně rozvíjet 
obec. Strategický plán stanovuje cíle, termí-
ny a  cesty, jak cílů co nejefektivněji dosáh-
nout. Strategické plánování totiž vychází 
z průzkumu, který byl prováděn v době, kdy 
byl dokument zpracováván. Prostřednictvím 
průzkumu byly pojmenovány potřeby obce 
ve všech oblastech života a následně stano-
veny priority a  cíle podle jejich důležitosti. 
To je důležité zejména proto, že finanční 
prostředky jsou vždycky omezené a pro za-
stupitele je strategický plán pomůckou tyto 
priority pojmenovat, dohodnout, z  jakých 
prostředků bude možné cíle dosáhnout a fi-
nancovat jej. Snahou zastupitelů města by 
mělo být reflektovat potřeby a přání obyva-

tel, tak jak vyplynuly z dotazníkového šetře-
ní, a hledat cesty, jak jich dosáhnout s ohle-
dem na místní podmínky, limity a zvyklosti. 
Můžeme se dohadovat o  tom, jakou mělo 
dotazníkové šetření vypovídací hodnotu, 
když se ho zúčastnilo kolem sedmdesáti re-
spondentů. Při zpracování strategického plá-
nu se z něho samozřejmě vycházelo a určitě 
nám ukázalo názorovou hladinu obyvatel. 
Ze šetření vyplynulo, že naše spoluobčany 
trápí například bezpečnost dopravy, povrch 
komunikací a  chodníků, chátrající objekty, 
dopravní dostupnost hromadnou dopravou 
zejména o  víkendech a  svátcích, chybějící 
pozemky pro výstavbu rodinných domků, 
pořádek v  obci, oblast kultury a  možnost 
vyžití, chybějící volnočasové vyžití nejen 
pro děti, ale i  pro dospělou a  seniorskou 
věkovou skupinu. Těch oblastí, kde viděli re-
spondenti problém, je samozřejmě více, na 
druhou stranu oceňovali respondenti příro-
du a krajinu v okolí, udržování alespoň části 
kulturních a sportovních tradic. Podrobnější 
informace k analytické části lze získat přímo 
v dokumentu, který lze nalézt na webu měs-
ta. K prolistování je samozřejmě k dispozici 
i na městském úřadě.

Druhým, neméně významným důvodem 
zpracování strategického plánu je skuteč-

nost, že pokud město bude žádat o dotace, 
bez zpracovaného strategického plánu roz-
voje města by na některé národní ani evrop-
ské dotace nemuselo dosáhnout, protože 
takový dokument bude nezbytnou podmín-
kou pro její udělení. A že dotace jsou v dneš-
ní době významným zdrojem finančních 
prostředků v  investicích obce, je nám jasné 
všem.

Když už budete listovat dokumentem, 
podívejte se i na cíle a priority současného 
zastupitelstva, tak jak je vidělo, dokázalo 
pojmenovat a  popsat v  rozvojovém plánu 
města. Pro zjednodušení je dokument ve 
všech částech rozdělen do sedmi priorit. 
Třeba noví zastupitelé přehodnotí priority 
a cíle. V tom případě je v dokumentu popsá-
no, jak jej lze změnit, podle potřeb obce. Jak 
už jsem popsal v  začátku tohoto článku, je 
strategický rozvojový plán otevřeným doku-
mentem a je potřeba jej čas od času otevřít 
a prolistovat. Tento můj článek neměl za cíl 
popsat, co strategický plán rozvoje obce ob-
sahuje. Chtěl jsem jenom připomenout, že 
existuje, ukazuje nám cesty a  cíle a  je nám 
všem otevřený, pokud přehodnotíme prio-
rity a  budeme chtít směrovat město jiným 
směrem.

Jiří Machula

Červencová pouť 
v Mlýnci

Mlýnecké pouťové posezení vyšlo letos 
na 2.  července. Sbor dobrovolných hasi-
čů přichystal pro hosty tradiční grilované 
prase, chlazené nápoje a  nechyběla ani 
živá kapela. Po setmění rozzářil oblohu 
krásný ohňostroj. Ten byl na počest naší 
vesničky, o  které jsou první zmínky před 
700 lety.                                                             (hl)
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Informace ze schůzek s osadními 
výbory a občany připojených obcí

Pojízdná prodejna 
ve Pševsi znovu

Ostuda Jičínské 
ulice zmizela

Každoroční schůzky s  občany z  připoje-
ných obcí proběhly v Ledkově, Mlýnci a Pšev-
si v  průběhu měsíce května a  na začátku 
června, schůzka v  Drahorazi byla odložena 
a uskutečnila se až v srpnu.

Mlýnec
V Mlýnci schůzka proběhla v budově ško-

ly. Z  vedení města byli přítomni starostka 
a místostarosta, pracovníky úřadu zastupoval 
Ing. Jaroslav Mikule, ostatně v tomto složení 
navštívili všechny schůzky i v dalších obcích. 
Ing. Mikule na začátku setkání seznámil s rea-
lizací požadavků, které osadní výbor předložil 
pro rok 2022. Paní starostka pak informovala 
o krocích, které budou podniknuty, aby mohl 
být realizován vodovod v  Mlýnci. Byly pro-
vedeny zkoušky kvality a  množství vody ve 
dvou vrtech, které by měly být pro zásobení 
vodou v obci dostačující. Nabízí se však i nové 
řešení, přivedením vody z Břístve, kdy by se 
napojily na řad i obce Nečas a Budčeves. Jed-
nání jsou však v začátku a obyvatelé obce bu-
dou průběžně informováni prostřednictvím 
osadního výboru nebo návštěvou vedení 
obce. V průběhu schůzky se řešila otázka do-
pravní obslužnosti a zastávek vlaků, možnosti 
zajíždění pojízdné prodejny, úpravy zeleně 
včetně zásahů do stromů, které by mohly 
způsobit škody. Diskuse proběhla o připravo-
vaných oslavách 700. výročí vzniku obce.

Pševes
V Pševsi se schůzka konala v hasičské zbroj-

nici za hojné účasti veřejnosti. Setkání bylo 
podnětné a  mnoho věcí jsme si vzájemně 
vysvětlili. Dlouze se diskutovalo o realizaci ka-
nalizace a nového vodovodního řadu v Dra-
horazi a Pševsi a napojení na čistírnu odpad-
ních vod v Kopidlně. Paní starostka vysvětlila 
termíny realizace a pomoc obce občanům při 
napojení na kanalizaci. Informovala o výběru 
dodavatele akce, včetně ceny za realizaci a za-
pojení VOS, a. s., Jičín do financování. Dostalo 
se i  na další témata, z  nichž vybírám napří-
klad umístění kontejnerů na tříděný odpad, 
možnosti přistavení kontejneru na velkoob-
jemový odpad. Diskutovalo se také o  stavu 
místních komunikací včetně nutných oprav 
mostků v  obci, o  plánovaných opravách 
chodníků, které nebudou dotčeny stavbou 
kanalizační sítě. Velkým tématem se stalo vy-
užívání hřiště kynology, k problematice pro-
běhne schůzka všech zainteresovaných stran. 
Témat bylo na jednání otevřeno více. Část 
jsme si jich vysvětlili přímo na místě, ostatní 
budou zodpovězena členům osadního výbo-
ru, který s výsledkem seznámí spoluobčany.

Ledkov
Hlavním tématem v Ledkově bylo přivede-

ní vody do obce a realizace přípojek, včetně 

nákladů a finanční pomoci ze strany města. 
Dalším tématem byla dopravní obslužnost 
a  návaznost spojů na jičínské linky vlaků 
i  autobusů. O  jednáních s  objednatelem 
dopravních služeb informoval místostaros-
ta. Novým tématem byly úvahy o využití že-
lezniční trati a s tím spojený sloup v blízkos-
ti zastávky, který se má brzy realizovat. Paní 
starostka informovala o  reálné možnosti 
zajíždění pojízdné prodejny do všech obcí 
a jedná se i o zájezdu do Ledkova. Jednání 
jsou však teprve v začátku.

Drahoraz
Odložená schůzka se uskutečnila v  Dra-

horazi v srpnu, za slušné účasti občanů. Za 
obec byli přítomni starostka, místostarosta 
a pracovníky úřadu zastupoval Ing. Jaroslav 
Mikule. Občané Drahorazi byli seznámeni 
s  tím, jak se dosud podařilo realizovat po-
žadavky osadního výboru a co se bude rea-
lizovat v druhé polovině roku. Kladně bylo 
hodnoceno ukončení prací na opravě kříž-
ku panem Gláserem, dohodnuto, co je ještě 
potřeba dokončit, a diskutovala se možnost 
opravy další sochy v obci. Z dalších témat, 
která byla na schůzce otevřena, je otázka 
dalšího bytí, či nebytí třešňového sadu, kte-
rý už je svou životností za zenitem. Obnova 
sadu by byla finančně náročná, a  i  kdyby 
se uskutečnila, využití občany by bylo mi-
nimální, rovněž konání společenských akcí 
v tomto prostoru nevyhovuje. Občané byli 
informováni, že dohoda s církví o využívání 
hřiště za školou byla uzavřena. Diskutova-
lo se o vyčištění rybníčku v obci a konzul-
taci se zástupci Rybářství Chlumec, kteří 
mají s  čištěním rybníků zkušenosti, a  byl 
nastíněn další postup. Problémy, které tíží 
a znepříjemňují život obyvatel, jako je čer-
ná skládka za čp. 21, noční jízdy na čtyřkol-
kách a rušení nočního klidu, hluk z větráků 
provozovny MAVE, oprava střechy čp. 21 
a  řešení zázemí volební místnosti. Důleži-
té informace sdělila starostka ohledně no-
vého vodovodního řadu do obce a  blížící 
se realizace odkanalizování obcí Drahoraz 
a  Pševes včetně postupu prací a  postupu 
napojení na kanalizaci občany. Na progra-
mu byla také dopravní obslužnost v  obci 
včetně nové linky se zastávkou v Drahora-
zi, obnovení zastávek dálkových autobusů 
v Pševsi. I tato schůzka s občany byla pod-
nětná pro obě strany.

Schůzky s občany jednotlivých obcí byly 
přínosné. Mnohá témata, která obyvatele 
těchto obcí tíží, byla vysvětlena a navrženo 
řešení. Ne každý má možnost se dopravit 
do Kopidlna a účastnit se veřejných jednání 
zastupitelů, proto jsou schůzky i  zdrojem 
informací.

Jiří Machula

Od poloviny července do vesnice za-
jíždí pojízdná prodejna – pekařství pana 
Svobody z  Poděbrad. Do obce přijíždí 
v  pátek v  11 hodin na trase Budčeves, 
Mlýnec, Pševes, Drahoraz, Dolany, Jičí-
něves (zastavuje dvakrát), Labouň, Ži-
tětín a Bartoušov.

V nabídce prodejny je několik druhů 
chleba, rohlíky i  housky, buchty, kobli-
hy a záviny. Dále nabízí mouku, mléčné 
výrobky, droždí i vakuovanou uzeninu.

Nabídka základních potravin je mys-
lím dostačující a za zajištění této služby 
děkujeme.

Jana Čtvrtečková

V  průběhu měsíce srpna došlo k  do-
končení demolice objektu v ulici Jičínská 
čp. 23 a k úpravě terénu, osazení nových 
chodníkových obrubníků a  zhutnění 
škrabanky na ploše bývalého domu. Celá 
akce probíhala v  rámci pracovní doby 
pracovníků místního hospodářství.

Jaroslav Mikule
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Kopidlenské taneční jsou zpět

Po čtyřech letech se v  Kopidlně v  soko-
lovně opět konal taneční kurz pořádaný TJ 
Sokol Kopidlno. Zajeté dvouleté opakování 
tanečních přerušila v roce 2020 celosvětová 
nákaza covidem. Letos se tedy v  tanečních 
sešli dívky a chlapci z několika ročníků, a do-
konce i pár těch, kteří už základní školu před 
rokem opustili. Nakonec bylo 16 párů a jed-
na dívka navíc, což nevadilo, protože taneční 
mistr pan Mertlík dohlédl na to, aby se dívky 
v tancování střídaly, a někdy se do tance za-
pojil přihlížející chlapec, takže nikdo z účast-
níků kurzu nezahálel.

Tanečního kurzu se zúčastnil i  můj syn 
František, který nejdříve do tanečních chtěl, 
pak nechtěl a  nakonec se od jara ptal, zda 
taneční opravdu budou, protože pochopil, 
že je dobré se naučit tancovat a zažít přitom 
spousty legrace. Samozřejmě se mu také 
líbilo, že se mohl obléct do pěkného spole-
čenského obleku a být za fešáka.

V červenci 2022 jsme tedy žili tanečními, 
které měly 9 lekcí, 1 prodlouženou a 1 klo-
boukovou prodlouženou, na které jsme 
všichni obdivovali krásné, zajímavé klo-
bouky. Na závěr tanečního kurzu se konal 
30.  července věneček, kde dívky v  nádher-
ných bílých šatech jako princezny a  chlap-
ci v  pěkných, dobře padnoucích oblecích 
předvedli všem, že umí s přehledem zatan-

čit polku, valčík, waltz, tango, ale i cha-chu 
nebo jive. I na běžné hodiny se chodili dívat 
maminky, babičky, tetičky i sourozenci tan-
čících, ale nejvíce lidí bylo samozřejmě na 
věnečku, kdy byla sokolovna tak zaplněná, 
že nebylo možné sehnat volnou židli na 
posazení ke stolu. Tančilo se do pozdních 
nočních hodin, dívky už zapomněly na své 
bolavé nohy pošlapané od chlapců, nikomu 
se nechtělo domů, ale bylo na čase ukončit 
taneční kurz.

Poděkování patří panu Mertlíkovi a  jeho 
dceři, hudební skupině Allegro, paní Lucii 
Kyzivátové za krásné květiny a  členkám TJ 
Sokol Kopidlno, díky kterým se taneční opět 
uskutečnily.

Snad si všichni taneční užili tak, aby na ně 
vzpomínali v dobrém a s úsměvem na tváři.

Martina Vlčková

Oficiální foto: Foto Ullrich Jičín

Dětský den ve 
Pševsi znovu 
po nucené pauze

Po vynucené přestávce pro covid-19 
se letos opět ve Pševsi konal den pro 
děti.

Datum bylo stanoveno na 20. srpna. 
Několik dnů před tímto datem se ko-
naly přípravy, přiváželo se občerstvení, 
dárky pro děti a ostatní potřebné.

Ve stanovený den se již od 13 hodin 
na hřiště u  hasičárny trousili první ná-
vštěvníci. Někteří jednotlivě, někteří 
s  kamarády, jiní s  rodiči. Dětí se letos 
účastnilo 32. Za splnění deseti úkolů – 
střílení ze vzduchovky, házení míčkem 
na cíl, skákání v pytli a další úkoly – ob-
držely odměnu a  pro zábavu si mohly 
zaskákat ve skákacích hradech (letos 
byly dva), nechat si namalovat něco na 
obličej nebo si zařádit v „pěně“, kterou 
opět přivezli hasiči z Kopidlna.

K  občerstvení byly klobásy z  udírny 
a k pití pro děti a  řidiče cola a pro do-
spěláky pivo a víno.

Domů odcházeli všichni spokojeni, 
pro všechny to byla po vynucené pauze 
příjemná změna a už se těší na příště.

Jana Čtvrtečková
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Komunální volby 2022 v Kopidlně: jak volit a na co si dát pozor

Jak proběhnou ankety k členství v osadních výborech

Končí volební období zastupitelstev obcí a začne 
volební období nové. Mezitím proběhnou komunální 
volby a právě jim je v tomto čísle Kopidlenských listů 
věnováno hodně místa.

Kopidlenské listy opět požádaly zástupce voleb-
ních stran o  jejich předvolební prezentace. Jejich 
zveřejněním chceme pomoci čtenářům-voličům při 
rozhodování, komu dát svůj hlas.

Každá volební strana dostala prostor o  velikosti 
jedné stránky A4 a záleželo jen na ní, jak jej využije. 
Volební prezentace najdete na následujících strán-
kách tohoto čísla Kopidlenských listů v pořadí podle 
vylosovaných čísel, tedy ve stejném pořadí, v  jakém 
budou strany seřazeny i na volebním lístku:

1. HASIČI
2. KOPIDLNO 2022, šance na změnu, rozvoj a lepší 

budoucnost
3. KOPIDLENSKO
4. Křesťanská a  demokratická unie-Českosloven-

ská strana lidová a  nezávislí občané Kopidlna 
a místních částí

5. Česká strana sociálně demokratická
6. KOPIDLNO PRO SPORT
7. Sdružení nezávislých kandidátů pro moderní 

Kopidlno - NOVÝ SMĚR

Z názvů volebních stran lze poznat, že dvě kandi-
dátní listiny byly podány politickými stranami, ostat-
ních pět volebních stran jsou sdružení nezávislých 
kandidátů. Při komunálních volbách si však my voliči 
nemusíme vybrat jednu volební stranu, ale můžeme 
dávat své hlasy jednotlivým kandidátům ze všech vo-
lebních stran.

V Kopidlně volíme 15 zastupitelů, každý volič tedy 
má 15 hlasů. Pro komunální volby je jen jeden hla-
sovací lístek, na kterém budou uvedeni všichni kan-
didáti, a to v sedmi rámečcích – pro každou volební 
stranu bude jeden rámeček (s jedním sloupcem kan-
didátů). Hlasovací lístek bude pravděpodobně potiš-
těn na obou stranách.

Způsobů, jak upravit hlasovací lístek, je několik:
1. Vyberu si 15 osob a udělám křížky před jejich jmé-

ny. Není důležité, z  jakých volebních stran kandi-
dáti jsou. Znám je dostatečně a věřím, že jsou to ti 
praví, kteří budou dobře řídit město. Křížků mohu 
udělat nejvýše 15; může jich být méně, nesmí jich 
však být více.

2. Vyberu si jednu volební stranu a udělám křížek ve 
čtverečku před jejím názvem. Tím dávám své hlasy 
všem kandidátům této volební strany v pořadí, jak 
jsou uvedeni na hlasovacím lístku. Na pořadí kan-
didátů nemám žádný vliv.

3. Můžu kombinovat oba výše uvedené způsoby. 
Udělám křížek u názvu jedné volební strany a ně-
kolik křížků před jmény kandidátů z  jedné nebo 
více ostatních volebních stran (křížků před jmény 
musí být méně než 15). Tím jsem dala hlas jednotli-
vým označeným kandidátům a z označené volební 
strany tolika kandidátům, kolik jich zbývá do 15, 
a to v pořadí uvedeném na hlasovacím lístku.

Na co je potřeba dát si pozor, aby byl hlasovací lís-
tek platný:

Hlasovací lístek musí být do volební schránky vlo-
žen v úřední obálce, kterou dostanu ve volební míst-
nosti. V úřední obálce musí být pouze jeden hlasovací 
lístek do zastupitelstva města.

Na hlasovacím lístku nesmím udělat víc než 15 
křížků u jednotlivých kandidátů.

Na hlasovacím lístku nesmím označit více než jed-
nu volební stranu.

Neplatnost hlasů způsobí také přetržení hlasovací-
ho lístku a neoznačení žádného kandidáta ani žádné 
volební strany.

Poškození nebo přeložení hlasovacího lístku nemá 
vliv na jeho platnost, pokud jsou z něho patrné po-
třebné údaje. K  jiným než zákonem stanoveným 
úpravám hlasovacího lístku se nepřihlíží.

Všechny volební strany mají po 15 kandidátech, 
tzn. že budeme vybírat ze 105 osob. V Kopidlně je to 
od roku 1990 nejvyšší počet jak volebních stran, tak 

kandidátů. Nevím, jestli výběr z  tak velkého počtu 
kandidátů bude pro voliče výhoda, nebo nevýhoda.

Jisté je, že velký počet volebních stran a kandidá-
tů způsobí náročnější práci pro volební komise. Ty 
budou v  kopidlenských okrscích minimálně sedmi-
členné a ve vesnicích minimálně pětičlenné. Volební 
komise vznikají tak, že každá volební strana může 
delegovat člena do každé volební komise. Při sedmi 
volebních stranách můžeme mít ve všech okrscích 
nadelegováno po sedmi členech. A  protože u  nás 
budou zároveň i volby senátní, je možné, že členů ko-
misí bude ještě o několik víc. Minimální počet členů 
komisí se stanovuje, maximální nikoli. Snad se nám 
komise do volebních místností vejdou.

Volby se konají v pátek 23. a v sobotu 24. září 2022 
(souběh komunálních voleb s  prvním kolem voleb 
senátních). Volit budeme na obvyklých místech po-
dle svých okrsků. Pro komunální volby neexistují 
voličské průkazy, tzn. nelze volit jinde než v  místě 
trvalého bydliště.

Budeme-li chtít znát výsledky voleb co nejdříve, 
budeme sledovat webové stránky Českého statistic-
kého úřadu, kde se výsledky objeví chviličku potom, 
co svůj zápis odevzdá poslední volební okrsek. Proto-
že naše okrskové volební komise budou sčítat nejen 
hlasy v komunálních volbách, ale i ve volbách senát-
ních, bude jim to trvat déle než při jiných druzích vo-
leb. Ale věřím, že v sobotu to stihneme.

Pak už bude záležet na nově zvolených zastupite-
lích, jak se dohodnou mezi sebou. Taková jednání se 
totiž vedou i v obcích.

Po vyhlášení výsledků voleb Státní volební komisí 
běží desetidenní lhůta pro případné podání návrhů 
na neplatnost hlasování, neplatnost voleb nebo ne-
platnost volby kandidáta. Pokud k ničemu takovému 
nedojde (u  nás se to nikdy nestalo), bude svoláno 
ustavující zasedání zastupitelstva, které zvolí staros-
tu, místostarostu a radu.

Ale to už je jiný příběh, možná do příštího čísla Ko-
pidlenských listů.

Lenka Kropáčková

Skončením volebního období zastupitelstva města 
přestávají existovat i  všechny ostatní orgány zřízené 
zastupitelstvem a  radou – výbory zastupitelstva, ko-
mise rady i osadní výbory. V případě Kopidlna jsou to 
finanční výbor, kontrolní výbor, komise redakční rada 
Kopidlenských listů, sportovní komise a osadní výbo-
ry Drahoraz, Mlýnec, Pševes a Ledkov.

Novým zastupitelstvem vzniklým volbami, které se 
budou konat 23. a 24. září 2022, budou zřízeny orgány 
nové. Zastupitelstvo zřídí finanční výbor a  kontrolní 
výbor; tyto výbory jsou zřizovány povinně. Orgány 
rady se nazývají komise a v Kopidlně počítáme s opě-
tovným zřízením redakční rady Kopidlenských listů; 
věřím, že většina dosavadních členů bude v práci po-
kračovat. Případné opětovné zřízení sportovní komise 
bude záležet na nových zastupitelích a  rozhodnutí 
o zřízení či nezřízení komise bude předcházet aktua-
lizace Plánu rozvoje sportu.

Jak navrhnout zástupce do osadního výboru
Osadní výbory mnohokrát prokázaly svou potřeb-

nost a užitečnost, a proto bude zastupitelstvu navrho-
váno jejich opětovné zřízení. Konání anket k členství 
v osadních výborech se rychle blíží, proto si zopakuje-
me základní informace:

Důvodem pořádání anket je snaha získat co nejvíce 
návrhů na vhodné členy osadních výborů.

Ankety budou pořádány pro každý osadní výbor 
samostatně. Každý obyvatel vesnice se bude vyjadřo-

vat jen ke „svému“ osadnímu výboru. Anket se mohou 
účastnit pouze osoby starší 18 let přihlášené k trvalé-
mu pobytu v části, které se anketa týká.

Obyvatelům vesnic budou několik dnů před koná-
ním anket doručeny do schránek anketní lístky, které 
si doma v klidu mohou vyplnit.

drahoraz, Mlýnec a pševes
Anketa se uskuteční v  době komunálních voleb, 

tj. 23. a 24. září 2022, v pátek od 14 do 22 hodin a v so-
botu od 8 do 14 hodin. Stejné bude i místo – u volební 
místnosti. Občané, kteří se z důvodu věku nebo zdra-
votního stavu nemohou odstavit k odevzdání anket-
ního formuláře, mohou s pověřenou osobou dohod-
nout odevzdání ve svém bydlišti.

Ledkov
Všechny trvale obydlené domácnosti v  části Led-

kov budou navštíveny pověřenými osobami v předem 
oznámenou dobu. Občané budou své anketní lístky 
vkládat do zapečetěné schránky. Důvodem jiného po-
stupu je skutečnost, že obyvatelé Ledkova volí v kopi-
dlenském okrsku a vzhledem k velkému počtu voličů 
v  kopidlenských okrscích by bylo velmi nepraktické 
umístění anketní schránky u volebních místností.

Jak anketní formulář vyplnit
Anketa je anonymní a  dobrovolná. Každý občan 

se může ankety zúčastnit jen jednou a odevzdat jen 

jeden formulář, zastoupení není možné.
Každý účastník ankety napíše do anketního for-

muláře jména nejvýše deseti spoluobčanů, které 
považuje za vhodné členy osadního výboru. Psát se 
bude jméno a příjmení, a je-li více osob téhož jména 
a příjmení, uvede se odlišení (např. st./ml., čp. bydli-
ště). Písmo musí být čitelné, nejlépe tiskací. Jméno 
a  příjmení lze škrtnout a  pod tabulku napsat jméno 
a  příjmení jiné. Nelze přepisovat. Nelze uvádět více 
jmen. Pořadí jmen je libovolné, nemá vliv při vyhod-
nocování ankety.

O náhradní formulář bude možné požádat u voleb-
ní místnosti osobu pověřenou dohledem nad průbě-
hem ankety.

Formuláře budou odevzdávány do zapečetěné 
schránky k  tomu určené a  označené. Formuláře bu-
dou do schránky vkládány volně, bez obálek. Formu-
láře lze libovolně skládat.

Vyhodnocení anket provedou starosta spolu se 
dvěma zaměstnanci města a s dosavadními předsedy 
osadních výborů nebo jimi pověřenými osobami. Ter-
míny vyhodnocení budou sděleny dosavadním před-
sedům osadních výborů min. tři dny předem. Účast 
dosavadních předsedů nebo jimi pověřených osob 
však není podmínkou provedení vyhodnocení.

Výsledky anket poslouží při jednáních souvisejících 
se zřízením osadních výborů.

Lenka Kropáčková
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HASIČI

Vážení občané města Kopidlna,
jelikož se nám komunální volby kvapem blíží, dovolte mi vám za naše 

sdružení nezávislých kandidátů – HASIČI představit naši vizi, kam by naše 
město mělo do budoucna směřovat.

V první řadě by se vedení města mělo věnovat péči o své občany. Ať 
již v  zajištění chodu místní lékárny, nebo důstojnějších prostorech pro 
obvodní lékaře. Nesmí se zapomenout ani na kopidlenské podnikatele 
a obchody, kteří dávají lidem práci a odvádí do městské pokladny část 
svých příjmů. Za to jim patří velké díky a je nutné si uvědomit, že bez nich 
by Kopidlno bylo jen „městem duchů“. V neposlední řadě je také třeba 
myslet na bezpečnost. Rozšíření kamerového systému, který jsme před 
6 lety zaváděli, je dalším z našich cílů.

Dalším bodem jsou investice města. Nedá se říct, že by Kopidlno dopo-
sud neinvestovalo. Nyní je však třeba se zaměřit především na ulice. Stav 
(troufnu si říct většiny) ulic ve městě je víc než tristní. Povrchy silnic ničí 
naše vozy, na chodnících hrozí nebezpečí úrazu. V zimě se takové komu-
nikace nedají ani pořádně udržovat. Chybí místa na parkování, a přede-
vším zeleň. Asi nikdo v dnešní době nechce bydlet jen v obložení betonu 
a asfaltu. Další, neméně důležitou investicí je realizace 3. etapy revitali-
zace náměstí. Nesmíme však zapomenout ani na okolní obce. Vodovod 
do Ledkov byl přiveden letos a bylo by vhodné zavést vodu i do Mlýnce. 
Do budoucna je potřeba myslet i na odpady. Kdo v tomto směru zaspí, 
bude platit obrovské sumy, kdo půjde „s  dobou“, může naopak hodně 
získat. Proto je nutné věnovat maximální péči odpadovému hospodář-
ství a  nakládání s  odpady. Jedním z  dalších bodů, na které je potřeba 
se soustředit, jsou energie. Zateplení všech budov v majetku města by 
tak mělo být bezpodmínečné. Ale zároveň by bylo vhodné všechny je-
jich střechy vybavit solárními panely, abychom ušetřili výdaje nejen za 
topení, ale i za elektřinu. V době, kdy se poskytují až 70% dotace, by to 
město mělo maximálně využít. Zapomenout však nesmíme ani na odbor 
místního hospodářství. Partu šikovných chlapů, která městu šetří nemalé 

finanční prostředky. Je potřeba zajistit, aby měli k dispozici kvalitní tech-
nické prostředky a dostatečný počet personálu. Aby jejich práce byla co 
nejefektivnější.

Poslední bod, kterému chceme věnovat pozornost, se týká vzájemné 
spolupráce. Spolupracovat je potřeba nejen v rámci Královéhradeckého 
kraje, odkud plyne nemalá část finančních prostředků pro město. Dobré 
vztahy musíme též udržovat s místní akční skupinou Mariánská zahrada 
a starosty okolních obcí. Nejen kvůli financím, ale především kvůli tomu, 
že jsme lidé… Nemá smysl si závidět, ale vzájemně si pomáhat. Zahrad-
nická škola je jedním z dalších bodů, kde je nutná dobrá spolupráce, pro-
tože město Kopidlno může být díky ní ozdobou regionu. Stačí jen trochu 
chtít. Poslední bod k tématu spolupráce je asi ten nejdůležitější. Jedná 
se o  spolupráci všech… Spolků, zastupitelů, občanů města Kopidlna. 
Aktuální situace není nikterak růžová. Ale je potřeba si uvědomit, že vzá-
jemnými naschvály, pomluvami atd. se nikdy město neposune správným 
směrem. Bojkot správných návrhů a hledání nesmyslů na čemkoliv jsou 
cesta do pekel…

Možná si říkáte, proč vlastně hasiči zase kandidují. Vždyť už mají dost. 
Novou hasičárnu, dvě nová auta… Jenže je potřeba si uvědomit, že se 
nejedná o majetek hasičů, nýbrž o majetek města, o který se hasiči mají 
povinnost starat. A dělají to víc než svědomitě. Díky tomu, že hasiči fun-
gují na výborné úrovni (myšleno v rámci ochrany obyvatelstva), získalo 
město Kopidlno v posledních letech na dotacích cca 25.000.000 Kč. My 
hasiči tu nejsme pro sebe, neděláme věci pro své vlastní obohacení. Vždy 
jsme tu byli a dále budeme hlavně pro své občany.

Kandidáti: Petr Hnát, Jaroslav Jaroš, Aleš Janča, Daniel Vycpálek, David 
Hrdý, Bc. Tereza Jedličková, Lukáš Habich, Mgr. Ondřej Splítek, Zdeněk 
Hojer, Tomáš Uzel, Petr Vodák, Jakub Valenta, Kateřina Tobiášová, Klára 
Valentová, Pavel Doktor
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KOPIDLNO 2022,
šance na změnu, rozvoj a lepší budoucnost

Vážení spoluobčané,
dovolte, abychom vám nejprve položili pár otázek. Dokázali byste vy-

jmenovat nějaké důvody, proč byste ostatní pozvali na návštěvu Kopidlna 
anebo jim doporučili Kopidlno pro život? Ano, jistě že máme dostupné 
lékaře nebo dobré dopravní spojení. Ale máme zde pracovní příležitos-
ti? Máme v Kopidlně školu, do které se rádi sjíždí děti ze širokého okolí? 
Máme zde sportoviště, kam by kdokoli a kdykoli mohl zajít potrápit tělo 
a potěšit duši? Je možné do Kopidlna bezpečně dojet na kole z Draho-
raze nebo Pševse? Když procházíte městem, máte chuť anebo možnost 
se někde posadit a nechat se hýčkat okolím? Řekli byste, že je Kopidlno 
pěkné město?

Odpověděli jste si na většinu otázek „NE“? A dokázali byste si přiznat, 
že si za to vlastně můžeme sami? Ano, je to tak, už velmi dlouhou dobu 
volíme stále stejné politické vedení města, které má za hlavní cíl získat 
dostatek našich hlasů k obsazení pozic na radnici a dále se občanů na nic 
neptá a nejlepší pro ně je, když toho občané moc nevědí.

Nyní stojíme na křižovatce a existují jen dvě další cesty:
První cesta, nazvěme ji „ztraceni v minulém století“, vypadá takto: Zvo-

líme si stejného politika s těmi, kdo jej doposud podporovali anebo nyní 
nově podporovat budou. Pro něj je zeleň jen zbytečná práce a náklady na 
údržbu. Stromy jsou hlavním nepřítelem parkování aut. Myslí si, že jedno 
hřiště o minimálních možných rozměrech zasazené mezi budovami bez 
proudění vzduchu bude pro sportovce rájem. Podle něho jistě občané 
uvítají minimalistický, voňavý a  opravdu drahý sběrný dvůr uprostřed 
města, kde si ověří svoje řidičské schopnosti a odkud zřejmě stejně bu-
dou muset jet se sutí za město na původní skládku. Pro něj je lepší utratit 
milionové částky za nákup pozemků (nejlépe od někoho známého) než 
tyto prostředky investovat do rozvoje obce. Více asi už není třeba zmiňo-
vat, však vy víte…

Druhá cesta by mohla být v duchu hesla „tvořme společně naše město 
a obce a jejich život“ a může vypadat následovně: Zvolíme si lidi, pro které 
budou hlavními prioritami práce – skutečný rozvoj obce ve veřejném zá-
jmu, spolupráce s občany, naprostá transparentnost hospodaření města.

Jako příklad uveďme rekonstrukce ulic. Nejprve se občané dotčených 
ulic sejdou se zástupci města a  projektantem, nastíní se možná řešení, 
vybere se takové řešení, které bude vyhovovat těm, kteří v dané oblasti 
budou žít, a  takto se to zrealizuje. Na závěr bude zveřejněna podrobná 
zpráva o nákladech na danou akci.

Obdobné by platilo např. u řešení prostor u Cihelny. Spokojí se místní 
s mnoho let slibovanou opravou chodníků? Nebo by se chtěli podílet na 
komplexním řešení – chodníky, parkování, veřejný prostor a volný čas?

Co třeba náměstí? Bude se vám opravdu líbit náměstí tak, jak je zčásti 
hotové a dále vyprojektované z r. 2013? Prostor pro zeleň a život lidí bude 
minimální, ale bude zde obrovská vydlážděná plocha s  87 parkovacími 
místy. Jak se tam asi budeme cítit? Chceme „srdce“ města bez života? 
Nebo to změníme?

Nejsme všeznalí, a tak i občanů Pševse, Drahoraze, Mlýnce a Ledkova se 
budeme ptát, co je trápí, co a jak by chtěli a potřebovali.

Věříme, že se společně s námi vydáte po druhé cestě.

Nazvali jsme tuto cestu Kopidlno 2022 – šance na změnu, rozvoj a lepší 
budoucnost.

Našich 15 kandidátů je tým lidí, kterým na našem městě skutečně zá-
leží. Byl složen nikoliv podle politických ambicí, ale na základě vzdělání, 
profesních znalostí a  oblastí zájmu jednotlivých členů. Tak dokáže být 
aktivní a tvůrčí ve většině oblastí fungování obce. Tím, že náš tým pod-
poříte celý, dáte šanci na změnu! Pokud tuto šanci společně dostaneme, 
nepromarníme ji, spolu s vámi hned začneme pracovat na rozvoji města 
pro lepší budoucnost.

Chcete být toho součástí? Pokud ano, věříme, že se za pár let společně 
ohlédneme a řekneme si „stálo to za to“.

Děkujeme za podporu.

Ing. Martin Kinčl, Martin Zeman, Ing. Petra Albrechtová, Pavlína Zema-
nová, František Zajíc, Stanislav Adamec, Ruslan Dyčenko, Iveta Adamcová, 
Ing. Petra Kinčlová, Petr Janda, Ondřej Nečas, Jaroslav Ryba, Jana Škarydo-
vá, Václav Slavík, Ing. Bc. Šárka Kodydková

Myslíme si, že tváře našich kandidátů nejsou nyní to nejdůležitější. Důležité jsou vize, 
nápady, myšlenky, chuť pracovat a posouvat se vpřed. Proto zde vidíte ukázku práce 
Ing. Petry Albrechtové, kterou realizovala pro sousední obec…
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KOPIDLENSKO

Vážení spoluobčané, sdružení nezávislých kandidátů – KOPIDLENSKO má 
za sebou první čtyřleté volební období. Pojďme společně zhodnotit, jak se 
naše plány setkaly se skutečností a jaké máme plány pro období příští.

Oblast školství:
•	 Rekonstrukce základní školy

Podařilo se opravit hlavní budovu, dílny, vstupní koridor i oplocení ce-
lého areálu. Realizací výtahu je hlavní budova bez bariér a mohou ji vyu-
žívat i žáci s pohybovým omezením. Za zmínku stojí fasáda budovy, na 
které byla opravena historická výzdoba s  maximální snahou zachování 
původních ozdobných prvků. V areálu přibyly nové herní prvky pro děti 
mateřské školy a byla zahájena stavba venkovního hřiště s umělým po-
vrchem a v jeho blízkosti vznikne doskočiště pro skok do dálky a výšky. 
Tento náš cíl se podařilo v  zastupitelstvu prosadit a  zrealizovat. Vidíme 
však potřebu investice do budovy v Hilmarově ulici, která potřebuje mini-
málně vyměnit okna a opravit fasádu.

Chodníky a komunikace:
•	 Opravy chodníků a komunikací v ulicích K Bažantnici, Filcíkova, Bezru-

čova, Havlíčkova a dalších
•	 Dokončit revitalizaci náměstí (za rozumný peníz)

Podařilo se opravit chodník v Lipové ulici a provést revitalizaci severo-
východní části náměstí. V souvislosti s realizací veřejného osvětlení byly 
opraveny chodníky v  ulicích Jičínská, U Trati, Nerudova a  K  Bažantnici. 
Projekčně jsou připraveny rekonstrukce ulic U  Nádraží, Bezručova, Hav-
líčkova a  Tyršova, podpoříme také opravu Filcíkovy ulice včetně jejího 
prodloužení směrem k sídlišti U Cihelny a dokončení revitalizace náměstí. 
Tento náš cíl byl splněn jenom zčásti a v novém volebním období bude 
pro nás jednou z priorit! Je na čase zlepšit podmínky pro život spoluobča-
nů sídliště U Cihelny. Chceme nejenom opravit chodníky a komunikace, 
ale vytvořit prostory, kde si mohou hrát děti a sportovně se vyžít mladí 
lidé.

Bezpečnost:
•	 Podpoříme rozšíření kamerového systému v obci, jako jednu z cest 

navýšení bezpečnosti našich spoluobčanů
•	 Řešit bezpečnost obyvatel i za cenu vyhlášení obce jako ohroženou 

lokalitu
Kamerový systém se ve spolupráci s policií podařilo rozšířit o několik 

kamer. Výběr míst pro umístění kamer jsme rovněž řešili společně s policií 
a v podobném duchu bychom chtěli pokračovat i v budoucnu. Vyhláše-
ní obce jako bezpečnostně ohroženou lokalitu nebyl reálný cíl a bylo od 
něho upuštěno. Nadále se však budeme problematikou bezpečnosti oby-
vatel v Kopidlně a připojených obcích zabývat. Naší snahou bude vyřešit 
hluk a nepořádek na náměstí a v parku zejména večer a v noci.

pracovní příležitosti:
•	 Podpořit aktivity podnikatelů, které přinesou pracovní příležitosti, 

a aktivně takové podnikatele vyhledávat
Dlouhodobý cíl, který by měl být prioritou pro všechny zastupitele. Ne-

jde o  úkol pro jedno volební období. Je dobře, že nebyl opomenut při 
tvorbě Plánu rozvoje obce!

podpora sportu a kultury:
•	 Podpořit místní dobrovolné spolky a sportovní oddíly
•	 Dokončit zázemí pro hasiče a postupně zlepšit jejich technické vybavení

Naší snahou byla vyšší finanční podpora spolků a sportovních oddílů, 
která měla podpořit nejenom vlastní činnost spolků, ale měla pomoci vy-
lepšit zázemí spolků. Tento náš cíl nebyl zastupiteli podpořen, a proto jej 
nebylo možné plně realizovat. Naopak zázemí a technické vybavení pro 
hasiče a jejich výjezdovou jednotku se podařilo realizovat. Za vše hovoří 
nová zbrojnice, velkokapacitní cisterna, dopravní automobil a další drob-
ná zařízení, nezbytná při zásazích jednotky.

Občanská vybavenost:
•	 Rozšířit veřejné osvětlení na hřbitov v Kopidlně, případně využít nových 

technologií (solární světla…)
•	 Budeme podporovat rozšiřování obchodní sítě v obci
•	 Vytvářet podmínky pro stabilizaci zdravotní a sociální péče

Tento cíl se nám nepodařilo naplnit. Osvětlení hřbitova se připravuje 
společně s  možností umístění kamer. Realizace by mohla proběhnout 
v roce 2023 či 2024. Proběhlo několik jednání s investory o možnosti vý-
stavby obchodních domů typu Billa či Penny. Naší snahou bude tyto pro-
jekty podpořit, současně chceme podpořit i drobné obchodníky a provo-
zovatele restauračních zařízení.

Podmínky pro práci lékařů se daří vylepšovat, se zajištěním lékařů 
specialistů nejsme úplně spokojeni a podobné je to s provozem lékárny. 
V  novém volebním období chceme podpořit postupnou rekonstrukci 
bytů v domě s pečovatelskou službou.

Vodovody a kanalizace:
Podpoříme dokončení vodovodu v  Ledkově a  realizaci vodovodu 

v  Mlýnci. Chceme realizovat kanalizační síť v  Drahorazi a  Pševsi včetně 
odvedení splaškových vod do čističky v Kopidlně.

domy ve vlastnictví obce:
Jsme si vědomi, že má obec několik objektů, kterým je třeba věnovat 

zvýšenou pozornost a postupně začít s jejich opravami a zamýšlet se nad 
jejich využitím. Plány máme. Když budou podpořeny zastupiteli, bude blí-
že k  realizaci. Konkrétně se chceme zaměřit na školu v  Mlýnci, bývalou 
knihovnu v Drahorazi, dům se zahradou čp. 101 v Husově ulici, budovu 
u zimního stadionu a budovu radnice na náměstí.

Zelená zeleni:
Jsme si vědomi, že dostatek zeleně neposkytuje pouze park, ale měla 

by se rozšířit i do našich ulic, tam kde je to možné a reálné. Nabízí se ulice 
Luční, proluka v Jičínské ulici a společně můžeme hledat i další místa.

O Vaši podporu se uchází tým Sdružení nezávislých kandidátů – Kopi-
dlensko ve složení:

Petr Albrecht, Ivan Masák, Vladimíra Švorcová, František Vlček, Jitka 
Dřímalová, Zdeněk Serinek, Jiří Horáček, Karel Neubert, Ivana Michálková, 
Lenka Bucharová, Petr Folprecht, Renata Lancová, Romana Voháňková, 
Lenka Škaloudová, Monika Austová

Věříme, že naše cíle jsou reálné a jejich realizace vylepší život obyvatel naší obce.

Pokud získáme Vaši podporu, jsme připraveni pracovat tak, aby se nám všem v Kopidlně žilo lépe!
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Křesťanská a demokratická unie-
-Československá strana lidová a nezávislí občané 

Kopidlna a místních částí

Vážení spoluobčané,

čtyři roky uplynuly a Vy máte opět možnost svými hlasy v nadcházejí-
cích volbách do zastupitelstva města Kopidlna ovlivnit budoucnost na-
šeho města a našich místních částí a kvalitu života našich občanů. Naše 
volební strana se bude ucházet o Vaše hlasy opakovaně a  náš volební 
program je v zásadních bodech stejný. Vytvořili jsme tým lidí, kteří Vám 
mají co nabídnout, ve kterém jsou zastoupeny různé profese a  různé 
věkové kategorie, takže vnímáme potřeby maminek s  malými dětmi, 
starosti střední generace i trápení těch starších, známe potřeby podnika-
telů, zaměstnanců i důchodců. Uvědomujeme si, že jsou stále opomíjeni 
spoluobčané v našich místních částech, a i přesto, že jejich počet na naší 
kandidátní listině v  letošním roce není tak velký jako při minulých vol-
bách, chceme Vás ujistit, že budeme naslouchat i Vám.

V případě, že dostaneme Vaši důvěru a budeme mít možnost v novém 
zastupitelstvu rozhodovat, budeme v první řadě prosazovat, aby zastupi-
telstvo pracovalo jako tým, jehož hlavní prioritou je občan. V tak malém 
městě, jako je naše, by neměla mít hlavní slovo politika a stranická pří-
slušnost, zastupitelé by neměli být děleni na koalici a opozici. Do našeho 
zastupitelstva si volíme 15 zastupitelů, kteří by měli mít možnost spolu-
pracovat, a občan by neměl být rukojmím.

Věcí, kterými je třeba se intenzivně zabývat, abychom zlepšili život 
v  našem městě a  našich obcích, je podle nás hodně, nelze je všechny 
uvádět, rádi bychom tedy vyjmenovali alespoň ty nejdůležitější.

Mezi naše hlavní priority patří snaha vrátit zájem občanů o  dění ve 
městě z náměstí a ulic na úřad a na veřejná jednání zastupitelstva a tím 
zlepšit komunikaci s občany. Jsme si vědomi, že to nebude jednoduché, 
ale kde je vůle, je i cesta. Pro začátek bychom chtěli vrátit veřejná jednání 
zastupitelstva z KVC na městský úřad, kam podle nás patří, a hlavně by-
chom rádi posunuli začátek jednání na čas, který bude vyhovovat lépe 
jak zaměstnaným zastupitelům, tak hlavně občanům, aby si kvůli jednání 
nemuseli brát v práci volno. Zastupitelé jsou tu pro občany a občan by 
měl vědět, že je slyšet a  že se jeho problémy skutečně někdo zabývá, 
a má tedy smysl svůj problém řešit.

Za neméně důležité považujeme právo občanů být informováni 
o tom, jak město Kopidlno hospodaří s našimi svěřenými prostředky. Vel-
kou část příjmu rozpočtu města tvoří rozpočtové určení daní. Občané 
by tedy měli mít právo na srozumitelné a lehce dostupné aktuální infor-
mace o hospodaření a financování města, aby měli přehled, jak si měs-
to např. v době velkých investičních akcí nebo v době energetické krize 
aktuálně stojí. Prosté zveřejnění schváleného ročního rozpočtu, který se 
následně v průběhu roku často mění tzv. rozpočtovým opatřením, je po-
dle našeho názoru nedostatečné. Předešlo by se tím zbytečným diskusím 
na ulicích, zda má město na běžný provoz.

Jako důležitou věc vidíme také potřebu podpory podnikání v našem 
městě. Všichni si uvědomujeme, že nám tady chybí větší zaměstnavatel. 
S tím bohužel nic nezmůžeme, ale můžeme více podporovat podnikání 
místních občanů. Měly by být nastaveny spravedlivé a  motivační pod-
mínky pro podporu podnikání. Ve starých kronikách se píše, že bývaly 
doby, kdy se v Kopidlně dalo pořídit vše pro život, aniž by člověk musel 
opustit město. I domek postavit. A co z toho zbylo dnes?

Další skupinu priorit tvoří ty, které se týkají prioritně jen určité skupiny 
občanů. Jsou však neméně důležité, vždyť každý z nás do nějaké skupiny 
patří. Maminky s  malými dětmi by uvítaly více možností vyžití pro sebe 
i své děti. Kopidlno jim toho mnoho nenabízí a v některých našich obcích 
se přes opakované požadavky nedočkaly ani obyčejného pískoviště. Starší 
děti a jejich rodiče jistě ocení rekonstrukci naší základní školy, která bude 
slavnostně otevřena těsně před volbami. Věřme, že již brzy bude plná dětí 
dychtících po vzdělání. Ale co dětem můžeme nabídnout ve volném čase? 
Také vnímáte hloučky školních dětí pohybujících se bezcílně městem?

Za velký problém vidíme absenci podpory našich starších a  nemoc-
ných spoluobčanů. S  postupným stárnutím společnosti budeme stár-
nout i  v  Kopidlně a  okolí, a  přitom těmto lidem život u  nás příliš ne-
usnadňujeme. V  některých našich obcích není dlouhodobě zajištěn 
prodej základních potravin a do některých není zajištěna ani dostatečná 
veřejná doprava, aby si mohli dojet nakoupit jinam. V Kopidlně nefun-
guje lékárna, senioři jsou tedy odkázáni na pomoc svého okolí i v  této 
oblasti. Zapomínat bychom neměli ani na to, že i  starší nebo nemocní 
občané chtějí žít aktivním společenským životem…

Je toho hodně, co bychom chtěli změnit. Naše volební sdružení získalo 
při volbách před čtyřmi lety tři volební mandáty, za což bychom chtěli 
našim voličům znovu poděkovat. Stali jsme se tak druhým nejsilnějším 
uskupením v zastupitelstvu města Kopidlna. Přesto se nám nepodařilo 
za celé volební období prosadit téměř nic z našeho volebního programu, 
i když jsme měli možnost vyjádřit svůj názor, protože nedostatek našich 
hlasů nám neumožnil prosadit změnu.

Pokud se Vám zdá, že by se v Kopidlně mělo něco změnit, a naše prio-
rity jsou i Vašimi prioritami, přijďte nás ve volbách podpořit jako tým. 
Nevěřte těm, kteří říkají, že to nemá smysl, protože už je předem roz-
hodnuto. Změnu máte nyní ve vlastních rukou a tuto volbu Vám nikdo 
nemůže vzít.

Na závěr bychom Vám, vážení spoluobčané, bez rozdílu věku od nej-
menších po nejstarší, chtěli popřát hezké dny, hodně zdraví a klid a po-
hodu v této tak neklidné době.

Kandidáti: Ing. Lenka Drncová, Mgr. Alena Říhová, Miloslava Uzlová, 
Mgr. Pavel Forbelský, Bc. Ondřej Slavík, Ing. Jana Minářová, Jozefína Mi-
litká, Vladimír Letko, Jitka Kopecká, Josef Přenosil, Iveta Bařtipánová, Lu-
cie Filipová, Mgr. Petr Gláser, Hana Slavíková, Lubomír Drnec
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Česká strana sociálně demokratická

Vážení spoluobčané,
čtyři roky utekly jako voda v potoce a je zde období, kdy se o Vaši přízeň opět 

uchází kandidáti ČSSD.
Ve volebním období 2018–2022 bylo pro naše zastupitele velice důležité po-

kračovat v rozvoji našeho města a jeho částí. Díky pilné práci se můžeme pochlu-
bit mnoha úspěchy.

Prioritou našeho volebního programu byla rekonstrukce budovy II. stupně 
základní školy. Došlo k realizaci přístupového koridoru a výtahu, zrekonstruoval 
se objekt dílen, do všech tříd byl dodán nový nábytek a  ICT včetně pomůcek. 
U mateřské školy byly doplněny herní prvky na stávajícím dětském hřišti. Školní 
areál získal nové oplocení. Celý projekt byl úspěšně dokončen a s otevřenou ná-
ručí očekává od září naše žáky.

Ve spolupráci s ŘSD jsme na silnici procházející náměstím vybudovali ostrůvky 
pro přechody pro chodce a zrekonstruovali jsme první velkou část náměstí včet-
ně mariánského sousoší. V nové části náměstí byly vysazeny stromy. Ty přinesou 
na náměstí často potřebný stín a několikrát již posloužily jako místo pro výstavu.

Zrealizovali jsme požární zbrojnici v Kopidlně, pořídili velkokapacitní cister-
nu a kromě toho získali naši hasiči dopravní automobil a profesionální defibrilá-
tor AED. Při živelní pohromě by měl pomoci také nový protipovodňový varovný 
a informační systém města Kopidlna včetně digitálního povodňového plánu. Ni-
kdy nevíme, kdy nám kvalitní zázemí a zařízení zachrání životy či majetek, a proto 
považujeme tyto investice za důležité pro ochranu našich spoluobčanů.

Ani u komunikací se nezahálelo a je opravena ulice Lipová, cesta u fotbalo-
vého hřiště, v několika ulicích je osazeno nové veřejné osvětlení a je připravená 
dokumentace na opravu ulic Havlíčkova, Bezručova, Tyršova a U Nádraží. Pro bu-

doucí výstavbu rodinných domků došlo k vykoupení několika pozemků.
Mysleli jsme i na spoluobčany s pohybovými problémy, proto byla na zdravot-

ní středisko pořízena plošina, která zabezpečí bezbariérový přístup, a pro zlepše-
ní zázemí našich lékařů jsme v celé budově zdravotního střediska vyměnili okna 
a dveře, což jistě ocení i jejich pacienti.

Pro obyvatele Ledkov byla velkou nadějí zpráva o přivedení pitné vody pomo-
cí přivaděče z obce Psinice a nyní probíhá stavba vodovodu a přípojek po obci. 
Ani na Mlýnec jsme nezapomněli a provedli jsme hydrogeologický průzkum pro 
získání zdroje pitné vody.

Tak jak bylo odsouhlaseno radními i zastupiteli, od návrhu přes projekční práce 
došlo k realizaci stavby sběrného dvora v ulici Lipová.

Nebyl nám lhostejný veřejný pořádek, což je nekončící boj, a  také bezpeč-
nost obyvatel. Podpořili jsme podnikatele, kteří měli velmi těžké období vlivem 
covidu. Nezapomněli jsme ani na podporu kulturních a sportovních aktivit.

Není v silách rozpočtu našeho města pokrýt všechny záměry. Proto jsme se 
řídili reálným plánem, který jsme postupně plnili. Splnili jsme téměř vše, co jsme 
si předsevzali, a  v  některých oblastech přidali ještě něco navíc. To se povedlo 
jedině proto, že jsme získali o mnoho více dotačních prostředků, než byl náš pů-
vodní záměr. V takto započaté práci chceme pokračovat. Náš tým jde do komu-
nálních voleb Zastupitelstva města Kopidlna ve dnech 23.–24. září 2022 v tomto 
složení:

Ing. Hana Masáková, MBA, Pavel Tobiáš, Mgr. Ivana Pekárková, Filip Lambert, 
Mgr. Nina Dyčenková, Ing. Josef Táborský, Mgr. Jana Hladíková, Pavel Rozsypal, 
Jaroslav Vít, Jitka Marešová, Lidmila Spáčilová, Radek Svoboda, Lýdie Levčuková, 
Bc. Blanka Jantuliková, Pavla Lambertová

V novém volebním období chceme podpořit tyto akce:

1. Výstavba venkovního sportoviště, které bude umístěné v areálu školy. Sportovci budou moci využít zázemí sportovní haly. Chtěli bychom, aby bylo hřiště 
hotové do roka a do dne.

2. Rekonstrukce ulic havlíčkova, Bezručova, Tyršova a U Nádraží. V ulicích by mělo dojít k obnově vodovodních a kanalizačních řadů a s tím související opra-
vě vozovek. Obyvatelé by se mohli dočkat v horizontu dvou až tří let i nových chodníků.

3. Revitalizace sídliště U Cihelny, kde je naším záměrem v tomto volebním období zrekonstruovat chodníky, podpořit vznik nových parkovacích ploch a odpo-
činkového zázemí se zelení.

4. Rekonstrukce budovy radnice čp. 16 – před jejím zahájením chceme požádat veřejnost o náměty využití tohoto historického objektu.

5. Další etapa revitalizace náměstí je připravována s projekční firmou tak, aby k zahájení mohlo dojít v horizontu tří let.

6. Podpora výstavby pro bydlení. Naším cílem je připravit infrastrukturu za současnou ulicí Luční pro budoucí výstavbu rodinných domků a dořešit území mezi 
ulicí Filcíkovou a sídlištěm U Cihelny pro novou výstavbu.

7. Kanalizace pševes–drahoraz, zabezpečí odvedení splaškových vod z obou našich obcí na čistírnu odpadních vod v Kopidlně. Realizace proběhne v letech 
2022–2024.

8. Stavba vodovodu v Ledkově již probíhá a nejpozději v příštím roce se obyvatelé Ledkov dočkají pitné vody z nového vodovodu.

9. Naším cílem je dovést pitnou vodu také do obce Mlýnec, kde se nabízí dvě řešení. Z vrtů, které prokázaly dostatečnou kvalitu vody, nebo přivaděčem z obce 
Břístev. O této variantě jsou jednání teprve na začátku.

10. Chceme nadále podporovat podnikatele, bezpečnost a veřejný pořádek včetně kulturního a sportovního vyžití v našem městě pro všechny generace obyvatel.

Hana Masáková
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KOPIDLNO PRO SPORT

Nové sdružení nezávislých kandidátů pro nadcházející volby do 
obecních zastupitelstev 2022

Naše priority:

Více sportovišť – dostaňme nejen mládež od PC a ze zastávek do přírody 
nebo na sportoviště
– Workoutová hřiště
– Tenisové a volejbalové kurty
– Relaxační zóny
– Dětská hřiště
– Podpora sportovních oddílů

Zvýšení bezpečnosti v našich obcích
– Rozšíření kamerového systému města Kopidlna i do okolních obcí
– Zpomalení rychlosti na hlavní silnici za pomoci průjezdových radarů 

nebo semaforů
– Vybudování cyklostezky

Opravy chodníků, komunikací a parkovišť
– Rozšíření parkovacích míst v zatížených lokalitách
– Opravy chodníků a místních komunikací
– Úpravy silničního značení

Přijďte podpořit naše sdružení nezávislých kandidátů k  volbám do 
obecních zastupitelstev na podzim 2022. Slibujeme, že se budeme aktiv-
ně podílet na rozvoji našeho regionu, ať už budeme v koalici, nebo opo-
zici.

Seznam kandidátů: Zdeněk Pekárek, Dagmar Hlubučková, Vítek Dyčen-
ko, Vladislav Kosina, Tomáš Klaban, Jaroslav Janáček, Patrik Berounský, La-
dislav Komárek, Simona Klabanová, Lucie Bernardová, Jiří Jampílek, Jana 
Pekárková, Libor Strnad, Petr Klaban, Aleš Benda

Nehájíme jen sportovní zájmy, ale chceme se podílet na zvelebování regionu města Kopidlno a okolních obcí.

Jsme i pro zhotovení kanalizace v okolních obcích a zvedneme ruku pro každý rozumný návrh, který povede k zlepšení životní úrovně našich občanů.

Nechceme být politická strana, ale hnutí, které hájí zájmy lidí v našich obcích.
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Sdružení nezávislých kandidátů
pro moderní Kopidlno - NOVÝ SMĚR

Vážení a milí spoluobčané,
dlouho jsme přemýšleli, jakým způsobem Vás oslovit, aby Vás zaujal obsah naše-

ho sdělení, a zároveň bylo patrné, že naše záměry jsou myšleny vážně a upřímně.
Chtěli bychom Vám představit naše Sdružení nezávislých kandidátů pro moder-

ní Kopidlno – NOVÝ SMĚR. Jsme nové uskupení lidí, z nichž někteří již určité zku-
šenosti z působení v zastupitelstvu mají. Bohužel jsme ale nedostali tu možnost, 
abychom Vám dokázali, že jsme schopni dostát svým slibům a pracovat pro Vás, 
obyvatele města Kopidlna a jeho přilehlých obcí, s maximálním možným nasaze-
ním. Současné vedení města nás na začátku volebního období postavilo do pozice 
opozice, a my tudíž neměli šanci prosadit cokoli z našich návrhů. Nemyslíte, že je 
to škoda? Na takovém malém městě, jako je Kopidlno, podle nás nemá co dělat 
politika a hra na koalice a opozice. Ve vedení města by mělo stát 15 zastupitelů 
z řad obyvatel města a jeho přilehlých obcí, kteří mají jeden společný záměr. Tím je 
zvelebování a posun města směrem – NOVÝM SMĚREM, kterým si zaslouží, protože 
má svůj velký potenciál. Myslíme, že bojů a nenávisti je všude kolem víc než dost.

Mnozí z Vás jistě namítnou, že se přece realizuje. Máme novou hasičskou zbrojni-
ci, kterou si naši hasiči zaslouží, máme zrevitalizovanou část náměstí a také máme 
krásnou novou školu, jejíž rekonstrukce již byla potřeba. Ale!!! Skutečně jsme potře-
bovali vybudovat sběrný dvůr uprostřed města? Nebylo by lepší dobudovat sou-
časný sběrný dvůr „Na Osouši“, tak aby byl plně funkční a bez „potřebné“ dotace? Co 
třeba obslužnost pro občany? Proč nemáme funkční lékárnu? Proč nejsou městské 
prostory pronajímány tak, aby zde mohlo být více obchodů? Proč nemáme dětská 
hřiště a prostory pro vyžití dětí? A mnoho dalších oblastí, které si zaslouží pozornost.

A tak si položme otázku. Nemůžeme udělat víc, aniž bychom se oháněli mnoha-
milionovými dotacemi? Bez těch to samozřejmě mnohdy nejde, ale je spousta věcí, 
které nejsou jen o velkých penězích, potažmo dotacích. Spousta toho, co můžeme 
dělat, je především o přístupu, o přístupu k Vám, obyvatelům našeho města, o ote-
vřenosti, transparentnosti, hledání nových možností a cest, které my ještě nezná-
me, ale v jiných obcích ano. Pojďme se inspirovat tam, kde již ty zkušenosti mají. 
A pojďme si naše město zvelebit, aby se nám v něm žilo krásně a mohli jsme na něj 
být náležitě hrdí.

Tady jsou priority, na které se chceme zaměřit:

1. SPOLUPRÁCE, KOMUNIKACE – podpora aktivit místních spolků a  všech, kdo 
tvoří život ve městě, podpora kultury, možnost samostatnějšího hospodaření 
okolních obcí, zapojení a podpora místních podnikatelů, aby rozvíjeli potřebné 
služby pro občany, podpora spolupráce se zahradnickou školou

2. REVITALIZACE, REKONSTRUKCE – dokončení obnovy náměstí, rekonstrukce 
radnice, rekonstrukce budovy bývalé poštovní záložny, řešení sídliště tak, aby 

to bylo místo pro kvalitní život (chodníky, hřiště, zeleň, ale i parkovací místa), 
oprava budovy na zimním stadionu (další možné způsoby využití budovy a pro-
storu)

3. ŠKOLA – vytvoření podmínek a atmosféry ve škole pro kvalitnější výuku, škola 
musí být veřejností vnímána tak, že je to dobré místo pro utváření osobnosti 
a vzdělávání dětí a není potřeba děti dávat na jiné školy

4. EKOLOGIE A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ – „živé město“, zeleň pro kvalitu života, výsad-
by stromů okrasných i ovocných, efektivita odpadového hospodářství, čistota 
a úklid městských prostor

5. SPORT, KULTURA A  JINÉ VYŽITÍ – multifunkční sportoviště, cyklotrasa Kopidl-
no–Pševes, zimní stadion (místo pro dětskou cyklistiku, dopravní výchovu dětí, 
kavárna nebo komunitní klubovna), workoutová hřiště, zóny pro odpočinek, 
naučná stezka, bezpečný park lákající občany

6. BEZPEČNOST – kamerový systém, STOP drogám a STOP hazardu, řešení „bez-
pečné“ dopravy (radar, zpomalovací semafor…), demontáž parovodu

7. ŽIVOT STARŠÍCH NEBO OSAMOCENÝCH OBČANŮ – budování sociálních a „se-
niorních“ bytů, podpora soběstačnosti seniorů, pravidelná setkání „odpoledne 
mezi svými“

8. FINANCOVÁNÍ CHODU MĚSTA A  INVESTIČNÍCH AKCÍ, PODPORA ZAMĚSTNA-
NOSTI – transparentní chování, rozpočet a hospodaření, připravenost projektů 
na využití dostupných dotací – dotační management, další nové zdroje – radar 
ve městě, kooperace s podnikateli, externí služby pro jiná města, průmyslová 
zóna – aktivně oslovovat firmy s vysokou přidanou hodnotou a potřebou za-
městnanců

9. OTEVŘENOST ÚŘADU VŮČI OBČANŮM A SPOLUPRÁCE S OBČANY – pravidelně 
konané kulaté stoly, dotazníky občanů – zpětná vazba je prostor pro zlepšení, 
online přenosy ze zastupitelstva, uživatelsky přívětivější webové stránky

V tuto chvíli víme, že máme tolik kandidátních listin, potažmo kandidátů, že pro 
Vás, voliče, určitě nebude jednoduché rozhodnout se, komu dáte svoji důvěru. My 
můžeme s čistým svědomím říct, že jsme tým nezávislých kandidátů bez politické 
příslušnosti, lidé, kteří mají chuť s nadšením pracovat společně jako tým. Dejte nám 
šanci zrealizovat naše záměry a dokázat Vám, že jsou naše úmysly upřímné. Chce-
me se zapojit do dění ve městě a vykonávat případnou práci zastupitele odpověd-
ně. Naše kandidátka není sestavena nahodile, ale cíleně z lidí, kteří mají opravdový 
zájem pracovat pro město a přilehlé obce.

A toto je naším hlavním cílem – vytvořit tým lidí, kteří chtějí spolupracovat, lidí, 
kteří budou mít ze své práce radost a postupně naše město včetně přilehlých obcí 
posunou o velký kus dál. V případě úspěchu jsme připraveni přijmout i místa ve 
vedení města. Nebuďte lhostejní k dění ve městě, přijďte k volbám a podpořte nás.

Kandidáti na fotografii zleva: Martin Svoboda, Jana Nemčanská, Martina Bernardová, Lucie Šímová, Kamil Augusta, Petra Macková, Bc. Taťána Kosťučenková, Ing. Veronika 
Žižková, Ing. Karel Žižka, Irena Nazarenková, Bc. Eva Novotná, Renata Jandová, Pavlína Zarycká, DiS., Ing. Vítek Ryba, na fotografii chybí Mgr. Kristýna Dyčenko
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poř.
číslo

příjmení, jméno, 
tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Hnát Petr 39 NK BEZPP vývojový specialista Kopidlno
2 Jaroš Jaroslav 52 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
3 Janča Aleš 47 NK BEZPP OSVČ Kopidlno

4 Vycpálek Daniel 27 NK BEZPP technik automatizačního 
průmyslu Kopidlno

5 Hrdý David 33 NK BEZPP hasič Kopidlno
6 Jedličková Tereza Bc. 28 NK BEZPP biomedicínský technik Kopidlno
7 Habich Lukáš 33 NK BEZPP hasič Kopidlno
8 Splítek Ondřej Mgr. 32 NK BEZPP učitel Kopidlno
9 Hojer Zdeněk 70 NK BEZPP důchodce Kopidlno

10 Uzel Tomáš 38 NK BEZPP dozorce Kopidlno
11 Vodák Petr 40 NK BEZPP rybář Kopidlno
12 Valenta Jakub 32 NK BEZPP vedoucí technologické linky Kopidlno
13 Tobiášová Kateřina 33 NK BEZPP operátorka výroby Kopidlno
14 Valentová Klára 32 NK BEZPP operátorka výroby Kopidlno
15 Doktor Pavel 64 NK BEZPP důchodce Kopidlno

2. KOPIDLNO 2022, šance na změnu, rozvoj a lepší budoucnost

4. Křesťanská a demokratická unie-Československá strana 
lidová a nezávislí občané Kopidlna a místních částí

6. KOPIDLNO PRO SPORT

1. HASIČI

3. KOPIDLENSKO

5. Česká strana sociálně demokratická

7. Sdružení nezávislých kandidátů pro moderní Kopidlno - 
NOVÝ SMĚR

poř.
číslo příjmení, jméno, tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Kinčl Martin Ing. 45 NK BEZPP konstruktér Kopidlno
2 Zeman Martin 46 NK BEZPP obchodní zástupce Kopidlno
3 Albrechtová Petra Ing. 42 NK BEZPP zahradní architektka Kopidlno
4 Zemanová Pavlína 43 NK BEZPP zdravotní sestra Kopidlno
5 Zajíc František 51 NK BEZPP elektromechanik Kopidlno
6 Adamec Stanislav 45 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
7 Dyčenko Ruslan 33 NK BEZPP projektový manažer Kopidlno
8 Adamcová Iveta 44 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
9 Kinčlová Petra Ing. 44 NK BEZPP personalistka Kopidlno

10 Janda Petr 23 NK BEZPP policista Kopidlno
11 Nečas Ondřej 27 NK BEZPP seřizovač strojů Kopidlno
12 Ryba Jaroslav 34 NK BEZPP mistr výroby Kopidlno
13 Škarydová Jana 45 NK BEZPP pracovnice v soc. službách Kopidlno
14 Slavík Václav 33 NK BEZPP slévárenský technolog Kopidlno

15 Kodydková Šárka Ing. Bc. 52 NK BEZPP pověřená zastupováním 
ředitele OP ÚZSVM Kopidlno

poř.
číslo

příjmení, jméno, 
tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Albrecht Petr 58 NK BEZPP technik Kopidlno
2 Masák Ivan 48 NK BEZPP truhlář Kopidlno
3 Švorcová Vladimíra 38 NK BEZPP pracovník kontroly Kopidlno
4 Vlček František 47 NK BEZPP údržbář - elektrikář Kopidlno
5 Dřímalová Jitka 54 NK BEZPP sociální pracovnice Kopidlno
6 Serinek Zdeněk 54 NK BEZPP seřizovač Kopidlno
7 Horáček Jiří 75 NK BEZPP důchodce Kopidlno
8 Neubert Karel 71 NK BEZPP důchodce Pševes
9 Michálková Ivana 56 NK BEZPP uklízečka Kopidlno

10 Bucharová Lenka 52 NK BEZPP účetní Kopidlno
11 Folprecht Petr 53 NK BEZPP zedník Kopidlno
12 Lancová Renata 47 NK BEZPP asistentka pedagoga Kopidlno
13 Voháňková Romana 45 NK BEZPP operátor výroby Kopidlno
14 Škaloudová Lenka 47 NK BEZPP švadlena Kopidlno

15 Austová Monika 25 NK BEZPP ověřovatel dávek hmotné 
nouze Kopidlno

poř.
číslo příjmení, jméno, tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Drncová Lenka Ing. 50 KDU-ČSL BEZPP úřednice Kopidlno
2 Říhová Alena Mgr. 60 KDU-ČSL BEZPP ředitelka ZŠ a MŠ Kopidlno
3 Uzlová Miloslava 66 KDU-ČSL BEZPP důchodkyně Kopidlno
4 Forbelský Pavel Mgr. 54 KDU-ČSL KDU-ČSL obchodní reprezentant Kopidlno
5 Slavík Ondřej Bc. 37 NK BEZPP kontrolor výrobní kvality Kopidlno
6 Minářová Jana Ing. 54 NK BEZPP účetní Kopidlno
7 Militká Jozefína 73 KDU-ČSL KDU-ČSL důchodkyně Kopidlno
8 Letko Vladimír 70 NK BEZPP důchodce Drahoraz
9 Kopecká Jitka 43 NK BEZPP asistent pedagoga Kopidlno

10 Přenosil Josef 63 NK BEZPP strážný Kopidlno
11 Bařtipánová Iveta 32 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
12 Filipová Lucie 40 NK BEZPP zdravotní sestra Kopidlno
13 Gláser Petr Mgr. 42 NK BEZPP restaurátor Drahoraz
14 Slavíková Hana 67 NK BEZPP důchodkyně, OSVČ Kopidlno
15 Drnec Lubomír 53 NK BEZPP výpravčí Kopidlno

poř.
číslo

příjmení, jméno, 
tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1
Masáková Hana Ing. 
MBA

47 ČSSD ČSSD starostka města Kopidlno

2 Tobiáš Pavel 55 ČSSD ČSSD mistr výroby Kopidlno
3 Pekárková Ivana Mgr. 41 ČSSD BEZPP pedagog Kopidlno
4 Lambert Filip 21 ČSSD ČSSD student VŠ Kopidlno
5 Dyčenková Nina Mgr. 58 ČSSD BEZPP pedagog Kopidlno
6 Táborský Josef Ing. 71 ČSSD BEZPP důchodce Kopidlno
7 Hladíková Jana Mgr. 58 ČSSD BEZPP zástupce ředitele ZŠ a MŠ Kopidlno
8 Rozsypal Pavel 47 ČSSD BEZPP předák ručního pracoviště Kopidlno
9 Vít Jaroslav 47 ČSSD ČSSD směnový mistr Kopidlno

10 Marešová Jitka 54 ČSSD BEZPP OSVČ dispečerka kamionové 
dopravy Pševes

11 Spáčilová Lidmila 76 ČSSD BEZPP důchodce Drahoraz
12 Svoboda Radek 44 ČSSD BEZPP OSVČ zahradník Mlýnec
13 Levčuková Lýdie 63 ČSSD BEZPP uklízečka Kopidlno
14 Jantuliková Blanka Bc. 46 ČSSD BEZPP hlavní účetní Kopidlno
15 Lambertová Pavla 45 ČSSD ČSSD serviswomen Kopidlno

poř.
číslo příjmení, jméno, tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Pekárek Zdeněk 42 NK BEZPP vrchní inspektor policie 
ČR Kopidlno

2 Hlubučková Dagmar 48 NK BEZPP správce sportovní haly Kopidlno
3 Dyčenko Vítek 33 NK BEZPP OSVČ Kopidlno

4 Kosina Vladislav 45 NK BEZPP vrchní inspektor policie 
ČR Kopidlno

5 Klaban Tomáš 28 NK BEZPP elektrotechnik Kopidlno
6 Janáček Jaroslav 38 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
7 Berounský Patrik 44 NK BEZPP vlakvedoucí Kopidlno
8 Komárek Ladislav 33 NK BEZPP vedoucí směny Kopidlno
9 Klabanová Simona 30 NK BEZPP vyšší soudní úřednice - MD Kopidlno

10 Bernardová Lucie 45 NK BEZPP úřad práce Pševes
11 Jampílek Jiří 57 NK BEZPP vedoucí údržby Mlýnec
12 Pekárková Jana 61 NK BEZPP mzdová účetní Kopidlno
13 Strnad Libor 51 NK BEZPP OSVČ Kopidlno
14 Klaban Petr 49 NK BEZPP údržbář Kopidlno
15 Benda Aleš 50 NK BEZPP podnikatel Kopidlno

poř.
číslo

příjmení, jméno, 
tituly věk navrhující

strana
politická
příslušnost povolání bydliště

1 Žižka Karel Ing. 45 NK BEZPP stavbyvedoucí Kopidlno
2 Žižková Veronika Ing. 39 NK BEZPP OSVČ (obchod) Kopidlno
3 Novotná Eva Bc. 34 NK BEZPP pracovnice v sociálních službách Pševes
4 Jandová Renata 47 NK BEZPP pracovnice v sociálních službách Kopidlno
5 Nazarenková Irena 35 NK BEZPP mateřská dovolená Kopidlno

6 Ryba Vítek Ing. 37 NK BEZPP technolog v automobilovém 
průmyslu Kopidlno

7 Augusta Kamil 43 NK BEZPP OSVČ (servis nákladních vozidel) Pševes
8 Svoboda Martin 43 NK BEZPP obsluha linek CNC Kopidlno

9 Dyčenko Kristýna Mgr. 26 NK BEZPP
právník/referent pro projednání 
přestupků

Kopidlno

10 Macková Petra 40 NK BEZPP asistent pedagoga Kopidlno
11 Kosťučenková Taťána Bc. 30 NK BEZPP specialista zákaznické péče Kopidlno

12 Zarycká Pavlína DiS. 35 NK BEZPP diplomovaná dentální 
hygienistka Kopidlno

13 Šímová Lucie 36 NK BEZPP výpravčí u SŽ Kopidlno
14 Bernardová Martina 47 NK BEZPP státní zaměstnanec Kopidlno
15 Nemčanská Jana 49 NK BEZPP OSVČ Kopidlno

Komunální volby 
Kopidlno 2022
Úplný přehled kandidátů
na kandidátních listinách

Volíme 15 zastupitelů
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Kopidlenské slavnosti 2022
Komornější akce bývají 
daleko více kontaktní
Na otázky odpovídá moderátor 
Kuba Štěpán

Velmi horké počasí ovládlo letošní slav-
nosti, které odstartoval dětský program Vod-
ní rej v podání Katky s Gábinou. Zde musím 
zmínit, že děvčata byla velice ochotná a na 
poslední chvíli vyplnila část programu. Pů-
vodní program obsahoval Velkou nanuko-
vou show, která byla vystupujícím v  pátek 
ráno zrušena z důvodu nemoci. Po delší pau-
ze, způsobené změnou programu, zazněly 
z  pódia hity jako Panenka z  kouta, Hříchy 
mládí, Láska je největší dar, které zazpíval 
Marcel Zmožek. Kapela New Age Of Smokie 
dala programu skvělou energii s  hudbou 
britské kapely Smokie. Na hlavní program 
Kroky Michala Davida a následný ohňostroj 
dorazilo nejvíce návštěvníků. Ohňostroj byl 
skvělou tečkou za hlavním programem. DJ 
Petr rozjel diskotéku na přání v půl jedenác-
té a  přání bylo tolik, že by hrál ještě dnes. 
Programem nás provázel Kuba Štěpán, he-

rec a moderátor Evropy 2. O perfektní zvuk 
se postaral Pavel Richter.

Poděkování patří chlapům z místního hos-
podářství za přípravu pódia, sezení a násled-
ný úklid, FK Kopidlno za perfektní zajištění 
občerstvení, panu Staňkovi za výborné víno, 
spolkům za pořadatelskou pomoc, hasičům 
za dozor, ženám z Červeného kříže za zdra-
votní dozor, panu Hlouškovi za poskytnutí 
zázemí, Elišce za fotografování a  Ireně za 
úklid, Veronice Žižkové za pomoc s náhrad-
ním programem, snad jsem na nikoho neza-
pomněla.

Slavnosti navštívilo 199 dospělých, 34 dů-
chodců nad 60 let a 117 dětí od 3 do 15 let.

Můžete si zapsat termín příštích slavností, 
budou spojené s výročím 500 let od udělení 
erbovní listiny Kopidlnu a  budou probíhat 
po celý víkend. Termín 16.–18. června 2023.

Míša Havelková

Jak se ti v Kopidlně líbilo?
Kopidlno je nádherné. Projížděl jsem 

skrz něj několikrát, ale teprve až před 
slavnostmi jsem se u vás zastavil a pro-
šel si nejen náměstí. Okolí Jičínska je 
obecně moc hezké a na rozdíl od velko-
města je tu klid.

Překvapilo tě něco nebo naopak 
zklamalo?

Dost mě překvapilo, jak skvěle byly 
slavnosti připravené a kolik zábavy če-
kalo jak pro dospěláky, tak i pro ty nej-
menší návštěvníky. I když je doba dost 
nevyzpytatelná, udělalo mi velkou ra-
dost vidět místní, jak se těší. Jak se chtě-
jí bavit a opustit, byť třeba jen chvilku, 
veškeré starosti, které jsou kolem nás. 
V neposlední řadě bylo velké překvape-
ní počasí! Myslím, že to byl jeden z nej-
tropičtějších dní letošního roku. Naštěs-
tí nebyla nouze o dostatek tekutin.

Jsou pro tebe lepší akce menšího 
rázu, jako byla naše, nebo raději 
něco většího?

Každá akce je svým způsobem je-
dinečná a  vždycky záleží, jací lidé se 
sejdou. Oni dělají výslednou atmosfé-
ru. Můžeš udávat „tempo“, ale pakliže 
se lidé chtějí odreagovat a  bavit, baví 
se. Mám rád všechny druhy moderací. 
Když se nad tím tak zamýšlím, akce ko-
mornějšího typu bývají daleko více kon-
taktní, leckdy až přátelské. Je možnost 
s  lidmi komunikovat i  mimo pódium, 
bavit se s nimi z očí do očí, prohodit pár 
vět – to mám rád.

Přijedeš zase?
Stoprocentně!

Ptala se Míša Havelková
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Letošní Drahorazské posezení a pouť ke sv. Petru a Pavlovi
Stává se tradicí, že se v Drahorazi k oslavě 

svátku svatých Petra a Pavla dne 29. června 
koná nejen nedělní poutní mše svatá, pořá-
daná kopidlenskou farností, ale také sobot-
ní posezení pro obyvatele obce i okolních 
vsí, které pořádá drahorazský osadní vý-
bor. Letos vyšel termín posezení na sobotu 
25. června, která však byla od předchozího 
dne a rána deštivá a nebe zatažené. Vše tak 
nasvědčovalo tomu, že se budou návštěv-
níci letos krčit pod přístřeškem a  děti si 
neužijí radovánky na vysekané louce. Nic-
méně v průběhu dne, jako by na přímluvu 
„našich“ světců, kterým je zdejší kostel za-
svěcen, se nebe vyjasnilo a slunce vyhřálo 

bývalé hřiště tak, že mohlo být posezení 
v 16 hodin zahájeno za příjemného počasí 
a pro děti jsme mohli rozbalit deku i na zem 
do trávy, která na sluníčku zcela vyschla.

Návštěvníků bylo letos menší množství 
a taky byli téměř všichni místní, včetně cha-
lupářů. Nutno dodat, že byly letos vypuště-
ny atrakce pro děti, a tak byli přítomní v dr-
tivé většině dospělí. Přesto si všichni užili 
občerstvení a  sousedské povídání až do 
nočních hodin, které zajímavě narušil od 
půl desáté do deseti hodin masivní prolet 
chroustů.

Následující den v  neděli 26.  června se 
farníci a  hosté, kteří přišli či přijeli nejen 

z Kopidlna, ale také např. z Jičína a blízké-
ho okolí, sešli od 9 hodin v místním kostele 
na poutní mši svatou. Sloužil ji jako obvyk-
le kopidlenský farář R. Pietrzak, za varha-
ny také již tradičně usedl V. Turek a  navíc 
dvakrát zazněl zpěv přítomné šestičlenné 
skupiny zpěváků (současných a  bývalých 
členů pěveckého sboru Foerster v  Jičíně), 
která se v  Drahorazi v  různě početné se-
stavě a v  různém složení sešla již poněko-
likáté. Účast na mši byla hojná, slavnosti se 
zúčastnilo asi 40 příchozích a  mnozí pak 
jistě pokračovali v posezení u slavnostních 
obědů. Obnovená tradice drahorazských 
poutí stále žije.                                                      (zgl)

Z prvňáčků se stali čtenáři
Pasování prvňáčků na rytíře řádu čtenář-

ského je slavnostní akt, kdy jsou prvňáčci 
základních škol pasováni na čtenáře.

Letos jsme se v naší kopidlenské knihovně 
sešli 23. června. Knihovnice Míša Palečková 
přivítala přítomné rodiče, učitele, paní sta-
rostku a pane ředitele.

Poté proběhlo vystoupení, které připravily 
děti pod vedením třídní učitelky paní Nikoly 
Stolínové.

Po vystoupení knihovnice představila pa-
sovací komisi  – paní starostku města Kopi-
dlna Hanu Masákovou, pana ředitele zdejší 
školy Pavla Berného a třídní učitelku Nikolu 
Stolínovou – a přečetla dětem pasovací slib. 
Prvňáčky pasoval na čtenáře pan ředitel Pa-
vel Berný.

Poté co prvňáčci složili slib rytíře řádu čte-
nářského, obdrželi glejt, čtenářský průkaz 
do knihovny na rok zdarma a knihu z projek-
tu Knížka pro prvňáčka, vydanou speciálně 
k tomuto účelu. Bonusem byla pro každého 
taštička s malým překvapením a velkým zá-
žitkem byl pro malé čtenáře knihovnicí při-
pravený přípitek dětským šampíčkem. :)

Tímto bych ještě jednou ráda poděkova-
la všem, kteří se pasování zúčastnili. Novým 
čtyřiadvaceti rytířům přeji, ať jim jsou kni-
hy celoživotní inspirací i  věrnými průvodci, 
a  moc se na ně těším v  naší kopidlenské 
knihovně.

Knihovnice Míša Palečková
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Memoriál Honzy Macáka 2022 očima účinkujících
V sobotu 13. 8. 2022 se od 14 do 23 hodin 

konal opět v Kopidlně další již tradiční blue-
grassový festival Memoriál Honzy Macáka. 
Byl to 7. ročník, i když festival začal už v roce 
2014, ale v letech 2020 a 2021 se kvůli covi-
dové epidemii nekonal. S  Brzdaři jsme tam 
hráli v  roce 2019 a  letos dostalo pozvánku 
mé jam sessionové sdružení, které občas vy-
stupuje pod názvem Highway 40. Tak jsem 
se nostalgicky těšil, že opět uvidím hřiště za 
kopidlnskou sokolovnou – místo, kde se v se-
dmdesátých a osmdesátých letech minulého 
tisíciletí konávalo Banjo Jamboree. S Tomá-
šem Ludvíčkem jsme tam dorazili asi tři a půl 
hodiny po začátku, protože jsme měli ten den 
ještě hraní s Brzdaři na Kutnohorské kocábce. 
Hřiště ale bylo k našemu upřímnému zděše-
ní prázdné! Tak jsme museli trochu zapátrat 
a dvakrát se poptat místních dam, než jsme 
úspěšně našli to správné místo, které bylo asi 
o  půl kilometru dál  – prý se tam konaly už 
i některé minulé ročníky. Ze svého pohledu 
ale musím konstatovat, že přesun festivalu 
do jiného prostředí nebyl vůbec na škodu. 
Sice jsme nestihli Album, Modrý kšandy a Vě-
tráky, ale i zbývající kapely stály za to – Rusty 
Strings, Lusatian Grass, BG Cwrkot, Blackjack 
a Nová sekce (naše sdružení už jsem uváděl). 
Zvučil Béda Šturm  – organizátoři vědí, kdo 
je na zvučení bluegrassu machr. A  moderá-
tor v  osobě Pavla Brandejse uváděl festival 
s  nonšalancí sobě vlastní. Občerstvení měl 
na starosti sbor místních hasičů, já jsem 
ochutnal výborný bramborák a samozřejmě 
pivo – kvalitní Kozel 11°. A vydařila se i  jam 
session po skončení. Já jsem šel spát asi ve 
dvě v  noci, ale někteří to vydrželi skoro do 
pěti do rána! Festival navštívilo 239 platících 
diváků, a když připočteme kapely a obslužný 
personál, tak to bylo celkem cca 320 příz-
nivců bluegrassu. Všichni organizátoři v čele 
s Markem Macákem a Míšou Havelkovou za-
sluhují velkou pochvalu a  já už se těším na 
další ročník, který se bude konat v  sobotu 
12. 8. 2023 – zapište si do kalendářů!

Petr Žižka

Z pozice účinkujícího musím vše jen a jen 
chválit, vyvážená dramaturgie, co se týče 
klasického pojetí bluegrassu, výběr kapel 
tzv.  první ligy, organizační činnost, propa-
gace, zajištění občerstvení, vše mělo spád, 
žádné časové skluzy jako na jiných festiva-
lech. Jezdím do Kopidlna na Jamboree 40 let 
a vždy se sem rád vracím, ať už jako účinkují-
cí, nebo jako divák. Moc děkujeme za pozvá-
ní a dík Vám všem, co jste do přípravy dali své 
fyzické a duševní úsilí, není to v dnešní době 
jednoduché. Díky, díky, díky.

Libor Kosina (Modré Kšandy)

Hraní bylo výborné, krásná atmosféra i su-
per organizace. Moc děkujeme.

Za Lusatian Grass Karolina Stránská

Festival se nám moc líbil, vždy zde rádi 
hrajeme. Jako vždy se nám hrálo skvěle – vý-
borné publikum, skvělý moderátor, vše zajiš-
těno. Již se těšíme na nějakou další příležitost 
si v Kopidlně zahrát. :-)

Za Blackjack s pozdravem Sláva Podhráský

Kopidlno je takové moje „Kentucky“. Místo, 
kde jsem poprvé slyšela hrát bluegrass tím 
„americkým“ způsobem. A  vznikla láska na 
celý život. Poznala jsem tu spoustu skvělých 
lidí, muzikantů, přátel. Prostě všechno blue-
grassové tu pro mě začalo. A  tak se k  Vám 

moc ráda vracím. Tak nějak podobně jako 
domů. Jsem nesmírně ráda, že se tato skvělá 
muzika před lety do Kopidlna „vrátila“. A když 
už mám Kopidlno spojeno se začátky, tak je 
velice příznačné, že jsme si na letošním Me-
moriálu Honzy Macáka odbyli premiéru no-
vého složení naší kapely Rusty Strings.

Všechny Vás zdravím a  těším se na další 
ročníky.

Ahoj, za kapelu Rusty Strings  
Julie Nováková

pokračování na straně 21
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Hraní na kopidlnském festivalu bylo super 
a velice se nám líbilo a hraní opravdu nádher-
né a skvělé publikum a pořadatelé. Takže za 
skupinu Album velké plus.

Petr Gartner

Memoriál Honzy Macáka v Kopidlně patřil 
mezi nejhezčí zážitky naší letošní festivalové 
sezóny. Měli jsme radost, že se po dvouleté 
přestávce podařilo festival obnovit, přece 
jen, bluegrass a Kopidlno k sobě patří. To po-
tvrdila i hojná divácká účast, zaplněné hledi-
ště vytvořilo od samého začátku skvělou at-
mosféru. Počasí se vyvedlo, znamenitý zvuk, 
solidní občerstvení, prostě pohoda. A  po 
skončení oficiální části bylo muziku v areálu 
slyšet až do nedělního svítání. I tohle ke Ko-
pidlnu vždycky patřilo. Děkujeme a  držíme 
palce do dalších ročníků.

Za BG Cwrkot Brandy (Pavel Brandejs)

Zdravím a moc děkuji za fotky z Memori-
álu Honzy Macáka. Znala jsem ho a  moc si 
ho vážila. Úžasný člověk a  kamarád. Byla 
jsem poctěna, že si mohly Country baby za-
tančit i u Vás v Kopidlně. Atmosféra a kapely 
neměly chybu. Skvěle připravené i  zázemí 
a pořadatelé super!!! Děkuji hlavně Markovi 

a Větrákům za pozvání a těším se, že se zase 
někde potkáme.

Za Chlumecké Country baby
Vlaďka Marešová

Ahoj, v příloze posílám playlist Nové Sekce 
a musím říct, že jsme v Kopidlně hráli po del-
ší přestávce, ale moc se nám to líbilo – zvuk, 
atmosféra i pořadatelské zabezpečení. Pouze 
jsem nenašel žádný web, což jako webde-
signer považuji za malé minus. :)

Měj se! Marek Dráb (Špek)

Poděkování všem, kteří se podílí na 
větších akcích, musí opět začít u chlapů 
z místního hospodářství, kteří již v týd-
nu před akcí dovezou a postaví pódium 
a sezení pro diváky. Po skončení naopak 
vše uklidí a uvedou do původního stavu 
a věřte, že někdy je to nadlidský výkon. 
Další velké díky patří těm, kteří zajistí 
občerstvení, v  případě bluegrassové-
ho festivalu to byli místní hasiči, kteří 
se úkolu zhostili na jedničku. U výběru 
vstupného se vystřídali zástupci míst-
ních spolků, zdravotní dozor zvládly 
ženy z ČČK. Úklid zajistila Irenka a foto-
grafie pořídil Petr. Perfektní zázemí jsme 
měli od pana Hlouška. Vždy je se mnou 
i kolegyně Míša z knihovny. No a výběr 
kapel má na starost ten nejpovolaněj-
ší, kterým je Marek Macák. Dovolím si 
popřát mu dodatečně k  jeho kulatým 
narozeninám. Jestli budete hledat, kolik 
mu je, tak je stejně mladý jako festival 
Banjo Jamboree, který letos slaví 50 let. 
A jak to všechno vím, jsme totiž s Mar-
kem spolužáci. Hodně zdraví, Marku, ať 
ti to hraje pořád stejně. Před 50 lety se 
tvému tátovi zadařilo minimálně dva-
krát, ty a Banjo Jamboree jste důkazem.

Míša Havelková

pokračování ze strany 20

Indiánský dětský den s DJ Veselá huba
V neděli 12. června 2022 bylo na fotbalo-

vém hřišti FK Kopidlno živo. Probíhal zde dět-
ský den, který se tentokrát nesl v indiánském 
stylu. Disciplíny, které si připravily spolky, 
mohly děti plnit během prvních dvou hodin 
programu. Zkusily si prvky první pomoci, 
vyráběly vlaštovky a  létaly s  nimi, malovaly 
na kameny, kopaly na fotbalovou branku, 
střílely na branku hokejovou, s  balónkem 
a  hokejkou probíhaly slalom a  mnoho dal-
ších her. Zchladila nás vodní sprcha od hasi-
čů. Ve tři hodiny začal zábavný program s DJ 

Veselá huba, který děti svými úkoly bavil po 
zbytek odpoledne. No a co nesmí samozřej-
mě chybět, je pěna od hasičů. Během celého 
odpoledne jste si mohli prohlédnout hasič-
skou techniku a vojenskou techniku. Omlou-
váme se, ale z technických důvodů nedorazil 
skákací hrad, snad jste si našli jinou náhradu 
z nabízeného programu.

Děkuji všem zúčastněným spolkům: Čes-
ký rybářský svaz MO Kopidlno, FK Kopidlno, 
HC Žralok Pševes, Leteckomodelářský klub 
Kopidlno, Český červený kříž Kopidlno, SDH 

Kopidlno, TJ Sokol Kopidlno, Kuželky Kopi-
dlno, HC Kopidlno. Dále děkujeme za zajiš-
tění občerstvení, nejen pro děti, místnímu 
fotbalovému klubu, který připravil i zázemí 
pro konání akce. Poděkování si zaslouží KVH 
Budčeves Veteranen klub, který vystavil vo-
jenskou techniku. Na akci přišlo 94 platících 
dětí, celkovou účast odhadujeme na cca 
300 účastníků. Děkujeme vám a  příští rok 
na viděnou.

Míša Havelková,
foto Martin Krulich
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Na táboře TJ Sokol Kopidlno v Ledcích 
s čerty opravdu nebyly žerty

Opět po roce uspořádala Tělocvičná jed-
nota Sokol Kopidlno svůj tradiční dětský 
tábor v  Ledcích. Tábor byl letos v  termínu 
2.–16. července, ale jeho příprava začala již 
mnohem dříve.

Zejména nová táborová hra S  čerty ne-
jsou žerty, na motivy známé pohádky, byla 
pro všechny vedoucí výzvou, které se všich-
ni zhostili na jedničku.

Brigádnickou činnost na táboře jsme za-
hájili již v  dubnu, kdy bylo nutné likvidovat 
zbytky stromů po řádění zimních větrů. V pro-
storu tábora spadlo pár stromů i  s  vyvráce-
nými kmeny, takže zbylé, vyvrácené pařezy 
bylo třeba odstranit a srovnat terén. Naštěstí 
všechny spadlé stromy minuly naše chaty. 
Přímo v táboře však zůstalo ještě šest suchých 
stromů ve špatném stavu, které mohly být 

nebezpečné. Po dohodě s  lesním správcem 
byly tyto stromy pracovníky Českých lesů po-
raženy. Jeden strom přímo v sousedství jedné 
chaty, na který si nikdo netroufl, jsme museli 
řešit pomocí firmy na rizikové kácení stromů 
s použitím autoplošiny. Takže jsme po několik 
víkendů vykopávali pařezy, pálili zbytky stro-
mů a  rovnali terén. Vyvezení a  rekonstrukce 
se též dočkala odpadní jáma pro rozložitelný 
odpad a též byl rekonstruován přístup ke stu-
dánce a natřena jedna chata. Loňský finanční 
zisk byl věnován pokračování modernizace 
tábora, a  to zakoupením dalších 13 nových 
postelí a matrací. V této obnově bude pokra-
čováno i  další rok. Letošní cena tábora byla 
stanovena na 3900 Kč již v únoru, a tak jsme 
s obavami sledovali cenové nárůsty potravin 
a vlastně všeho v jarních měsících a odhado-

vali, zda letos finančně vyjdeme. Nakonec vše 
dobře dopadlo.

V červnu byl tábor připraven k využití pro 
týdenní kurz studentů kopidlenské Střední 
školy zahradnické a  víkendový pobyt žáků 
ZŠ Luštěnice.

Náš vlastní tábor tedy začal 2.  červen-
ce, naštěstí letos bez nějakých covidových 
omezení. Odjezd byl organizován opět na 
dvě skupiny. Z  Kopidlna odjížděla skupina 
dětí z Kopidlna a okolí, a druhá skupina, pro 
kterou bylo bydliště blíže táboru v Ledcích, 
měla sraz na parkovišti v  Ledcích. Přesun 
dětí ze silnice v Ledcích do tábora byl již pěš-
ky. Celkem na letošní tábor odjelo 84 dětí 
včetně tří dětí ukrajinských uprchlíků. To byl 
pro nás optimální počet. Bohužel již delší 
dobu bylo jasné, že v době minimálních jar-
ních srážek rybník u tábora po jarním výlovu 
letos nebude mít dostatek vody na koupání. 
Za koupáním jsme tedy museli docházet ke 
vzdálenějším rybníkům. Ani nám to však ne-
vadilo, počasí bylo spíše chladnější, a tak se 
více využívaly sprchy v táboře.

Děti se svými vedoucími.

Soutěž ve vaření polévky.

Ze scénky „V pekle“.

pokračování na straně 23
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Program tábora se svým složením nelišil 
od zaběhnuté náplně. Tedy tradiční spor-
tovní a střelecká olympiáda jednotlivců, kde 
se soutěžilo v bězích, skocích, vrhu koulí či 
hodu granátem nebo střelbě ze vzduchov-
ky, hodu kroužky na cíl či házení šipek do 
terče. Vedle toho probíhaly soutěže druž-
stev ve vybíjené, přetahované, přehazova-
né, štafetovém běhu a spousta dalších her. 
Hlavní soutěží družstev však byla již zmíně-
ná táborová hra S  čerty nejsou žerty, která 
se našim vedoucím velmi povedla. Scénky 
v režii Míry Kopeckého letos byly velmi dob-
ře připraveny a i s převleky si všichni účinku-
jící dali dost práce předem. Sledovali jsme 
tedy ve scénkách příběhy Petra Máchala, 
které asi všichni známe ze známé pohádky, 
ale tentokrát každý příběh měl nějaké po-
kračování ve formě zajímavé soutěže pro 
družstva.

Vedle těchto různých soutěží byly uspořá-
dány dva táborové ohně, noční stezky od-
vahy či táborová maškarní diskotéka. Moc 
času na odpočinek nezbývalo. 14 dní tábora 
uteklo jako voda bez nějakých vážnějších 
problémů či úrazů a všichni se již těšíme za 
rok na další tábor. Na závěr tábora všichni 
obdrželi na památku několikabarevnou pro-
pisovačku s logem tábora.

Závěrem bych chtěl poděkovat celému 
kolektivu personálu tábora, který letos či-
nily vedoucí družstev děvčat Jitka Kopecká, 
Stáňa Kosinová, Jana Zajícová, Klára Knížko-
vá, Katka Zichová, Kristýna Kosinová a Sára 

Suchá, která nás však po pár dnech musela 
opustit vzhledem k alergické reakci po štíp-
nutí hmyzem. Vedoucí družstev chlapců byli 
Tomáš Zachoval, Tadeáš Klobouček, Martin 
Knittl, Jakub Knittl, Pavel Šafler první týden 
a  Vašek Slavík ml. druhý týden. Programo-
vým vedoucím byl Míra Kopecký, hospodá-
řem byl Fanda Zajíc s Vaškem Slavíkem st., 
v kuchyni kralovali Stáňa Bernardová, Radek 
Knížek, Blanka Zezulková a  druhý týden 
Martina Janstová. Zázemí kuchyně zajiš-
ťoval Jarda Kvintus. Zdravotnicí byla první 
týden Dana Čihulová a  druhý týden Aneta 

Hrudková. Hlavním vedoucím tábora byl 
Milan Šafler.

Díky též patří městu Kopidlno a  firmě 
Lasercentrum Liberec za finanční podporu 
tábora, bez které by nemohla proběhnout 
plánovaná modernizace tábora.

Množství fotek z  tábora nalezne-
te v  odkazech na táborových strán-
kách na facebooku Letní tábor TJ Sokol 
Kopidlno v  Ledcích  – oficiální stránka 
(www.facebook.com/taborledcekopidlno).

Milan Šafler, hlavní vedoucí tábora

pokračování ze strany 22
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Příměstské tábory sportovní haly 2022
Jak jinak zařídit, aby si hala v létě neměla 

šanci odpočinout, než uspořádat znovu čty-
ři turnusy příměstských táborů. Zájem byl 
obrovský. Více než polovina dětí už byla na 
našich táborech v roce minulém, takže hlav-
ním cílem bylo nahradit co nejvíce loňských 
výletů novými aktivitami. Posuďte sami, jak 
se nám to letos podařilo.

Mezi výlety už vyzkoušenými a  osvědče-
nými nemohly chybět návštěvy u  rybářů, 
konečně tu došlo i  na koupání. Ještě že je 
letos málo vody. Děkujeme všem, co nám 
na Kamensku pomáhali, a  výsledkem byly 
dva krásné dny plné rybaření, střílení ze 
vzduchovky, „plavby“ po rybníce a koupání. 
Ostatně proč ne, já jsem se na Kamensku 
také naučila plavat. :) Trochu toho bahna ne-
může nikomu ublížit.

Velké díky posíláme do obory, kam jsme 
letos zajeli s dětmi také dvakrát. Bílé jeleny 
jsme nakonec viděli, ale protože nás přijíždí 
do obory každý rok více, už se neodvažují 
přijít tak blízko jako při první návštěvě. I tak 
je to krásná podívaná a  opečené buřtíky 
chutnají v oboře také moc dobře. Děkujeme.

Další zvířátkový výlet byla návštěva Jez-
deckého klubu v  Údrnicích. Moc děkujeme 
Verče a jejím pomocnicím. Připravily pro nás 
program na celý den. Seznámení se zvířaty 
ve stájích a s péčí o ně, projížďky na koních, 
malování na kamínky, no prostě krásný den. 
Za rok zase přijedeme.

V  druhém turnusu jsme přijali pozvá-
ní Machulínů a  znovu jeli na dva dny do 
Bukvice a  připojili se k  programu velkých 
táborníků. Večer na nás opět čekala velká 
zkouška – noc pod širákem. Byla to asi nej-
studenější noc tohoto léta, ale zvládli jsme 
to. Ráno jsme rychle hledali místa, kam už 
svítilo sluníčko, a  postupně „roztávali“. Asi 
proto malý Eda ráno hlásil: „Hned zítra si jdu 
koupit spacák do –70 stupňů.“ Ale nebojte, 
bylo jenom +10 stupňů.

Dva poslední turnusy jsme zakončili, stej-
ně jako vloni, výletem na kolech. Trasa byla 
jasná, Bučický mlýn. Skupina rychlejších 
cyklistů před obědem dojela do Rožďalovic 
a  projeli jsme naučnou stezku kolem Hol-
ských rybníků. Zpátky na Bučici a tady už na 

nás čekala druhá parta cyklistů a  výborný 
oběd. Až na dva drobnější pády (kde jin-
de než na přejezdu na Kamensku, ty šikmé 
koleje tam neměli dělat) všechno dopadlo 
dobře a bylo to krásné zakončení táborové-
ho turnusu.

A  teď už nové výlety. Hned ve dvou tur-
nusech jsme navštívili lanový park v  Ost-
ružně. Děti lezly jak opičky a my s nimi. Asi 
polovina dětí nedosáhla na jisticí lano, takže 
jsme museli proniknout do tajů lanového le-
zení a děti jistit. Zvládli jsme to a zase máme 
novou zkušenost. Kdo se bál lezení, mohl vy-
zkoušet šlapací kárky, kola, koloběžky a vy-
řádit se na louce vedle lanového parku.

Prachovské skály. Člověk by řekl, že už 
tam byl snad stokrát. Když ale máte s sebou 
průvodce, přímo strážce Prachovských skal, 
všechno je nové. Pan Zeman nás vyzvedl 
přímo na vlakové zastávce v Jinolicích a ko-

pokračování na straně 25
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lem Jinolických rybníků jsme asi za hodinku 
vystoupali přímo na Prachov. Krásná pro-
cházka doplněná povídáním o práci strážce 
v tomto chráněném území. Podívali jsme se 
do jeskyní a chodeb, které běžný návštěvník 
nevidí, a vystoupali na jednu z vyhlídek. Děti 
trochu vyhrožovaly, že do takového tábora, 
kde se musí tolik chodit, už nikdy nepůjdou, 
ale nakonec jsme ušli krásných 14 km a po 
výborných špagetách na hotelu Skalní měs-
to na všechno zapomněly.

Koloběžky byly také letošní novinkou. Tra-
sa z  Dolánek na Malou Skálu je po rovině, 
bezpečná, takže jsme se rozhodli koloběžky 
vyzkoušet právě tady. V Dolánkách je mož-
né si vybrat z  několika velikostí koloběžek 
a nebyl problém náš peloton vybavit. Všich-
ni malí i velcí jsme vyrazili směr Malá Skála. 
S několika malými přestávkami jsme úspěš-
ně dorazili do cíle a vrátili koloběžky. Cestou 
se jenom jeden účastník rozhodl prozkou-
mat příkop, ale dobře to dopadlo.

Po dvouleté spolupráci s  Honzou Váňou 
a  jeho Tenisovou akademií v  Poděbradech 
jsme dostali nabídku přijet si vyzkoušet teni-
sové dovednosti. Děti jsme rozdělili do dvou 
skupin, jedna skupinka vyrazila vyzkoušet 
discgolf a druhou si převzali tenisoví trené-
ři. Oboje děti moc zaujalo, také my dospělí 
jsme většinou oba sporty zkoušeli poprvé. 
Podél Labe jsme procházkou došli na vý-
borný oběd do restaurace Labská Marína, 
na kolonádě pak nemohla chybět zmrzlina 
a vlakem hurá domů.

Ve třetím turnusu přišla na řadu bobová 
dráha. Vyzkoušenou se svými dětmi mám tu 
v Kutné Hoře. Dopoledne jsme se zastavili na 
naučné stezce údolím řeky Vrchlice. Teplota 
se pomalu šplhala ke 30 °C, byli jsme proto 
rádi, že stezka vedla lesem. Pak nás autobus 
zavezl přímo do Kutné Hory k bobové dráze. 
Po obědě jsme asi na hodinu převzali vládu 
nad všemi „vozítky“. Bobová dráha tady má 
dva okruhy, myslím, že si je děti hezky užily.

Hrad a zámek Staré Hrady je od nás, co by 
kamenem dohodil nebo dojel autobusem. 
Zamluvili jsme si prohlídku zámecké půdy, 
která je plná čertů, draků a  jiných krásných 
pohádkových postav. Naučili jsme se létat 
na koštěti jako správné čarodějnice a  po 

obědě jsme ještě navštívili včelařku Jiřinku 
Zahradníčkovou v Libáni. Ta nám připravila 
krásné povídání o včelaření, děti si vyzkou-
šely, jak se starat o  včely, jak se stáčí med, 
a vyrobily si svíčky z vosku. To všechno bez 
jediného bodnutí. Děkujeme Jiřince.

Své kouzlo má také bloudění v  kukuřici. 
Bloudili jsme v  kukuřičném poli nedaleko 
zámku Kačina. Děti si mohly vybrat ze dvou 
tras bludiště, Egypt nebo Chorvatsko, a po-
dle toho pak musely odpovídat na otázky, 
které našly, a  doplnit z  odpovědí křížovku. 
Trochu jsme se ten den společně se všemi 
kukuřicemi vařili, ale byl to moc hezký den 
s novou zkušeností.

Tábory utekly jako voda, většina dětí je už 
naše taková „táborová rodina“ a  přidaly se 
děti nové. Letos za námi jezdily až z  Podě-
brad. Děkujeme dětem, že byly tak hodné, 
rodičům, že nám věřili, zvlášť rodičům, kteří 
se k nám přidali a pomohli s hlídáním. Tře-
ba u výletů na kolech a koloběžkách jsme to 
zvlášť ocenili. Děkujeme za krásnou koupač-
ku v bazénu, snad jste to po nás vyčistili.

Moje milé děti, jsem moc zvědavá, kam 
se příští rok vydáme, protože mám pocit, 
že jsme už v okolí „vymetli“ úplně všechno. 
Jenom prozradím, že příští rok možná jeden 
z turnusů nebude tak úplně příměstský, ale 
vyrazíme pěkně na celých pět dnů, ať si ma-
minky odpočinou. Uvidíme, co další měsíce 
do té doby přinesou. Těším se na vás.

Dáša

Moc velké poděkování patří mým pomocni-
cím, bez kterých bych neuspořádala ani jediný 
den: Lída, Irenka, Dáša, Eliška, Nelča, Míša, 
Leska, Kája

pokračování ze strany 24
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Největším nebezpečím byly požárem 
zasažené stojící stromy
Kopidlenští hasiči pomáhali hasit Hřensko

V sobotu 30. července odpoledne se naší 
jednotce ozval zástupce Hasičského zá-
chranného sboru Královéhradeckého kraje 
s žádostí o pomoc při hašení lesního požáru 
v Hřensku na Děčínsku. Během hodiny bylo 
nutné potvrdit účast čtyř členů a  techniky, 
která bude vyslána. Odřad, jak se nazývá vy-
slání jednotek mimo oblwast své působnos-
ti, byl v plánu od pondělí 1. srpna dopoledne 
do středy 3.  srpna večer. Zúčastnit se měly 
dobrovolné i profesionální jednotky z celé-
ho kraje. Celkem šlo o 50 členů.

Hned druhý den bylo nutné připravit naši 
techniku i hasiče na pobyt v Hřensku. Jelikož 
nikdo nebyl schopen říct, jak to tam bude 
vypadat, kde budeme nasazeni a  jak ná-
ročné to bude, bylo nutné počítat se vším. 
Jednotka se připravovala na plně autonom-
ní činnost, takže příprava spočívala hlavně 
v  zajištění soběstačnosti po celou dobu tr-
vání odřadu. Zajištěno bylo jídlo, pití i  pro-
středky k přenocování. Jakkoliv se naše vel-
kokapacitní cisterna může zdát velká, vešli 
jsme se jen tak tak.

V  pondělí ráno jsme se vydali na cestu. 
Bod setkání s ostatními hasiči byl zvolen na 
benzinové pumpě na dálnici u  Poděbrad. 
Odtud již jednotky pokračovaly společně po 
dálnici na Prahu a následně Ústí nad Labem. 
Po přibližně třech hodinách cesty jsme dora-
zili na seřadiště požární techniky, které bylo 
na parkovišti na Mezní Louce.

Zde jsme dostali první informace o  na-
šem nasazení. Kopidlenská jednotka měla 

zajišťovat plnění vrtulníků a  dálkovou do-
pravu vody. Tento rozkaz byl však později 
změněn a všichni hasiči Královéhradeckého 
kraje, mimo členy lezecké skupiny, byli při-
děleni do sektoru S3, lokalita Na Zámečku 
a  v  jeho okolí. Lezecká skupina prováděla 
hasicí práce v okolí Pravčické brány. Činnost 
jednotek měla Na Zámečku spočívat přede-
vším v řízení dopravy z důvodu úzkých cest, 
dálkové dopravě vody, a hlavně vyhledávání 

a  likvidaci skrytých ohnisek. Hasební práce 
probíhaly z důvodu bezpečnosti pouze přes 
den. Naše jednotka si tedy převzala úsek 
a následně se odebrala na ubytování, které 
tu, k  překvapení všech, měl zajištěné celý 
odřad KHK kraje.

Druhý den po rozednění se všechny 
jednotky sešly opět na seřadišti na Mezní 
Louce, kde obdržely nejnovější informace 
od nočních hlídek, které stav požáru moni-
torovaly v  průběhu noci. Na základě těch-
to informací byly upraveny denní rozkazy 
a jednotky se vydaly na přidělené úseky. Náš 
úkol pro tento den spočíval v dopravě vody 
a řízení dopravy. Během dne bohužel došlo 
k  úpravám nasazení jednotek, takže jeden 
z našich členů byl přidělen i do noční hlídky, 
takže po celém dnu v nasazení musel terén 
monitorovat i  v  noci. Tato činnost byla ob-
zvlášť nebezpečná.

Ve středu, po ranním brífinku, byla části 
naší jednotky přidělena opět dálková dopra-
va vody. Druhá část byla nasazena v „lese“, 
na dohledávání a likvidaci skrytých ohnisek. 
Noční hlídka hlásila tři ohniska, která byla ve 
vzdálenosti několika set metrů od poslední 
cisterny, a  bylo potřeba je zlikvidovat po-
mocí vodního proudu, odhrabat a pořádně 
prolít vodou kořenový systém, aby nedošlo 
k  opětovnému vzplanutí. Tyto práce byly 
velmi náročné, protože hadice se tahaly ve 
svazích a  ve špatně dostupném terénu, na 
dlouhé vzdálenosti. Horké letní dny hasičům 
práci také nijak neusnadnily. Největším ne-
bezpečím však pro hasiče byly požárem za-
sažené stojící stromy. Zde hrozil pád kdyko-
liv, při zavanutí větru, průletu vrtulníku nebo 
i samovolně. Vzhledem k povaze terénu ha-
siči neměli ani možnost rychle reagovat. Člo-
věk musí jen neustále sledovat okolí, být ve 
střehu a  při sebemenším náznaku pohybu 
stromu varovat kolegu a  pokusit se rychle 
přesunout za zdravý strom nebo jinam do 
bezpečí. Naštěstí se po dobu našeho půso-
bení nikomu nic nestalo.

V  odpoledních hodinách jednotka pře-
dala úsek a informace o činnosti dalším ná-
stupcům, kteří nás přijeli vystřídat, a v pod-
večerních hodinách jsme se vrátili zpět 
na domovskou základnu. Druhý den bylo 
potřeba ještě kompletně vyčistit automo-
bil od všudypřítomného prachu a  popela. 
Nádrž vypláchnout od nečistot ze špinavé 
vody a  následně vozidlo uvést zpět jako 
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Jednotka před odjezdem na požární zbrojnici.

Cesta k seřadišti požární techniky.
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akceschopné pro naše občany. Po dobu tr-
vání odřadu samozřejmě byla zajištěna ak-
ceschopnost jednotky i v Kopidlně. A to jak 
personálně, tak i technikou.

Požár v  Hřensku byl pro všechny hasiče 
velmi náročný. Obzvlášť v  prvních dnech, 
kdy bylo hoření v plném proudu. Představa, 
že se snažíte hasit, přes kouř pořádně ani 
nevíte co, nikdy nevíte, co na vás kdy spad-
ne… Dodávky vody vázly… Ale hasiči, jak 
profesionální, tak i dobrovolní, prokázali, že 
jsou v České republice na velmi dobré úrov-
ni. Vzhledem k  uvedeným rizikům naštěstí 
nebyl ani počet zraněných nikterak vysoký. 
Zároveň se opět prokázala neskutečná soli-
darita lidí. Místní spolky ČČK, SDH, hoteliéři, 
restauratéři, ale i  obyčejní občané dodávali 
hasičům jídlo a pití v neskutečné míře. Nám 
osobně se stalo, že oběd přivezli i  dvakrát 
v  jeden den. K svačině bylo neustále co jíst 
a  pití bylo víc než dost. Velký obdiv patří 
i majitelům hotelů, kteří bezplatně ubytová-
vali hasiče v luxusních pokojích. Sice si jako 
hasič luxusu moc neužijete, ale je lepší spát 
na posteli a  mít vlastní sprchu než spát ve 
stanu a mýt se vodou z cisterny. Hasiči Krá-
lovéhradeckého kraje měli k dispozici Resort 
Mezná. Za výborné ubytování patří tomuto 
resortu velký dík. Až budete plánovat dovo-
lenou na příští rok, přijeďte se podívat sem. 
I  po požáru tu je krásně a  příroda si rychle 
poradí. Navíc místní si to, za svoji solidaritu, 
skutečně moc zaslouží.

Petr Hnát Seřadiště požární techniky. Oblast, kterou měla naše jednotka na starosti.

Pohled z našeho ubytování: jeden ze tří domů zasažených požárem v obci Mezná.

SDH Kopidlno na Litoměřických hasičských slavnostech

Ve dnech 9.–11.  června se členové SDH 
Kopidlno zúčastnili 8. ročníku hasičských 
slavností v Litoměřicích, kam se po pěti le-
tech opět sjeli hasiči ze všech koutů České 
republiky. Celkem dorazilo přes 200 sborů 
dobrovolných hasičů, dále příslušníci Hasič-
ského záchranného sboru a podnikoví hasi-
či. Vystaveno bylo kolem 220 kusů techniky.

V  sobotním průvodu, kterého se zúčast-

nili mimo jiné i  ministr vnitra Vít Rakušan, 
předseda Senátu Miloš Vystrčil a ředitel HZS 
ČR Vladimír Vlček, byla k  vidění historická 
i nejmodernější technika, nechyběly v něm 
ani stroje tažené koňmi. Na slavnostním 
nástupu nemohl chybět ani náš historický 
prapor.

Pro návštěvníky, kterých bylo přes 27 000, 
si pořadatelé připravili pestrý program  – 

ukázky techniky v  akci, Floriánskou mši či 
tradiční hasičskou hudební fontánu.

Kopidlenského „Stratílka“ obdivovali 
všichni kolemjdoucí, ale pozornost vzbu-
zoval i náš velitelský automobil, který jsme 
vlastními silami v letošním roce přebudovali 
z „obyčejné“ fabie.

Tereza Jedličková
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Zásahy kopidlenských hasičů
29 / 2. 6. 2022 / Cholenice / K požáru vchodu 
do rodinného domu byla naše jednotka při-
volána v  podvečerních hodinách (ohlášeno 
20:35 hod.) do obce Cholenice. Po příjezdu na 
místo události a provedeném průzkumu byl 
zjištěn požár verandy, který oznamovatelka 
stihla uhasit před naším příjezdem. Jednotka 
provedla odvětrání zakouřeného domu, mís-
to požáru zkontrolovala termokamerou kvůli 
skrytým ohniskům a následně rozebrala oh-
něm zasažené dřevěné obložení. Po předání 
místa události vyšetřovateli požárů se jed-
notky vrátily zpět na své základny. U události 
zasahovaly JSDH Kopidlno, JSDH Libáň, HZS 
KHK PS Jičín a Policie ČR.

30 / 7. 6. 2022 / Libáň / K požáru pokoje v ro-
dinném domě byla naše jednotka přivolána 
v  odpoledních hodinách (ohlášeno 13:35 
hod.) do ulice Emlerova v  Libáni. V  době 
našeho příjezdu byl již požár zlikvidovaný 
místní dobrovolnou jednotkou. Naše jed-

notka provedla kontrolu místa požáru ter-
mokamerou a  pomocí přetlakové ventilace 
odvětrala zakouřené prostory. Následně se 
vrátila zpět na základnu. U události zasaho-
valy JSDH Libáň, JSDH Kopidlno, HZS KHK PS 
Jičín a Policie ČR.

31 / 11. 6. 2022 / Kopidlno / K srdečnímu ko-
lapsu byla naše jednotka přivolána v odpo-
ledních hodinách (ohlášeno 13:44 hod.) do 
ulice U  Nádraží v  Kopidlně. V  době našeho 
příjezdu již u události zasahoval jeden z na-
šich členů a  hlídka Policie ČR. Ve vzájemné 
spolupráci probíhala cca 40 min. resuscitace 
a ošetření. Následně byl pacient předán ZZS 
a ve stabilizovaném stavu byl transportován 
do Fakultní nemocnice v  Hradci Králové. 
U události zasahovaly Policie ČR, JSDH Kopi-
dlno, ZZS KHK Nová Paka.

32 / 21. 6. 2022 / Hlušice / U převozu ukra-
jinských uprchlíků asistovala naše jednotka 
v  obci Slavhostice. Jednotka převezla ukra-
jinské děti k  zápisu na ZŠ v  Hlušicích a  ná-
sledně zase zpět.

33 / 25. 6. 2022 / Kopidlno / Ke spadlé větvi 
byla naše jednotka přivolána v dopoledních 
hodinách (ohlášeno v  11:09 hod.) do ulice 
Jičínská v  Kopidlně. Po příjezdu na místo 
události a  provedeném průzkumu zjištěna 
větší větev, zavěšená v koruně stromu, která 
překážela v cestě. Jednotka provedla její roz-
řezání a odstranění. Následně se vrátila zpět 
na základnu. U události zasahovaly JSDH Ko-
pidlno, HZS KHK PS Jičín a JSDH Jičín.

34 / 1. 7. 2022 / Kopidlno / K dopravní neho-
dě motocyklu byla naše jednotka přivolána 
v  odpoledních hodinách (ohlášeno v  13:43 
hod.) do ulice Husova v  Kopidlně. V  době 
našeho příjezdu byla zraněná motorkářka 
v péči záchranné služby. Jednotka provedla 
protipožární opatření a následně, na žádost 
Policie ČR, řídila dopravu na komunikaci. Po 
zadokumentování místa nehody se jednot-
ky vrátily na své základny. U události zasaho-
valy ZZS KHK Jičín, LZS KHK, Policie ČR, JSDH 
Kopidlno a HZS KHK PS Jičín.

35 / 17.  7.  2022 / Cholenice / K  technické 
pomoci byla naše jednotka přivolána v pod-
večerních hodinách (ohlášeno v 19 hod.) do 
obce Cholenice. Konkrétně se jednalo o likvi-
daci bodavého hmyzu. Jednotka po příjezdu 
na místo události a  provedeném průzkumu 
hnízdo zlikvidovala pomocí chemických pro-
středků. Následně se vrátila zpět na základnu. 
U události zasahovala pouze JSDH Kopidlno.

36 / 19. 7. 2022 / Kopidlno / Na likvidaci bo-
davého hmyzu byla naše jednotka přivolána 
v  podvečerních hodinách (ohlášeno v  19 
hod.) do ulice Lipová v Kopidlně. Při průzku-
mu bylo zjištěno, že se jedná o včelí hnízdo. 
Jednotka hnízdo opatrně přemístila do při-
praveného pytle a  následně převezla mimo 
městskou zástavbu, kde byly včely vypuštěny 
zpět do přírody. U události zasahovala pouze 
JSDH Kopidlno.

37 / 1. 8. 2022 / Hřensko / Na likvidaci lesního 
požáru byla naše jednotka vyslána v rámci od-
řadu Královéhradeckého kraje do obce Hřen-
sko na Děčínsku. Zde jsme vystřídali předcho-
zí odřad a prováděli průzkumné a dohašovací 
práce v sektoru S3, na tzv. Zámečku. Členové 
naší jednotky dálkově dopravovali vodu, řídili 
dopravu a prováděli průzkumné a  likvidační 
práce v těžko přístupném terénu. Tyto práce 
byly velmi náročné, jelikož neustále hrozil 
pád ohněm zasažených stromů a navíc bylo 
potřeba vést hadicové vedení na vzdále-
nost stovek metrů, jelikož těžká technika se 
do této lokality nedokázala dostat. Po třech 
dnech přijelo další střídání, které pokračovalo 
v likvidační činnosti, a naše jednotka se vrátila 
zpět na svoji základnu.

38 / 1. 8. 2022 / Kopidlno / Na likvidaci bo-
davého hmyzu byla naše jednotka přivolána 
v  podvečerních hodinách (ohlášeno v  20:00 
hod.) do ulice Husova v Kopidlně. Po příjezdu 
na místo události a  provedeném průzkumu 
bylo zjištěno vosí hnízdo pod střechou ro-
dinného domu. Jednotka hnízdo zlikvidovala 

7.  6.  2022 / Libáň / Požár pokoje v  rodinném 
domě
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2. 6. 2022 / Cholenice / Požár vchodu do rodin-
ného domu

25.  6.  2022 / Kopidlno / Odstranění spadlé 
větve

1. 7. 2022 / Kopidlno / Dopravní nehoda mo-
tocyklu
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pomocí chemických prostředků a  následně 
se vrátila zpět na základnu. U  události zasa-
hovala pouze JSDH Kopidlno.

39 / 6. 8. 2022 / Kopidlno / K dopravní neho-
dě osobního automobilu byla naše jednotka 
přivolána v odpoledních hodinách (ohlášeno 
v 16:59 hod.) za Kopidlno, ve směru na Podě-
brady. Naše jednotka vyjížděla z  oslav 140. 
výročí založení SDH Rožďalovice. Po příjezdu 
na místo události a  provedeném průzkumu 
bylo zjištěno havarované vozidlo po nárazu 
do stromu a přejezdového mostku. Čtyři zra-
něné osoby se již nacházely mimo vozidlo. 
Zároveň s  naší jednotkou na místo dorazila 
zdravotní záchranná služba. Hasiči zajistili 
místo nehody, provedli protipožární opatření 
a připravili místo pro přistání letecké techni-
ky. Zároveň spolupracovali na ošetření těžce 
zraněných osob, které byly po přistání letecké 
techniky transportovány do vrtulníků a sani-
tek. Po zadokumentování události Policií ČR 
hasiči pomohli vrak vozu naložit na odtaho-
vou službu a následně uklidili silnici. Poté se 
jednotky vrátily zpět na své základny. U udá-
losti zasahovaly JSDH Kopidlno, HZS KHK PS 
Jičín, ZZS KHK Jičín, LZS KHK Kryštof 6, LZS LK 
Kryštof 18 a Policie ČR.

40 / 9. 8. 2022 / Jičíněves / K dopravní neho-
dě se zraněním byla naše jednotka přivolána 
chvíli po poledni (ohlášeno ve 12:30 hod.) 
k  obci Jičíněves. Po příjezdu na místo udá-
losti a  provedeném průzkumu bylo zjištěno 
havarované vozidlo po srážce s  traktorem. 
Traktor se nárazem převrátil na bok. V době 
našeho příjezdu již u události zasahovala pro-
fesionální jednotka hasičů z HZS KHK PS Jičín 
a záchranná služba Královéhradeckého kraje, 
která měla ve své péči dvě zraněné osoby. 

Hasiči provedli protipožární opatření, zajistili 
místo události a uniklé provozní kapaliny za-
sypali sorbentem. Následně řídili dopravu. Po 
zadokumentování události dopravní Policií 
ČR hasiči vrátili traktor zpět na kola a dopra-
vili mimo vozovku. Poté se jednotky vrátily na 
své základny. U události zasahovaly HZS KHK 
PS Jičín, ZZS KHK Jičín, JSDH Kopidlno a Po-
licie ČR.

41 / 11.  8.  2022 / Nečas / K  požáru strniště 
byla naše jednotka přivolána v podvečerních 
hodinách (ohlášeno v  19:07 hod.) do obce 
Nečas. Po příjezdu na místo události a prove-
deném průzkumu byl zjištěn požár o  rozlo-
ze cca 100  ×  50 m. Jednotka nasadila jeden 
proud typu „C“ a dva vysokotlaké proudy. Za 
spolupráce s dobrovolnými kolegy z Rožďalo-
vic (SČK  – mezikrajská pomoc) a  Libáně byl 
požár zlikvidován. Následně byla profesionál-
ní jednotka z Jičína odvolána na požár sklád-
ky v Popovicích a ostatní jednotky se vrátily 
zpět na své základny. U  události zasahovaly 
JSDH Kopidlno, JSDH Rožďalovice (SČK), 
JSDH Libáň, HZS KHK PS Jičín, JSDH Městec 
Králové (SČK) a JSDH Křinec (SČK).

42 / 12. 8. 2022 / Běchary / K  likvidaci hníz-
da bodavého hmyzu byla naše jednotka při-
volána v  podvečerních hodinách do obce 
Běchary. Po příjezdu na místo události a pro-
vedeném průzkumu bylo zjištěno vosí hnízdo 
ve štítu rodinného domu, které ohrožovalo 
jeho obyvatele. Jednotka hnízdo zlikvidovala 
pomocí chemických prostředků. Následně se 
vrátila na svoji základnu. U události zasahova-
la pouze JSDH Kopidlno.

43 / 17. 8. 2022 / Drahoraz / K likvidaci hnízda 
bodavého hmyzu byla naše jednotka přivo-
lána v podvečerních hodinách do obce Dra-
horaz. Po příjezdu na místo události a prove-
deném průzkumu bylo zjištěno vosí hnízdo 
v  okně rodinného domu, které ohrožovalo 
jeho obyvatele. Jednotka hnízdo zlikvidovala 
pomocí chemických prostředků. Následně se 
vrátila na svoji základnu. U události zasahova-
la pouze JSDH Kopidlno.

44 / 18. 8. 2022 / Běchary / Na pomoc otevře-
ní uzavřených prostor byla naše jednotka při-
volána do obce Běchary. Zásah byl odvolán 
před výjezdem jednotky, jelikož se prostory 
podařilo otevřít bez asistence hasičů. Jednot-
ka tedy nevyjížděla.

45 / 20. 8. 2022 / Žlunice / K dopravní neho-
dě osobního automobilu byla naše jednotka 
odvolána v  odpoledních hodinách (ohláše-
no 16:06 hod.) z  dětského dne ve Pševsi do 
obce Žlunice. Po příjezdu na místo události 
a  provedeném průzkumu bylo zjištěno ha-
varované vozidlo, ve kterém cestovaly dvě 
osoby. Jedna vyvázla bez zranění, druhé 
byla poskytnuta předlékařská pomoc a  po 
příjezdu ZZS byla předána do péče lékařům. 
Letecká záchranná služba, která na místě též 
zasahovala, nebyla nakonec potřeba, jelikož 

se jednalo o zranění lehkého charakteru. Jed-
notka dále provedla zajištění místa nehody 
a protipožární opatření. Po dobu vyšetřování 
řídila dopravu na komunikaci. Po zadoku-
mentování místa události dopravní Policií ČR 
pomohla vozidlo naložit na odtahovou služ-
bu a následně uklidila vozovku. Poté se vrátila 
zpět na svoji základnu. U události zasahovaly 
JSDH Kopidlno, ZZS KHK Jičín, HZS KHK PS 
Nový Bydžov, LZS Hradec Králové Kryštof 6 
a Policie ČR.

46 / 24. 8. 2022 / Běchary / K dopravní neho-
dě osobního automobilu byla naše jednotka 
přivolána v odpoledních hodinách (ohlášeno 
15:34 hod.) do obce Běchary. Po příjezdu na 
místo události a provedeném průzkumu bylo 
zjištěno havarované vozidlo po nárazu do 
stromu. Uvnitř vozu se nacházela středně těž-
ce poraněná osoba, kterou jednotka vypros-
tila bez použití hydraulických nástrojů. Ná-
sledně byla osobě poskytnuta předlékařská 
pomoc a po příletu letecké záchranné služby 
byl pacient předán do péče lékařům. Jednot-
ka dále provedla protipožární zabezpečení 
a zajistila místo nehody. Po zadokumentová-
ní události Policií ČR se jednotka vrátila zpět 
na svoji základnu. U události zasahovaly JSDH 
Kopidlno, HZS KHK PS Jičín, LZS Hradec Králo-
vé Kryštof 6, ZZS KHK Nová Paka a Policie ČR.

47 / 24. 8. 2022 / Bílsko / Na likvidaci obtíž-
ného hmyzu byla naše jednotka přivolána 
v podvečerních hodinách (ohlášeno ve 20:00 
hod.) do obce Bílsko. Po příjezdu na místo 
události a provedeném průzkumu bylo zjiště-
no vosí hnízdo pod půdní podlahou. Jednot-
ka hnízdo zlikvidovala pomocí chemických 
prostředků. U  události zasahovala pouze 
JSDH Kopidlno.                                          Petr Hnát

pokračování ze strany 28

9. 8. 2022 / Jičíněves / Dopravní nehoda se zra-
něním

20. 8. 2022 / Žlunice / Dopravní nehoda osob-
ního automobilu

4. 8. 2022 / Běchary / Dopravní nehoda osob-
ního automobilu
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Absolventi se rozloučili před novou budovou

Žáci vycházející z 9. ročníku
Střední školy a gymnázia

ŠKOLA MÍSTO OBOR dívky chlapci
Střední průmyslová škola Jičín Elektrotechnika   2
    Informační technologie   2
Masarykova obchodní akademie Jičín Informatika v ekonomice 1  
Gymnázium a SOŠPg Nová Paka Gymnázium 1  

Soukromá střední škola Mladá Boleslav Předškolní a mimoškolní 
pedagogika 1  

Střední škola podnikatelská ALTMAN Jičín Ekonomika a podnikání 1  
SPŠ potravinářství a služeb Pardubice Výživový poradce 1  
Střední škola JEDNA RADOST Poděbrady Pedagogické lyceum   1
Zahradnická škola Kopidlno Zahradnictví   1
Bezpečnostně právní akademie Malé Svatoňovice Bezpečnostně právní činnost   1

3leté učební obory
Střední škola technická a řemeslná Nový Bydžov Autoelektrikář   1
    Opravář zemědělských strojů   1
    Automechanik   1
Střední odborná škola a střední odborné učiliště Nymburk Operátor skladování 1  
Střední škola gastronomie a služeb Nová Paka Cukrářka 1  

Střední průmyslová škola a střední odborná škola Dvůr Králové nad 
Labem Kadeřnice 1  

Střední odborné učiliště strojírenské Mladá Boleslav Operátor skladování 1  
Střední škola gastronomie a služeb Nová Paka Kuchař-číšník   1
Střední odborná škola a střední odborné učiliště Nymburk Elektrikář silnoproud   1
Integrovaná střední škola Vysoké nad Jizerou Automechanik   1
Soukromá střední škola Mladá Boleslav Kadeřnice 1  
Zahradnická škola Kopidlno Zahradník 1  

Žáci vycházející z nižších ročníků
8. ročník – 3leté učební obory

ŠKOLA MÍSTO OBOR dívky chlapci
Střední škola technická a řemeslná Nový Bydžov Elektrikář   1
Zahradnická škola Kopidlno Zahradník   1
    Zahradnické práce 1  
CELKEM 12 15

Vyřazování letošních absolventů naší ZŠ proběhlo netradičně, před nově zrekonstruovanou budo-
vou 2. stupně v ulici Tomáše Svobody.

My a masmédia. 
Projektový den na 2. stupni

25.  5. jsme ve škole měli projek-
tový den. Téma tohoto dne bylo My 
a  masmédia. Jsou to informace, kte-
ré zaujmou velké množství populace. 
Provádějí se hlavně v  tiskové podobě. 
Tiskoviny mohou být seriózní nebo bul-
vární. První hodinu jsme si vysvětlovali 
dnešní téma a dělali k tomu myšlenko-
vou mapu, kterou jsme si přednášeli. 
Další hodiny jsme si vyzkoušeli udělat 
vlastní reklamu tak, aby dokázala upo-
zornit, doplňovali jsme pracovní listy 
a  nakonec každá skupina předváděla 
vlastní díla.

Rozálie Komárková, 8. B

25.  5. měl celý 2. stupeň projektový 
den s  tématem My a masmédia. Dělali 
jsme různá cvičení na seriózní a bulvár-
ní noviny. Dále jsme si udělali vlastní 
reklamu na naši novou zdravou tyčinku, 
ke které jsme vymýšleli i  slogan. Před-
poslední hodinu jsme podle začáteční 
znělky poznávali reklamu. Dnešní pro-
jektový den mě bavil, dozvěděla jsem 
se spoustu nových věcí.

Tereza Slavíková, 8. B

První rok bez projektu 
Growth Mindset a stále 
formativně

V rámci rozšiřování znalostí z oblasti for-
mativního hodnocení, které se na naší ško-
le rozvíjí několik let, se zástupci pedagogů 
z  prvního stupně zúčastnili vzdělávacího 
kurzu Formativní hodnocení I.  – hodnoce-
ní, které pomáhá růst, v  rozsahu 40  hodin, 
který pořádá JOB – spolek pro inovace Hra-
dec Králové. Cílem kurzu bylo: představit 
principy formativního hodnocení a  růsto-
vého myšlení, rozšířit portfolio metod pro 
podporu vnitřní motivace a vyhodnocování 
učebního posunu žáků, na konkrétních pří-
kladech získat inspiraci k  plánování a  vy-
hodnocování vlastní výuky.

Pod vedením zkušených mentorů 
Mgr. Zdeňka Dlaboly a Mgr. Lucie Kotrčové 
jsme získali nové poznatky a  prakticky si 
vyzkoušeli velké množství nových metod 
a výukových technik. Nejnovější zkušenosti 
sdílíme se svými kolegy a postupně je zavá-
díme do praxe.

Zuzana Kasková, Jitka Koutníková, 
 Barbora Vydrová
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softskillové body a přemýšleli nad tím, co to o nás 
vypovídá. Díky tomu se zmenšil objem posbíra-
ných známek a softskillové body sloužily jako lepší 
popisný nástroj než jen pouze klasifikace známkou.

Kdybych měla závěrem zhodnotit svůj školní rok, 
tak jsem za něj moc ráda. Samozřejmě že se ne vše 
povedlo na 100 % a ne všechny hodiny byly ukáz-
kové. Alespoň máme co zlepšovat. Žáci pracovali 
úspěšně, byli zvídaví, v hodinách aktivní. Nemusela 
jsem s nimi řešit nějaké závažné kázeňské prohřeš-
ky. Ve třídě nebylo ticho (to ani nebylo žádané), ale 
naopak panoval v hodinách čilý pracovní ruch. Pro-
tože kdo jiný by měl vyvíjet ve škole nejvíce aktivity 
než ti, co se přišli něco naučit?

Mgr. Kateřina Hakenová

Zprávy ze základní a mateřské školy

Nový rozměr 
formativní výuky

Jak na dějepis? Aktivně!

Formativní způsob výuky na základní ško-
le nabyl s  druhou polovinou školního roku 
2021/22 nových rozměrů. Po více než tříle-
tém zaškolování pedagogů v rámci konceptu 
Growth Mindset vznikla na základě tohoto 
projektu nejen dlouhodobá celoškolní vize, 
ale především potřeba pokročit ve formativ-
ním vzdělávání o krok dále. Počátkem nové-
ho školního roku se tak začaly formovat dvě 
nové pracovní skupiny učitelů naší školy, kteří 
se rozhodli letos formativnímu přístupu více 
věnovat. Zatímco kolegyně z  prvního stup-
ně se rozhodly pro několik jednodenních in-
tenzivních školení v  Hradci Králové, skupina 
druhostupňových pedagogů upřednostnila 
tzv.  mentoring přímo na svém pracovišti. 
V  průběhu školního roku 2021/22 došlo ke 
čtyřem setkáním s  již známými mentorka-
mi (lektorkami) Renátou a  Kamilou. Cílem 
nasmlouvaných dopoledních bloků bylo 
vylepšit, prověřit, vyzkoušet si v praxi vlastní 
zakázky, tj. netradiční metody formativního 
přístupu ve vzdělávání.

Pro první návštěvu mentorek si vyučující 
druhého stupně vybrali individuální konzul-
tace, kde se projednávaly a konkretizovaly cíle 
a výhledy nadcházející spolupráce. Druhé se-
tkání, které nakonec proběhlo online formou, 
bylo věnováno konkrétním bodům stěžejní-
ho, třetího setkání, při kterém již došlo k „vy-
zkoušení si“ svých zakázek s  žáky v  hodině, 
a to za přímé účasti mentorek. Učitelé jazyků 
při tomto tzv. přímém mentoringu pracovali 
například se zpětnou vazbou, výukovými cíli 
či kritérii hodnocení, vyučující přírodověd-
ných předmětů se naopak zaměřili na aktivní 
metody výuky, při kterých se žáci stávají strůj-
ci svého vlastního učení a pedagog se dostá-
vá do role pouhého koordinátora. Po těchto 
přímých násleších proběhla v  měsíci červnu 
závěrečná schůzka, která měla již ucelující, 
shrnující charakter, a tím uzavřela další etapu 
formativního vzdělávání na kopidlenské zá-
kladní škole.

Mgr. Alena Sobotová, Iva Komárková, 
Mgr. Václav Hylmar, Mgr. Andrea Šulcová

Mám za sebou školní rok 2021/2022 a je čas na 
určitou sebereflexi. V  září jsem si vytyčila několik 
cílů, které se staly mou cestou k aktivnímu dějepisu. 
Již několikátý školní rok se snažím o drobné změny, 
které by posunuly výuku dějepisu od klasického 
drilování událost-datum k  uchopení historického 
myšlení a  ukotvování historické gramotnosti. Ne-
dílnou součástí je samozřejmě i konceptuální začle-
nění formativního hodnocení. Pro mě to znamená:
•	 žáci budou hlavním nositelem aktivity v  hodi-

nách
•	 v  každém ročníku jsou naplánovány 2  hodiny 

týdně, tyto hodiny budou probíhat v dvojbloku 
(tj. 90  minut aktivní práce a  poté je přestávka 
o 10 minut prodloužena)

•	 žáci mají k dispozici široké spektrum zdrojů in-
formací (více druhů učebnic, školní atlasy, ná-
stěnné historické mapy, odbornou literaturu, di-
gitální zdroje), které si vybírají dle svého uvážení 
a svých schopností práce s nimi

•	 v  rámci historických souvislostí pracujeme 
s  orální historií (výpovědi pamětníků) a  rodin-
nou historií žáků

•	 žáci jsou v  hodinách vedeni ke spolupráci na 
různých úrovních, pracovní skupiny jsou tvoře-
ny různými způsoby (dřívka, vlastní volba žáků, 
volba učitele)

•	 v  hodinách je často využívána integrovaná te-
matická výuka

•	 žáci si vytvářejí sebehodnocení, mapují svůj po-
krok v učivu a hledají k němu důkazy o učení

•	 žáci reflektují nejen nabytí nových vědomostí, 
ale také jsou vedeni k diskuzi o meta učení. Vždy 
se ptám žáků, co se naučili. Když mi odpovědí, 
tak se ptám znovu, co se naučili, co si odnáší 
z dané hodiny. Vždy se mi dostane dvojí odpo-
vědi. První je vědomostní (Naučili jsme se, jaké 
všechny reformy udělala Marie Terezie. Rozšířili 
jsme si sbírku vynálezců a jejich vynálezů.) a dru-
há je většinou kompetentní nebo lépe řečeno 
o  meta učení (Naučili jsme se vybírat klíčové 
pojmy z  textu. Naučili jsme se třídit informace, 
vybírat kritéria, podle kterých si data srovnáme.)

•	 učivo v předmětu dějepis je propojeno s učivem 
v předmětu český jazyk – literatura, kde je syn-
chronní postup v obou dvou předmětech
Mou oblíbenou formativní strategií je aktivizová-

ní žáků jako „vlastníků“ svého učení. Vybrala jsem si 
ji proto, že mi přišla nejvíce smysluplná. Ráda s žáky 
přemýšlím o tom, co se v hodině naučili a zda to, co 
se naučili, je pro ně podstatné, důležité. Tato strate-
gie mi přijde srozumitelná v tom ohledu, že si žáci 
musí uvědomit, že zodpovědnost za své učení si 
nesou oni sami. Neučí se pro nás učitele, ani pro své 
rodiče či pro známky. Učí se sami pro sebe, proto, 
aby si našli svou vlastní cestu k celoživotnímu uče-
ní. Je to důležitá dovednost, kterou budou v životě 
ještě velmi potřebovat.

V tomto případě pracuji s nástrojem volby. Volby 
toho, co se budeme v hodině učit, jak se to bude-
me učit, ale také jak si ověříme, že danou látku již 
ovládáme. Pomůckou mi jsou mapy výuky. Jedná 
se o myšlenkové mapy, které jsou zpracovány for-
mou černobílých bublinek. Do těchto map si poté 
žáci zaznamenávají, zda jsme dané téma již probrali 
(v tom případě si jej vybarví), zda jsme psali něja-
kou závěrečnou práci (do bublinky si připíšou for-

mu závěrečné práce + známku, kterou obdrželi), či 
jsme dané téma zavrhli jako „nezajímavé“ (bublinka 
bude přeškrtnutá).

Pro mě jako učitele je velmi důležité, aby si žáci 
sami vybírali, co, jak a kdy budou dělat. Když se sami 
osobně angažují do průběhu výuky, tak za ni nesou 
i  odpovědnost a  více pracují. Nové téma, kam se 
příští blok vydáme, vybíráme pomocí demokratic-
kého hlasování. Ne vždy jsou všichni žáci spokoje-
ni s výsledkem, ale ani v budoucím životě nemusí 
být vždy spokojeni s výsledkem voleb. Také může 
nastat situace, kdy nějakou bublinku vyškrtneme. 
Jedná se většinou o téma, které není pro žáky dané 
třídy atraktivní, a já jsem garant toho, že i když toto 
téma neprojdou, tak naplní veškeré školní výstupy. 
Je tu možnost volby se všemi parametry.

S žáky diskutuji i nad metodami, jakými budeme 
téma probírat. Vždy chci po žácích, aby mi jejich 
výběr zdůvodnili. Proč si zvolili tematickou výuku? 
Z jakých důvodů chtějí příští hodinu výklad s pre-
zentací? Bylo minulé téma pro ně náročné? Chtějí si 
oddychnout? Proč to tak je?

Stejně komunikujeme i  po zpracování tématu. 
Jakou formou já-učitel zjistím, že žáci látku pocho-
pili? Musíme psát test? Nebo mi napíšou zamyšlení 
nad tématem? Na výběr mají nepřeberné množství 
a každá třída se nakonec spoléhá na 4–5 východi-
sek, která cyklicky opakuje. Zajímavostí je i  to, že 
žádné opakování nemusí proběhnout. Mohu se 
s žáky domluvit, že mi už při práci na tématu jasně 
ukázali, že mu rozumí. A i to je v pořádku.

V  hodinách dějepisu uplatňuji čtyřčtvrtinový 
model hodnocení (1 práci hodnotí učitel, 1 si hod-
notí žáci sami, 1 hodnotí spolužáci a 1 práce není 
hodnocena vůbec, pouze je zkontrolováno její vy-
pracování). Zároveň pracuji na sadách kritérií pro 
jednotlivé práce. Někdy jde o kritéria, která zadám 
sama, ale ve většině případů na nich pracuji s žáky. 
Sami si určí, co je to dobrá práce. Záleží vždy na 
míře osvojení formativních zdatností. Pokud tří-
da není zvyklá pracovat tímto způsobem, musím 
tomu výuku přizpůsobit.

Jedním z  mých dalších cílů bylo omezení zná-
mek. Touto strategií se ubíráme společně jako celý 
pedagogický sbor, avšak každý pedagog svým 
vlastním způsobem. Jako pomůcku v tomto ohle-
du jsem si vyrobila tzv. softskillové body. Žáci bě-
hem celého školního roku sbírali softskillové body 
za svou práci. Jednalo se o  body za komunikaci, 
spolupráci, sebehodnocení, kritiku a  kreativitu. 
Plus si každá třída vybrala jeden softskillový bod, 
který byl přímo zaměřen na jejich třídu. V minulém 
školním roce se jednalo o body: vedení týmu, prá-
ce s časem a aktivita v hodinách. Na konci školního 
roku jsme potom v  rámci sebehodnocení počítali 
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Deváťáci předvedli vlastní dramatizaci

Reflexe divadelního představení

Poslední měsíc v 9.  třídě probíhal v ho-
dinách českého jazyka a dějepisu v přípra-
vách na vystoupení pro spolužáky, rodiče 
a  veřejnost. Deváťáci si vytvořili kritéria 
pro prezentace z obou předmětů. Z děje-
pisu si připravili rozhovor s  pamětníkem, 
který zpracovali formou lapbooku, eseje 
nebo audio-video nahrávky. Z  českého 
jazyka žáci natrénovali dramatizaci vybra-
ných pohádek: O  řepě; Červená karkulka; 
Hrnečku, vař; a Perníková chaloupka, které 
předvedli nejprve žákům 1.  stupně. Další 
vystoupení sehráli dopoledne 24.  května 
pro děti z mateřské školy a poté od 15 ho-
din pro rodiče a kopidlenskou veřejnost.

Kromě dramatizace pracovali žáci ješ-
tě na literárních prezentacích, ve kterých 
měli porovnat knižní předlohu s filmovým 
nebo divadelním zpracováním. Tuto čin-
nost jim překazil vir ve školní počítačové 
síti, který jim zničil jejich několikahodi-
novou práci, a  žáci museli začít vytvářet 
svoje prezentace znovu. Šťastlivců, kteří 
poslechli učitelku a  práci si poslali domů, 
a  tím nemuseli vše dělat znovu, bylo mi-
nimum. Ve středu 15.  června od 8 do 
15.30  hodin probíhaly naplánované pre-
zentace z dějepisu i českého jazyka, které 
se všem žákům povedly. Někteří žáci měli 
trému nebo pociťovali stres, ale i toto jsou 
okolnosti, se kterými se žáci budou v živo-
tě setkávat, a měli by se je naučit zvládat. 
Tyto naše malé maturity dopadly na vý-
bornou. Rodiče měli jedinečnou možnost 
vidět své děti a  vyzkoušet si hodnocení 
jejich prezentací pomocí kritérií.

Mgr. Magda Hakenová

Já jsem hrál v pohádce O řepě, konkrétně 
vnuka. Pro mě bylo lepší hrát pro 1. a 2. tří-
du. Povedlo se to u nás všem. Nejvíce je vždy 
rozesmál kůň Šimon, já se jim nedivím. Role 
vnuka mně sedla dobře, jsem rád, že jsem si 
ji vybral. Pan asistent z  1. třídy (Kájínek) se 
pobavil, to jsme byli rádi. Podle mě vyhraje 
naše pohádka.

Ondřej Rozsypal, 9. třída

Divadlo jsme hráli velmi dobře. Neudě-
lali jsme žádnou velkou chybu, která by to 
pokazila. Jen jsem se poslední představení 
zadrhl, protože se všichni začali smát a mě 
to na chvíli vykolejilo. Jediné, co mně vadilo, 
bylo, že všichni začali tleskat poté, co jsme 
vytáhli řepu, protože představení v tu chvíli 
ještě neskončilo. Ve škole jsme našli kulisy 

kopidlenského cukrovaru, a tak jsme do kla-
sické pohádky přidali výrobu cukru z  vyta-
žené řepy v kopidlenském cukrovaru a jeho 
zaslání dětem do Afriky.

Dominik Pelc, 9. třída

Líbilo se mi, jak herce to hraní bavilo, a zas 
naopak v  pohádce Hrnečku, vař mi chyběl 
ten zápal pro věc. Jako moderátora celého 
vystoupení S  devítkou do pohádky mě to 
bavilo moc, děti byly také super. Když jsem 
mluvil, byly úplně zticha, jako když je to 
opravdu zajímalo. V pohádce O řepě se mně 
hrozně líbil výkon koně Šimona. Výhra bude 
podle mě nerozhodně mezi Karkulkou a po-
hádkou O řepě.

Karel Růžička, 9. třída



Kopidlenské listy září 2022 33

Zprávy ze základní a mateřské školy

V  novém školním roce 2022/23 polovina 
základních škol v Česku zahájí od září vý uku 
podle upravených školních vzdělávacích 
programů. Patří mezi ně i naše základní ško-
la. Nová koordinátorka ŠVP Kateřina Hake-
nová spolu s týmem učitelů 1. a 2. stupně po 
celý školní rok pracovala na úpravách 6. ver-
ze z  roku 2019/20, které se týkaly hlavně 
výuky informatiky. Bylo nutné upravit 3. ka-
pitolu charakteristiky školy a  jejího zamě-
ření a  rozšířit stávající výchovně-vzdělávací 
strategie. Změny se dotkly učebních plánů, 
kdy bylo potřeba zavést hodinu informati-
ky již od 4.  třídy, připravit pro tento ročník 
očekávané výstupy našeho ŠVP, které vychá-
zí z rámcově vzdělávacích plánů. I v dalších 
ročnících byly provedeny nezbytné změny, 
které spočívaly také ve výběru robotických 
sad pro práci žáků, které budou zakoupeny.

Charakteristika předmětu na 1. stupni: 
Předmět dává prostor všem žákům porozu-
mět tomu, jak funguje počítač a informační 
systémy. Zabývá se automatizací, programo-
váním, optimalizací činností, reprezentací 

dat v  počítači, kódováním a  modely popi-
sujícími reálnou situaci nebo problém. Ško-
la je zaměřena na informatiku a  technické 
směřování rozvoje žáků, proto jsou do výuky 
zařazeny základy robotiky jako aplikovaná 
oblast, propojující informatiku a programo-
vání s  technikou, umožňují řešit praktické 
komplexní problémy, podporovat tvořivost 
a projektovou činnost a rozvíjet tak informa-
tické myšlení.

Charakteristika předmětu na 2. stupni: 
Předmět informatika se zabývá předáním 
informací o tom, jak funguje počítač a infor-
mační systémy. Soustředí se na automatiza-
ci, programování, optimalizaci činností, re-
prezentaci dat v počítači, kódování a mode-
ly popisující reálnou situaci nebo problém. 
Dává prostor pro praktické aktivní činnosti 
a tvořivé učení se objevováním, spoluprací, 
řešením problémů, projektovou činností. 
Pomáhá porozumět žákům světu kolem 
nich, jehož nedílnou součástí jsou digitální 
technologie. Hlavní důraz je kladen na roz-
víjení žákova informatického myšlení s jeho 

složkami abstrakce, algoritmizace atd. Prak-
tickou činnost s  tvorbou jednotlivých typů 
dat a s aplikacemi vnímáme jako prostředek 
k  získání zkušeností k  tomu, aby žák mohl 
poznávat, jak počítač funguje, jak reprezen-
tuje data různého typu, jak pracují informač-
ní systémy a jaké problémy informatika řeší.

Další důležitá změna nastala i  ve všech 
ostatních vyučovacích předmětech, ve kte-
rých je nutné rozvíjet digitální kompetence, 
a to v návaznosti na specifické zaměření in-
formatiky.

Naše škola se již čtvrtým rokem zabývá 
formativním přístupem, a  proto změny za-
sáhly i 6. kapitolu ŠVP: Hodnocení výsledků 
vzdělávání žáků, do které byly v  kapitole 
Pravidla pro hodnocení žáků nově vloženy 
prvky formativního přístupu k žákům, které 
budeme v naší škole uplatňovat.

Znění 7. verze, platné od 1. září 2022, ŠVP 
„Čemukoli se učíš, učíš se pro sebe“ bude po 
připomínkování školskou radou zveřejněno 
na webových stránkách školy.

Mgr. Jana Hladíková

Změny školního vzdělávacího programu cílí na informatiku

Dětský den v režii starších školáků
V  pátek 3.  června si žáci žákovského 

parlamentu a  deváté třídy připravili pro 
školkové a  prvostupňové děti sportovní 
dopoledne. Jedna část byla v  místním 
parku, kde formou stopované a  plněním 
úkolů se děti dostaly až k  pokladu, kte-
rý byl pro ně schován ve velikém starém 
stromě. Další část sportovního dopoledne 
i s diskotékou byla připravena na sokolov-
ně. Děti tančily, skákaly v pytli, tahaly lano, 
nosily míček, shazovaly plechovky a plnily 
ještě spoustu jiných úžasných úkolů. Po-
časí jim přálo, a tak si to všichni moc uži-
li. Unavení, ale spokojení pak odcházeli 
domů. První třída ocenila celý den velikým 
plakátem plným obrázků z  jednotlivých 
disciplín s poděkováním za krásně připra-
vený sportovní den.

Mgr. Ivana Pekárková
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1. třída
První školní výlet za zvířátky

Ve čtvrtek 2.  června  2022 vyrazili žáci 
1. A na svůj první školní výlet. Navštívili zoo 
Chleby, kde na ně čekal výukový program 
na téma „Když jsem já sloužil aneb kráva 
není fialová…“.

Výukovým programem provázela žáky 
paní Karolína Dufková, která má v  zoo na 
starosti vzdělávání. Výukový program pro-
bíhal v  učebně přímo v  zoo a  jeho náplní 
bylo povídání o domácích zvířatech a jejich 
mláďatech. Celý program probíhal formou 
hry. Paní Dufková dokonce přinesla do 
učebny svého mazlíčka potkanici Adélku, 
kterou si žáci mohli pohladit. V  polovině 
programu jsme se přesunuli ven, do výbě-

hu koz a  oveček, které žáci mohli nakrmit 
z ruky.

Po výukovém programu jsme si s  dětmi 
prošli celou novou část zoo, kde jsme měli 
možnost vidět velbloudy, surikaty, lvy, ry-
bičky, medvědici s  medvídětem, která se 
nám i  s  medvídětem krásně předvedla, 
kozy, lamy, ovce, daňky atd.

Před odjezdem samozřejmě nesměla 
chybět návštěva obchodu se suvenýry, kde 

si žáci nakoupili upomínkové předměty, 
a teprve potom jsme se mohli vrátit unave-
ní, ale spokojení zpět do školy.

Bc. Nikola Stolínová

2. třída
Šikulové prověřili znalosti v zoo

Za slunečného čtvrtečního rána (2. červ-
na) a  s  úsměvem na tváři se vydali Šiku-
lové z  2. třídy na školní výlet. Cílem jejich 
cesty byla Zoologická zahrada Chleby. Po 
nedlouhé jízdě autobusem a chutné svači-
ně zahájili prohlídku. Odhodlaně se pustili 
do prověření svých vědomostí získaných 
ve výuce prvouky. A pravda, zvládli to bez 
velkých problémů. Při nadšeném pozoro-
vání různých živočichů a  dobrém čtení in-

formačních tabulek dokázali do pracovních 
listů zaznamenat všechny potřebné údaje. 
Příjemným zakončením bylo zakoupení 
upomínkových předmětů.

Mgr. Jitka Koutníková

3. třída
Poznáte, kde byli třeťáci na výletě za 
odměnu?
(V oboře)

Třídy 6. A, 7. A, 8. A, 8. B
Na průzkumu méně známé části 
Prachovských skal

Ve dnech 9. a 10. června 2022 vyjely čtyři 
třídy druhého stupně ZŠ Kopidlno na třídní 
výlet do autokempu v Jinolicích. Po cestě vla-
kem a příchodu do kempu se nejprve všichni 
rádi oddali paprskům slunce a krátkému od-
počinku. Poté následovalo ubytování v chat-
kách a oběd.

Odpolední program byl pro žáky naučně-
-poznávací. Spočíval v návštěvě Oborské lou-
ky, která se nachází za Oborským rybníkem. 
Jedná se o vlhké louky s typickou vlhkomil-
nou květenou a  živočichy. Roste zde např. 
upolín obecný, tolije bahenní, prstnatec má-
jový, skřípinka smáčknutá, ostřice Davallova, 
ostřice blešní aj. Z  obojživelníků zde najde-
me řadu druhů žab a asi nejběžnějšího hada 
naší přírody užovku obojkovou. Nám se zde 
podařilo objevit kvetoucí okrotici dlouholis-
tou patřící mezi vstavačovité rostliny a  dále 
například přesličku největší. Poté výprava 
školáků pod vedením třídních učitelů zamíři-
la vzhůru lesem ke vchodu do Prachovských 
skal. Zde žáci navštívili nejznámější vyhlídky. 
Ale nepokračovali dále do centra Prachov-
ských skal, nýbrž směrem k hotelu Šikmá věž.

Tato část Prachovských skal není tolik 
navštěvována a  turistům známa. Přesto po-
skytuje pohled na spoustu krásných pískov-
cových útvarů. Od hotelu Šikmá věž se lesní 
cestou všichni vrátili k Muzeu přírody Český 
ráj. Odtud již zpět do kempu. Po odpočinku 
si všichni rádi opekli buřty a nastaly podve-
černí aktivity. Chlapci se věnovali převážně 
fotbalu a  pokusům o  ragby, děvčata zase 
zkoušela taneční synchronizované kreace 
a volejbal na pláži. Večer rychle uplynul a ka-
ždý se rád uložil ke spánku.

Páteční dopoledne bylo již víceméně re-
laxační. Nádherné počasí vybídlo ke koupeli 
a volejbalu na pláži. Po obědě potom všichni 
vyrazili na vlakovou stanici a vrátili se zpět do 
Kopidlna. Všichni věříme, že tento výlet se 
všem líbil, přinesl nové zážitky, možná i nová 
kamarádství mezi třídami.

Mgr. Václav Hylmar, Mgr. Andrea Šulcová, 
Iva Komárková, Mgr. Alena Sobotová,

třídní učitelé zúčastněných tříd

Závěr roku plný školních výletů
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8. třída
Výlet za odměnu: na raftech po Jizeře

Žáci z  8.  B tento školní rok vyjeli hned 
na dva výlety. První se konal na Jinolických 
rybnících a byl společný pro všechny třídy 
z  budovy pavilonu. Možnost jet na druhý 
výlet jsme získali již před dvěma lety v 6. tří-
dě, kdy jsme zvítězili ve vánoční výzdobě 
tříd, ovšem vinou covidu jsme si tento den 
volna navíc vybrali až teď v  8.  ročníku. Po 
celotřídním hlasování jsme se rozhodli, že 

pojedeme na rafty na Malou Skálu. Na výlet 
jsme se vydali vlakem, cesta byla ale doce-
la dobrodružná, protože jsme museli dva-
krát přestupovat a z Jičína s námi ve vlaku 
jelo ještě několik tříd, také na školní výlet. 
K  tomu bylo ještě velké horko, ale zvládli 
jsme to.

Na místě jsme si v půjčovně vyzvedli rafty 
a veškeré potřebné vybavení a vydali jsme 
se na 8 km dlouhou plavbu. Zpočátku nám 
pádlování příliš nešlo, ale postupem času 
jsme se sladili, i  když ruce začaly za chví-
li bolet. Někteří žáci během cesty okusili 
vodu v  Jizeře, ač většinou nedobrovolně, 
nicméně do našeho cíle, který byl v Dolán-
kách, jsme dopluli všichni. Chvíli jsme si od-
počinuli a  rafty jsme vyměnili za koloběž-
ky. Z Dolánek jsme se zpět na Malou Skálu 

vydali po cyklostezce, která vede krásnou 
krajinou podél řeky Jizery.

Jízda na koloběžkách nám šla o poznání 
lépe, a tak jsme se ještě během cesty stihli 
občerstvit v kiosku. Po návratu do půjčovny 
jsme odevzdali koloběžky a někteří si stihli 
ještě zahrát na hřišti volejbal nebo se zchla-
dit v řece. Pak už nás čekala jen cesta zpět 
do Kopidlna, která naštěstí ubíhala rychleji, 
jak už to u výletů bývá. Všichni jsme si výlet 
užili a už přemýšlíme, kam vyrazíme za rok.

Mgr. Andrea Šulcová

9. třída
Královská cesta

Jeli jsme do Prahy na dějepisnou exkur-
zi po Královské cestě. Z Kopidlna do Prahy 
jsme jeli vlakem na hlavní nádraží. Králov-
ská cesta je název historické trasy centrem 
hlavního města, kudy procházely koruno-
vační průvody českých králů. Zahájili jsme 
u  Obecního domu, prošli jsme Prašnou 
bránu a pokračovali jsme Celetnou ulicí na 
Staroměstské náměstí k  orloji. Na Karlově 
mostě jsme hledali kamenný reliéf Bradáče, 
pro štěstí jsme si sáhli na bronzový reliéf 
na podstavci sochy Jana Nepomuckého. 
Byli jsme se podívat v  chrámu Panny Ma-
rie Vítězné na Pražské Jezulátko. V Mostec-
ké ulici jsme se občerstvili v  McDonald’s. 
Přes Malostranské náměstí jsme se dostali 
do Nerudovy ulice, kde jsme sledovali do-
movní znamení a měli jsme se zastavit před 

domem U  Dvou slunců, ve kterém žil Jan 
Neruda. Přešli jsme ho a  museli jsme se 
vrátit, abychom si připomněli alespoň jeho 
Povídky malostranské, jeho fejetony a  Pís-
ně kosmické s básní Jak lvové bijem o mří-
že, známou z  filmu Marečku, podejte mi 

pero. Prohlédli jsme si Hradčanské náměstí, 
Pražský hrad i katedrálu sv. Víta. Viděli jsme 
ukázky gotiky, baroka, renesance, secese 
a  kubismu. Známá píseň Karla Hašlera Po 
starých zámeckých schodech téměř zlido-
věla a zpívá se dodnes. My jsme po starých 
zámeckých schodech sešli k metru a dojeli 
na Václavské náměstí, kde jsme dostali roz-
chod a  měli jsme se sami, s  pomocí mapy 
dostat k  začátku našeho putování Prahou. 
To se nám všem povedlo.

Posázavským pacifikem
Jako náš poslední výlet jsme se rozhodli 

jet na vodu. Sjížděli jsme Sázavu, měli jsme 
jet na kánoích, ale nakonec jsme kvůli níz-
kému dozoru jeli na raftech po pěti lidech. 
Jeli jsme vlakem do Kácova. Třikrát jsme 
přestupovali a  nikoho jsme neztratili. Tak 
nějak šlo všechno podle plánu, všechno 
bylo v  klidu. Přijeli jsme na místo a  začali 

jsme se chystat, sedli jsme na raft a  přišel 
velký zvrat. Všemi milovaný Fanoušek vy-
skočil z  raftu pro pádlo, rozsekl si koleno 
o kámen a zlomil si malíček, blbeček. Muse-
li jsme ho naložit a dostat na břeh, kde jsme 
hodinu čekali, než přijede sanitka. A  na 
jeho počest jsme po čtyřech hodinách do-
jeli až na konec našeho výletu do Českého 
Šternberka. Náš poslední výlet jsme si užili.

Oba texty jsou převzaty z Posledních novin 
naší 9. třídy, na kterých pracovala celá třída
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Závěr školního roku v mateřské škole

Květen jsme zahájili společným fotogra-
fováním tříd na hřišti za sokolovnou.

Proběhla dvě divadelní představení, 
loutková pohádka „Neposlušná kůzlátka“ 
a hraná pohádka „Z mechu a kapradí“.

Další akcí byla návštěva knihovny, kde 
děti plnily kvíz na téma Povolání.

Podařila se nám návštěva pouti na po-
zvání paní Růžičkové v rámci akce „Veselé 
městečko“.

V  polovině května, v  rámci probírané-
ho tématu Povolání, pro nás hasiči z  SDH 
Kopidlno připravili ukázku techniky a  na 
závěr si děti užily stříkání vodou. Dále 

jsme poznávali práci Policie ČR s ukázkou 
vybavení na školní zahradě. Další povolání 
nám přišla představit zdravotní sestra paní 
Vaňková.

Příjemným a  novým zážitkem byla pro 
děti ukázka canisterapie s lektorkou a cvi-
čitelkou psů paní Irenou Kvapilovou s ple-
menem italský spinone.

24.  května jsme dostali pozvání do zá-
kladní školy, kde pro nás žáci 9.  třídy se-
hráli několik pohádek. Děti za odměnu na-
kreslily pro velké kamarády ze ZŠ výkresy 
s postavami z pohádek, které se jim líbily.

Na začátku června jsme oslavili Den dětí soutěžemi na hřišti za sokolovnou. Akci 
pro nás připravili žáci ZŠ.

Ve středu 8.  června jsme společně vy-
razili na výlet do zoo Liberec. Cesta au-
tobusem rychle uběhla a  měli jsme celé 
dopoledne na prohlídku zoo. Děti cestou 
plnily úkoly na naučné stezce. Seznámily 
se s různými druhy zvířat. Pochutnaly si na 
svačinkách, které měly z domova. Na konci 
prohlídky jsme si poseděli u  zmrzliny. Na 
památku si děti z výletu přivezly klíčenku 
a magnetku se zvířecími motivy.

Dne 16. června se na školní zahradě ko-
nala besídka všech dětí z MŠ s následným 
rozloučením s předškoláky za hojné účasti 
rodičů. Pro všechny bylo připraveno ob-
čerstvení, děti s  radostí využily malování 
na obličej.

V  posledních dnech školního roku nás 
čeká divadélko s Policejní pohádkou a vý-
let vlakem k  naučné stezce Holské rybní-
ky v  Rožďalovicích. V  samém závěru před 
prázdninami si děti užijí sportovní den na 
školní zahradě se sladkou odměnou.

Potom už nás čekají letní prázdninové 
dny se spoustou zážitků.
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Nový školní rok v mateřské škole
Nový školní rok 2022/2023 jsme v mateř-

ské škole zahájili s počtem 66 dětí. Ve třídě 
Žabiček je 20 dětí, třída Sluníček má 22 dětí 
a  třída předškolních dětí  – Stonožek  – je 
v počtu 24 dětí.

Letos se v mateřské škole setkáme s odliš-
nou sestavou učitelek. Do třídy Žabiček se 
po mateřské dovolené vrátila paní učitelka 
Bc. Andrea Menclová. Pomáhat jí bude nově 
nastoupivší asistentka pedagoga paní Li-
buše Marková. Ve třídě Sluníček bude paní 
učitelka Lenka Hübschová, vedoucí učitelka 
Bc. Radka Černovská a na poloviční úvazek 
asistentka pedagoga paní Jaroslava Hou-
žvičková. Předškoláky ve třídě Stonožek 
povede paní učitelka Alena Matlasová, paní 
učitelka Veronika Simonová a  na poloviční 
úvazek asistentka pedagoga paní Eva Vlasa-
tá. Úklid prostor MŠ má na starosti paní Věra 
Zachová.

V  plánu akcí na měsíc září máme školní 
výlet do svíčkárny RODAS Šestajovice. Dále 
plánujeme na každý měsíc různá divadelní 
představení, od listopadu do ledna kurz pla-
vání. Doufáme, že nám situace dovolí a bu-
deme se moci setkávat společně s  dětmi 
i jejich rodiči na tvořivých akcích.

Děti z MŠ se zúčastní projektů: Celé Česko 
čte dětem, Se Sokolem do života aneb svět 
nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky, Pestrá 
strava  – bez zbytečné chemie, Fairtrade  – 
obchod založený na partnerství, Vracíme se 
do pohádky, Ukliďme Česko.

Přejeme si, aby celý školní rok proběhl bez 
obtíží a zvláštních omezení, dětem i dospě-
lým hodně zdraví, radosti a  krásných dnů 
v naší MŠ.

Kolektiv MŠ

Zprávy ze základní a mateřské školy

Sluníčka.

Stonožky.

Žabičky.
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Zprávy ze zahradnické školy

Zapojení odborníka z praxe 
do výuky na středních školách

Blokové praxe na 
údolních nádržích

Žáci 2. a  3. ročníku oboru Rybářství na-
vštívili vodní nádrže Fojtka a Souš, přehrady 
v  Josefově Dole a  Černá Nisa a  Protrženou 
přehradu na Bílé Desné.

Na každém místě proběhla odborná 
přednáška s  vedoucím povodí a  prohlídka 
neveřejných prostor. Studenti poznali no-
vou rybářskou mechanizaci a  vodní stavby 
a  napomohlo jim to k  rozvoji technického 
vzdělání.

Cílem těchto praxí bylo seznámit žáky se 
základními poznatky o  dalších objektech, 
které se používají k chovu ryb, a s jejich pro-
tipovodňovým a protierozním významem.

Josef Hliněný, foto autor

Odborná exkurze žáků 1. a 2. ročníku učeb-
ního oboru Zahradnické práce do botanické 
zahrady v Liberci.

Foto Naďa Novotná,  
učitelka odborného výcviku

Žáci 3. ročníku studijního oboru Za-
hradnictví a  2. ročníku učebního oboru 
Zahradník se v  rámci projektu zúčastnili 
odborné exkurze do firmy Planta Naturalis 
v  Markvarticích. Firma se zabývá od roku 
1993 pěstováním semen botanických dru-
hů rostlin a  sestavováním směsí osiv pro 
založení květnatých luk. V České republice 
se jedná o ojedinělé pěstování. Celkem zde 
pěstují téměř 2000 druhů rostlin. Po po-
zemcích Planta Naturalis nás provedl ma-
jitel firmy pan Bradna, který nám poskytl 
velmi zajímavý výklad.

Lenka Ročková, učitelka odborných před-
mětů, foto autorka

Během prohlídky Zahradnictví Sobčice – Ja-
roslav Janouch se žáci seznámili s pěstováním 
vřesů a  vřesovců, kterému se v  zahradnictví 
věnují již po několik generací a patří mezi nej-
lepší na českém trhu. Odborného výkladu se 
ujala Ing. Marie Novotná, absolventka Střední 
školy zahradnické v  Kopidlně, která studen-
tům předala zkušenosti s navrhováním trval-
kových záhonů a  pěstováním trvalek k  řezu. 
Exkurze probíhala v příjemné atmosféře, od-
borný výklad se prolínal s praktickou ukázkou 
hrnkovacího stroje. Návštěva specializované-
ho podniku byla přínosem do vyučovacích 
hodin květinářství a odborné praxe.

Hana Hladíková, učitelka odborných před-
mětů a praxe, foto autorka

Rybářům a zahradníkům předal maturitní vysvědčení třídní učitel pan Tomáš Hásek společně 
s ředitelkou školy paní Lenkou Noskovou a zástupkyní ředitelky školy paní Ludmilou Šulcovou.
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Zprávy ze zahradnické školy

Absolventi učebních oborů Zahradník a  Zahradnické práce převzali na zámeckém nádvoří 
výuční listy.

Pohár kopidlenských 
pedagogů

Podzimní 
Kopidlenský kvítek

Zvítězil Marek Hašek ze 3. ročníku, stříbro si 
odnesl David Vrba z 2. ročníku a bronz bral 
druhák Ondřej Bernard.

Výstava proběhne v sobotu 8. října 2022. 
Bližší informace na webu a  facebooku 
Střední školy zahradnické Kopidlno

Cílem byly 
pražské zahrady

Žáci 3. ročníku učebního oboru Zahradnic-
ké práce vyjeli na exkurzi do Prahy, za nesku-
tečně prudkého deště. Věřili jsme, že než do-
jedeme do Prahy, pršet přestane. Štěstí nám 
přálo, nad Prahou bylo už jen zamračeno.

Naše vycházka po zahradách mohla začít. 
Nejprve jsme prošli a prohlédli Valdštejnskou 
zahradu, pak následovala Vrtbovská zahrada, 
Jižní terasy Hradu, Královská zahrada. Ještě 
jsme stihli slavnostní výměnu stráží na Hradě.

Žáci si na památku nafotili zajímavé pohle-
dy na Prahu a zahrady.

Marcela Boudná, 
učitelka odborného výcviku, foto autorka



40 září 2022Kopidlenské listy

Miloslav Sádlo jubilující
K 80. narozeninám dlouholetého kronikáře obce Keteň

Mnozí z  okolí Kopidlna a  Jičíněvsi znají zví-
davého muže z  obce Keteň, který se s  vámi dá 
přátelsky do řeči, aniž vás třeba vůbec zná. 
Obyvatel a  do loňského roku i  kronikář Ketně 
Miloslav (Míla, Milek) Sádlo dokáže při setká-
ních dlouze a poutavě hovořit o genealogických 
tématech, o příbuzenských vztazích současných 
i  minulých obyvatel Ketně, Drahorazi, Pševsi, 
Bartoušova a okolních obcí, o minulosti a histo-
rii vesnic a o různých událostech, na které si pa-
matuje a které zažil. A ještě vám při tom stihne 
dát do ruky nějakou zavařeninu z  domácnosti 
nebo plody ze své zahrady, které zrovna dozrály. 
Napříč Jičínskem má spoustu známých a kolegů 
se stejným zaujetím pro bádání v  historii rodů 
a rodin, které s nimi sdílel např. na každoročních 
setkáních při předávání cen Jivínského Štefana 
za přínos v kultuře, jak bude dále zmíněno.

Miloslav Sádlo je rodák z  Ketně a  celý život 
žije a  pracuje v  blízkém okolí. V  drahorazské 
národní škole míval velmi dobré známky, ma-
ximálně několik dvojek, a  v  posledním ročníku 
dokonce samé jedničky! Do keteňské kroniky 
zaznamenal svůj životopis a  v  něm dále uvádí, 
že pokračoval na tříleté měšťanské škole v  Ji-
číně, poté nastoupil na dvouletou Zimní školu 
zemědělské mládeže a pak na dvouletou Země-
dělskou mistrovskou školu, obor pěstitel. V roce 
1958 vstoupil do JZD Keteň, které se pak s další-
mi družstvy spojilo do JZD Budoucnost v Draho-
razi. Jezdil s traktorem i s nákladním autem, za 
volantem strávil takřka celý život a i v současné 
době jej můžete potkat jako řidiče v  osobním 
autě nebo zahlédnout v traktoru na poli v Dra-
horazi či v  okolí, jak některému ze sousedů či 
známých orá pole, srovnává terén na pozemku 
a podobně.

Milek Sádlo se po desetiletí věnoval kronikář-
ské práci a  genealogii. Stěžejním zájmem byla 
a  stále je pro něj rodná Keteň, pro kterou také 
shromáždil nejvíce dokumentů, zápisků a  kro-
nikářských záznamů. Stranou však nezůstávají 
ani sousední obce, které jsou nějakým způso-
bem s Ketní spojené. Ať už třeba bývalou společ-
nou místní lidovou správou (MNV v  Drahorazi 
byl nějakou dobu společný pro Drahoraz, Keteň 
a  Pševes), případně družstevní správou (k  JZD 
Budoucnost v  Drahorazi patřila Pševes, Keteň, 
Bartoušov aj.), nebo církevní správou (hřbi-
tov v  Drahorazi dosud slouží i  dalším obcím, 
např. Bílsku, Ketni, Pševsi nebo Bartoušovu). Do 
svého životopisu mimo jiné napsal: „Přestože 
náš starousedlý rod tohoto příjmení pochází 
z obce Holín u Jičína a v obci Ketni se datuje te-
prve jeho druhé pokolení, již od mládí mě zají-
mala historie i život mé rodné obce.“

Letos v  srpnu pan Sádlo oslavil 80. naroze-
niny, proto jsme oslovily několik jeho kolegů 
a  přátel a  společně bychom mu všichni chtěli 
i touto cestou popřát vše nejlepší do dalších let 
a připojit vzpomínky na společné zážitky, které 
nás s tímto člověkem, kamarádem a badatelem 
pojí. O  své dojmy a  přání se s  vámi nyní podělí 
mimo jiné Oldřich Suchoradský, Martin Drapák 
nebo Eva Bílková.

Oldřich Suchoradský, Hradec Králové: Své přá-
ní určené pro Mílu Sádla začnu trochu poetic-
ky. Napsal jsem ho kdysi pro stránky Jičínského 
deníku: „Kronikáři mají často pocit osamělosti. 
Myslí si, že jejich starostem lidé jen málo ro-
zumí a že se nemají kam a na koho obrátit se 
žádostí o radu a pomoc, kterou při výkonu své 
zodpovědné funkce určitě potřebují.“ Proto 
byla a  stále jsou tak potřebná pravidelná se-
tkávání kronikářů. Na Jičínsku mají mnohale-
tou tradici. A  na jednom takovém v  Lepařově 
gymnáziu, kde se tehdy semináře kronikářů 
konaly, jsme se někdy na konci 80. let s Mílou 
prvně potkali. Přiznám se, že jsem se úkolu kro-
nikáře ve své obci Mlýnec zprvu bránil. Po panu 
řídícím Aloisi Koudelkovi, který z Mlýnce ode-
šel a po kterém jsme zdědili asi 25 funkcí, které 
tam zastával, zatím ta kronikářská nebyla ani 
moc aktuální. Mlýnecká kronika se totiž během 

německé okupace někam ztratila a více než 40 
let nebyla k nalezení.

Kronika se objevila náhodou po našem pří-
chodu do Mlýnce na půdě našeho souseda 
Františka Špicara. Poslední zápis v ní byl z roku 
1939, a  pak už dál byly jen prázdné listy. Ob-
jevil se záměr kroniky dopsat i  za roky, kdy 
byla uschována. Samozřejmě padla volba na 
nás. Dlouho jsme s manželkou neměli odvahu 
pustit se do tak náročného dopisování kroniky. 
Až se toho ujal agilní soused pan Ruda Kout, 
v  té době předseda Osvětové besedy Mlýnec, 
kterou k obnovení kulturního života v obci po 
zániku místního obecního úřadu a  připojení 
ke Kopidlnu sám založil. Obcházel pamětníky 
a postupně sbíral informace a ty nám po čase 
přinesl ukázat a požádal nás, abychom je jako 
učitelé opravili. A potom je začal sám ručně do 
kroniky dopisovat. Psal do té doby, než byla 
docela doplněna, až do současnosti. Další její 
psaní nám předal a  já jsem tím pádem začal 
jezdit na semináře kronikářů do Jičína. Tam 
jsem se brzy potkal a seznámil se s panem Mí-
lou Sádlem, který patřil k nejaktivnějším účast-
níkům těchto setkání. Vozil na ně své naprosto 
jedinečné kroniky z obce Keteň, které psal od 
roku 1976. K této práci se, jak sám říká, dostal 
zcela náhodně a  dobrovolně, protože se vždy 
velice zajímal o historii. Pamatuji si jeho výrok, 
že obec s názvem Keteň je jediná v České re-
publice, což se mu zdařilo vypátrat. Jinak ve 
svém osobním životě pracoval jako řidič a hod-
ně cestoval široko a daleko.

Naše přátelství se rozvíjelo a Míla jednou za 
mnou osobně přijel do Mlýnce, aby si prohlédl 
naši dopsanou kroniku a poradil nám, jak v ní 
pokračovat. Nezastihl mě tenkrát doma, a  tak 
se vydal na hřbitov, a pak po silnici k Rožďalo-
vicím, kde jsme se potkali, když jsem se právě 
vracel na kole domů. Naše shledání bylo upřím-
né a pro nás užitečné. Došli jsme k nám domů 
a Míla vytáhl svoji krásnou malovanou kroniku, 
s  chalupami podle popisných čísel, které sám 
maloval, a  s  mnoha dobovými fotografiemi. 
Prostě nádhera. A  jeho nadšení mě tak silně 
oslovilo, že jsem kronikaření začal brát docela 
vážně a postupně mu docela propadl.

Vídali jsme se opakovaně na zmíněných 
srazech kronikářů, které se tehdy konaly už 
v Porotním sále Jičínského zámku, dokonce 2× 
ročně. Oba jsme se snažili přispět k  úspěchu 
setkání svými názory a  zkušenostmi. Dalším 
místem, kde jsme se spolu pokaždé potkali, 
bylo vyhlášení ceny Jivínského Štefana, jejímiž 
nositeli jsme se postupně oba stali a  velmi si 
tohoto ocenění vážili.

Později, když jsme se přestěhovali z Mlýnce 
do Hradce a psaní kroniky převzala velmi zod-
povědná sousedka Hanička Lhotáková, jsme 
si občas zatelefonovali a  sdělili si, co je u  nás 
a v našem okolí nového.

Míla nepracoval jako kronikář jen pro Keteň, 

Badatelem i na návštěvě, 2015 (foto Z. Gláserová)

Se soškou Jivínského Štefana, Ostroměř, 
25. 2. 2013 (foto J. Němeček)

pokračování na straně 41
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ale pro každého, kdo projevil o spolupráci zá-
jem. Navštěvoval okresní archiv a  zde čerpal 
prameny, které předával dalším, hlavně mla-
dým kronikářům. Podařilo se mu půjčit si farní 
knihy při farnostech v okolí a zajímavé poznat-
ky z  nich načerpané nabídl ke kronikářskému 
zpracování. Bohatě jsem této jeho pomoci vy-
užil, a tak v naší mlýnecké kronice máme jeho 
zásluhou soupis všech obyvatel obce v  růz-
ných letech. A  také zajímavé souhrny, jako že 
v roce 1858 žilo ve Mlýnci 306 obyvatel, z toho 
147 mužů a 159 žen. A že jejich průměrný věk 
byl neuvěřitelných 26 let, protože tu žilo v rodi-
nách celkem 136 dětí. Na jednu rodinu to byly 3 
děti. Pracovalo u nás 14 děveček a 11 čeledínů. 
A další měli pro dnešek tak neobvyklá povolání 
jako pachtýř, prášek, sádecký, stárek, poklasný, 
podruhyně, chůva… To vše jsem mohl zazna-
menat díky podkladům, které mně sehnal pro 
kroniku Míla Sádlo a  dal mi je k  dispozici. On 
nikdy nemyslel jen na sebe a svoji obec, ale na 
všechny v širokém okolí. Byl to takový kronikář-
-univerzál a všeobjímající pracant.

Zakončím vzpomínkou na jediného živého 
kronikáře z  mého dětství. Byl jím Bohumil Bí-
lek, dlouholetý kronikář Hradce Králové, který 
pocházel z malé obce Vitiněves na Jičínsku, ve 
které se narodil v  roce 1900. Byl mým prvým 
ředitelem na královéhradecké Základní škole 
v Šimkově ulici, kterou jsem jako žáček 8 let pil-
ně navštěvoval. Byl hodně podobný tehdejší-
mu presidentu Antonínu Zápotockému, jehož 
portrét visel v  naší třídě hned nad katedrou 
učitele a já si myslel, že je to ten náš pan ředi-
tel. Proto na něj, ale ani na Tondu Zápotockého 
v životě nikdy nezapomenu.

Mám-li se na konci svých kronikářských 
vzpomínek na Mílu Sádla obrátit jako na své-
ho kamaráda a  spolupracovníka, musím mu 
připomenout okamžik, který mě z četných se-
tkání s ním nejvíce dojal. Bylo to na vyhlášení 
Jivínského Štefana v Ostroměři roku 2013, kdy 
porota vybrala za dlouhodobou činnost udělit 
cenu proChorovi (Bohumíru Procházkovi), jako 
otci zakladateli této ceny. A on se rozhodl a ve-
řejně před naplněným sálem tuto cenu předal 
právě Miloslavu Sádlovi z  Ketně. Sál zabouřil 
nadšením. A  to nejen za to nádherné gesto 
proChora, ale za spravedlnost, které tak bylo 
učiněno zadost, že se dostala do těch správ-
ných rukou. V životě jsem plakal jen málokrát, 
ale tehdy mně tekly slzy po tvářích a  s  nad-
šením jsem provolával slávu člověku, který si 
takové ocenění za vše, co dělal pro lidi a kroni-
káře, skutečně zasloužil.

Jana Čtvrtečková, Pševes: Míla Sádlo je můj 
spolužák ze „Základní školy“ v  Drahorazi, on 
z Ketně, já ze Pševsi. Po dobu dospívání a pro-
fesního života jsme se občas potkali. Že se Míla 
zajímá o  historii, jsem ale zjistila při jednom 
náhodném setkání, když se mě ptal na nějaké 
informace o Pševsi a věnoval mi Muzejní noviny 
(vydává Regionální muzeum a galerie v Jičíně).

Další jeho otázkou bylo, jestli bych ve Pševsi 
nechtěla psát kroniku. Na to samé se za několik 
dnů ptala i jedna sousedka. Souhlasila jsem. Od 
té doby jsem s Mílou podnikala celou řadu akcí, 

pro kronikáře, návštěvy Státního oblastního ar-
chivu v  Zámrsku, Státního okresního archivu 
Jičín, akce Jivínský Štefan a mnoho dalšího.

Tímto bych Mílovi chtěla moc poděkovat 
za to, že jsem se dozvěděla zajímavosti nejen 
o rodné obci a jejích obyvatelích, ale i o okolí. 
Za to všechno mu při příležitosti životního ju-
bilea moc, moc děkuji a přeji mu, aby zdravíčko 
i nadále sloužilo a mohl nám při setkáních zase 
něco zajímavého povědět.

Zdenka Gláserová, Drahoraz: Jednoho dne 
se v  Drahorazi za naším plotem objevil cizí 
pán a zajímal se, odkud jsme a co děláme. Na 
oplátku nám vyprávěl, jak starý je náš dům, kdo 
v něm bydlel, jak je to s historií obce a se sou-
sedy, takže jsem se během jednoho odpoledne 
dozvěděla o  místě svého nového bydliště víc 
než někdo třeba za dlouhá léta. Občas se pan 
Sádlo zastavil v obci, aby prohodil pár slov se 
sousedy, a častěji jsme se začali potkávat, když 
jsem jako archivářka začala pracovat ve Stát-
ním okresním archivu Jičín. Milek byl v  bada-
telně častým, dlouholetým, a  hlavně pilným 

návštěvníkem. Dlouhé hodiny zde vysedával, 
trpělivě přepisoval údaje z  kronik, matrič-
ních záznamů a  evidencí obyvatel, zajímal se 
i o současné dění na Jičínsku v oblasti kultury, 
ale i o zaměstnance archivu, jejich životy i ba-
datelské zájmy.

Vedení obecní kroniky nás také přivedlo 
ke společným setkáním kronikářů jičínského 
okresu a  odtud byl jen krůček ke společným 
výletům, které jsme v  rámci našeho zájmu 

o historii podnikli. Navštívili jsme třeba několik 
pamětníků a spolužáků Míly či Jany Čtvrtečko-
vé, kteří s nimi společně vzpomínali na svá mla-
dá léta ve škole, ale třeba i na nehezká 50. léta 
20. století, která poznamenala jak Drahoraz, tak 
třeba Únětice, Bystřici, Údrnickou Lhotu a další 
obce a konkrétní obyvatele těchto vesnic.

Přestože k  loňskému roku ukončil psaní 
obecní kroniky Ketně a  předal tuto poctivou 
práci v  podobě další popsané knihy obci Jičí-
něves (pod kterou Keteň patří), nezdá se, že by 
měl pan Sádlo méně práce. Má domek, svou 
zahradu a  hospodářství, kolem kterých je ne-
ustále a  celoročně potřeba něco dělat, často 
se pohybuje ve společnosti přátel, takže jeho 
činorodost ani v tomto věku neustává.

A právě k tomu, co Mílu Sádla v životě baví 
a  dává mu smysl, mu přeji hodně sil, elánu, 
zdraví a  ještě mnoho šťastných let mezi námi 
a s námi!

Martin Drapák, Jičín: V  srpnu oslavil své ži-
votní jubileum pan Miloslav Sádlo z Ketně. I já 
bych se chtěl připojit k  řadě gratulantů a  to-
muto svému výjimečnému kamarádovi tou-
to cestou popřát do dalších let hodně zdraví, 
štěstí a spokojenosti. Pana Sádla si velice vážím 
pro jeho optimismus, jeho obrovskou energii, 
a s obdivem vzhlížím k jeho životní náplni, kte-
rou je především historie. Napsal kroniku obce 
Keteň, ve které zachytil historii selských used-
lostí až po současnost. Zajímá se i o historii dal-
ších gruntů v dalších vesnicích na Kopidlensku. 
Vytvořil si sám i  svůj vlastní rodokmen rodu 
Sádlových, pocházejících z  obce Křelina. Ve 
společném bádání jsme spolu našli i společné 
předky v  Holíně a  Pševsi. Svým krásným jedi-
nečným písmem ve svých knihách a  listinách 
vytváří jedinečné dílo pro další generace.

PhDr. Eva Bílková, Jičín: S panem Miloslavem 
Sádlem jsem se potkala několikrát na seminá-
řích pořádaných pro kronikáře okresu Jičín. 
Více jsme se seznámili, když jsem začala praco-
vat v jičínském okresním archivu. Patří k nejpil-
nějším badatelům, jeho návštěvy se v jednotli-
vých letech počítají na desítky.

Úhledným písmem si zaznamenává údaje 
týkající se obce Keteň, které získává na zákla-
dě trpělivého studia archiválií, knih, různých 
publikací a novinových článků. S radostí sleduji 
jeho zaujetí tématem i ochotu nechat si pora-
dit s výsledky bádání a s hledáním souvislostí. 
K tomu je třeba dodat, že pan Sádlo také umí 
oslovit lidi ze svého okolí a daří se mu tak po-
drobněji vysvětlit a  doplnit některé písemné 
záznamy.

To vše se obráží v  jeho zápisech v  keteňské 
obecní kronice. Zachycuje nejen současné dění, 
ale dívá se také do minulosti.

Už řadu let je Miloslav Sádlo zaslouženě no-
minován na cenu Jivínský Štefan, udělovanou za 
činnost v  kultuře na území okresu Jičín. Jednu 
sošku už má  – tu svou mu v  roce 2013 předal 
jeden z  organizátorů akce Bohumír Procházka 
a odůvodnil to slovy, že jsou „v osobě pana Sádla 
ukryti kronikáři a knihovníci, co dělají kulturu na 
české vesnici, a těch si musíme vážit“.

Přeji panu Sádlovi pevné zdraví, hodně sil 
a chuti do práce a těším se na další setkávání!

shromáždily Jana Čtvrtečková 
a Zdenka Gláserová

Jarní orba  – příprava pole na sázení brambor, 
Drahoraz, 3. 5. 2018 (foto Z. Gláserová)

Na zahradě v  Ketni s  paní Kučerovou, 8.  9.  2018 
(foto M. Drapák)
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Obec Mlýnec ve sčítání obyvatel, domů a bytů v roce 1921
V prosincovém a březnovém čísle Kopid-

lenských listů jsme si připomněli, co lze vy-
číst ze sčítání obyvatel před sto lety v Dra-
horazi a  Ledkově. V  další současné místní 
části Kopidlna  – v  Mlýnci1  – pobývalo při 
sčítání v  roce 1921 dohromady 316 osob, 
obydleno bylo 57 z  celkového počtu 58 
domů. Ten jeden neobydlený patřil k  vel-
kostatku Kopidlno, jehož majitelkou byla 
tehdy Marieta Weissenwolffová, a měl číslo 
popisné 3. Sčítacím komisařem v  obci byl 
Josef Věchet, správce zdejší školy, umístěné 
v čp. 39, kde žil v jednom bytě s manželkou 
Annou. Škola čp. 39 byla v  majetku obce, 
stejně jako dům čp. 15, kde žili 4 nájemníci, 
živící se zemědělstvím.

Bydlení
Sčítací archy tehdy samostatné obce 

Mlýnice (Mlejnice, Mlýnec) nám sdělují 
mnoho zajímavých informací o  soudobém 
bydlení, o  zdejších usedlících, o  jejich ob-
živě, zaměstnání, věku, rodinných vazbách, 
domovské příslušnosti, také například o za-
městnání místních obyvatel v  roce 1914, 
tedy ještě před válkou. Když se podíváme 
na samotná obydlí, najdeme zde v 57 oby-
dlených domech 81 bytů. Dva byty měla 
tehdy čísla popisná 1, 4, 7, 19, 24, 28, 29, 30, 
41, 46 a 52. K tomu dům čp. 34 měl 3 byty, 
a  čp. 57 dokonce 9 bytů. Kopidlenskému 
velkostatku patřilo v  obci 6 obydlených 
domů, a sice čp. 4, 34, 40, 46, 57 a 58, tedy 
i ty dva, ve kterých bylo nejvíce bytů. V těch-
to domech velkostatku s  21 bytem žilo 83 
obyvatel (tj. více než 1/4 všech sečtených) 
a ti všichni byli zaměstnanci na různých hos-
podářských dvorech patřících k velkostatku 
Kopidlno, jak se dozvíme dále.

Ostatní nemovitosti byly v osobním vlast-
nictví a dva zmiňované domy patřily obci.

Povolání, zaměstnání
Pro zajímavost nejprve uvedu neobvyk-

lou poznámku, kterou nalezneme v  zápise 
o  jedné nejmenované vdově z  Velenic. Ta 
v  obci vlastnila domek a  na sčítacím ar-
chu v  kolonce „zaměstnání“ měla uvedeno 
„rentiérka“. Takové povolání by se jistě líbi-
lo mnohým z  nás, avšak nejčastějším způ-
sobem obživy tehdejších obyvatel Mlýnce 
bylo zemědělství. Ve zhruba 36 domech 
byli majiteli rolníci, jejich rodinní příslušníci 
jim v zemědělství pomáhali a téměř vždy se 
v  takových hospodářstvích nacházeli ještě 
další pomocníci jako čeledíni a  služebné, 
kteří byli rovněž do přehledu sečteni. Tyto 
rolnické rodiny měly většinou v Mlýnci i do-
movské právo. Souhrnem se dá říct, že se 
v tehdejší Mlýnici hospodářstvím zaobírala, 
a  především živila přibližně polovina zdej-
ších obyvatel.

Dále byla mezi obyvateli široce zastou-
pena dělnická zaměstnání. V  tomto oboru 
byl největším zaměstnavatelem velkostatek 

Kopidlno, konkrétně jeho lesy, rybářství, 
a  zejména dvůr Filipín, který byl součástí 
katastru obce na jejím jihovýchodním kon-
ci, cestou kolem rybníka Zrcadlo (a součástí 
katastru je dosud). Ve filipínském dvoře byl 
šafářem Jan Tibitanzl, který zde ve dvo-
ře v  čp. 40 s  rodinou také bydlel. Správce 
dvora Josef Šturma žil s manželkou v čp. 46 
a  v  tomto domě žila také rodina Václava 
Douska, který byl při dvoře zaměstnán jako 
polní hajný, tedy hlídač úrody. Poklasný by-
dlel s  rodinou v  čp. 57, stejně jako dalších 
zhruba 30 zaměstnanců, většinou dělníků 
a dělnic, ve zmíněných 9 bytech. Ovčákem 
na Filipíně byl František Barák z čp. 58 a jeho 
syn byl při dvoře zaměstnán jako kočí. Jako 
soukromník jezdil pro dvůr poštovní posel 
Václav Hurych z  čp. 56, který tuto funkci 
vykonával soukromě i  pro obec. Dvůr dále 
zaměstnával více než 60 dělníků a  dělnic 
(počet mužů a  žen byl vcelku vyrovnaný) 
a (pro zajímavost) hluchoněmého čeledína, 
jenž byl zetěm Jana Ječného z čp. 22.

Přímo v kopidlenských lesích konali služ-
bu pro majitelku velkostatku dva hajní, kte-
ří s  rodinami obývali dva byty domu čp. 4. 
František Táborský se narodil v Novém Dvo-
ře u  Psinic, rodina měla domovské právo 
v  Běcharech. Druhý hajný Josef Vondráček 
se narodil v Brodku, domovské právo měla 
rodina v Dětenicích. Jako „lovec v rybářství“ 
Kopidlno, patřící tehdy také k velkostatku, je 
uveden Václav Martínek v čp. 8.

Většina zaměstnanců velkostatku obý-
vala domy velkostatkem vlastněné, které 
byly pro tyto účely v  minulosti postaveny. 
Mnoho těchto zaměstnanců nemělo v obci 
domovské právo, případně se narodili či 
žili jinde a zde se jim naskytlo příhodné za-
městnání s bydlením.

Státní službu na železniční dráze vykoná-
valo nejméně pět zdejších mužů. Průvodčím 
vlaku v Kopidlně byl Josef Zemánek z čp. 8, 
o  jehož tchánovi V. Martínkovi už byla 
řeč. V  kopidlenské železniční stanici s  ním 
sloužil také brzdař Vonka z  čp. 21 (otec byl 
rolníkem). Do stanice Velký Osek dojížděl 
druhý syn Josefa Drobečka z  čp. 7, kde byl 
skladním dozorcem, do Rožďalovic zase jez-
dili dva dělníci vrchní stavby Jan Sedláček 
z čp. 19 a již výše zmíněný Jan Ječný z čp. 22.

Okresní službu vykonávali zde usaze-
ní dva okresní cestáři, v  čp. 41 František 
Vohnout a  v  čp. 50 Rudolf Kout. Obcí byl 
jako posel placen Václav Gottvald z čp. 31.

V soukromé sféře (kromě zmíněného poš-
tovního posla Hurycha) pracovala Bohumila 
Drobečková z čp. 7, a sice jako úřednice pro 
Ústřední jednotu hospodářských společen-
stev v Praze.

V  obci bylo též několik řemeslnických 
rodin a  živnostníků, kteří poskytovali růz-
né služby či výrobky. Byli to např. hned 
dva kovářští mistři: Josef Drobeček, který 
žil s rodinou v jednom ze dvou bytů v čp. 7 

a spolu s jedním synem pracoval jako kovář 
u Čsl. státních dílen v Nymburce. O dceři Bo-
humile a druhém synovi byla řeč výše. Dru-
hý mistr kovář Václav Válek žil s rodinou ve 
druhém bytě čp. 7 a zdejší kovářskou dílnu 
si pronajímal včetně bytu. Také mistři kolář-
ského řemesla byli v  obci dva: dům čp.  10 
vlastnil a  obýval Václav Šoltys s  rodinou, 
syn František mu byl v řemesle nápomocen, 
druhý mistr František Vojtíšek žil s  rodinou 
v čp. 35 a učedníkem mu byl synovec Václav 
Mydlář z Běchar. Také obuvníci zde žili a pra-
covali dva. Rodina mistra obuvnického An-
tonína Kalvacha ve vlastním domku čp.  36 
a v čp. 54 František Kubánek rovněž ve vlast-
ní dílně. Jako krejčová se živila Františka Jan-
dová z čp. 24 (vnučka Egrtových), která pra-
covala v  salonu Anny Kosikové v  Kopidlně. 
Krejčovskou dílnu měl přímo v obci (čp. 34) 
pronajatou Josef Palička ze Zlivi.

Učedníky byli např. syn Josefa Vodič-
ky z čp. 43 nebo Jaroslav Kobr z čp. 2 (oba 
u strojního zámečníka K. Řeháka v Rožďalo-
vicích), dále syn dělníka velkostatku Seidla 
Štěpán z čp. 57 nebo 19letý Václav Drozen 
z  čp. 19 (oba u  tesařského mistra Josefa 
Jedličky v Kopidlně) nebo krejčovská učed-
nice Pelantová z čp. 12 u švadleny Kuntové 
z  Kopidlna. Další pracovali jako pomocníci 
v  různých profesích: ve strojním zámečnic-
tví u jmenovaných státních dílen v Nymbur-
ce syn obecního posla Václava Gottvalda 
z čp. 31, v zednictví mistra Jana Vonky v Rož-
ďalovicích Josef Hlaváček z čp. 33.

V Mlýnci byly tehdy dvě hostinské živnos-
ti. V čp. 44 František Novák z Královéměstec-
ka, jeho manželka zde měla navíc živnost 
kramářskou. Dům čp. 55 vlastnil František 
Rychtářík, který zde rovněž provozoval hos-
tinskou živnost a měl zde domovské právo.

Licenci na kolovrátek vlastnil Josef Lem-
berk z  Křešic, který žil s  manželkou v  jed-
nom ze dvou bytů v čp. 52.

Ostatní informace
Co se týká dalších údajů, ve sčítání ob-

sažených, poznamenány jsou např. čtyři 
obyvatelky (dvě manželky a dvě vdovy, roky 
narození 1847, 1859, 1861 a 1865), které ne-
uměly číst ani psát.

Z hlediska náboženství se většina zdejších 
obyvatel hlásila stále k  římskokatolickému 
vyznání, výjimku tvořily rodiny pracující ze-
jména v dělnických profesích pro velkosta-
tek, z  nichž mnozí byli zcela bez vyznání 
(často cizí příslušníci, kteří přišli do Mlýnce 
za prací a žili v nájmu). K husitství byla při-
hlášena menšina, spíše úředníci a státní za-
městnanci, výjimečně i řemeslnická rodina.

Zdenka Gláserová

Poznámky:
1 Archy jsou uloženy ve Státním okresním archivu 
Jičín ve fondu Okresní úřad Jičín I, karton č. 1170, 
inv. č. 2152
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Milovníci šlapek se sešli po letech
Pamatujete si na vzpomínky Marušky 

Hlouškové z  našich listů? Psala třeba právě 
o partě lidí, která v roce 1990 začala podni-
kat cyklovýlety (článek v KL 4/2020). Postup-
ně jsme hovořili s několika účastníky těchto 
výletů a vznikla myšlenka uspořádat setkání 
„šlapek“.

Setkání jsem zorganizovala spolu s  Mí-
rou Koutem, který psal kroniku cyklovýle-
tů. Pozvali jsme pamětníky do zázemí KVC, 
připravili menší občerstvení a  s  velkým na-
pětím jsme čekali, kolik výletníků na setká-
ní dorazí. Jedno červnové středeční odpo-
ledne nás přesvědčilo o  tom, že parta byla 
opravdu skvělá a po mnoha letech je s nimi 
stejná sranda jako kdysi. Zázemí zažilo jedno 
krásné setkání, vzpomínky byly doprováze-
ny bujarým smíchem a nikomu se nechtělo 
domů. Dokonce byl domluven další výlet, 
ale o tom možná někdy příště.

Míša Havelková

Bylo 8.  června, svátek Medarda, který si 
vůbec nekápl, ale zato se sešli milovníci šla-
pek od kol. Díky Míše Havelkové, která to 
vše zorganizovala, se nás v „kávécéčku“ sešlo 
celkem dost. Sice jsme trošku zestárli, ale po-
znali jsme se. Příjemná nálada a vzpomínky 
nás vrátily do chvilek krásných výletů.

Jsem ráda, že se na mě nikdo nezlobil za 

článek a fotky v Kopidlenských listech. Vzpo-
mínky nám nikdo nevezme a úsměvy na fot-
kách dosvědčují, že jsme se viděli rádi.

Byla jsem všemi pověřena poděkovat 
Míšám z KVC za všechno, co pro nás připravi-
ly, za pohoštění a krásné odpoledne.

Moc děkují všechny šlapky + šlapáci.
Maruška Hloušková

Poděkování

Vzdělávání je pro úředníky obcí nekonečný příběh
Zákon o úřednících územních samospráv-

ných celků ukládá úředníkům obcí povinné 
vzdělávání v  rozsahu minimálně 18 dnů za 
tři roky, a  to vše v  akreditovaných kurzech 
u  akreditovaných poskytovatelů. Cena jed-
nodenního akreditovaného kurzu je kolem 
2 tisíc korun, a to mluvím o těch nejlevněj-
ších. Zákony se velmi často mění a vzdělává-
ní úředníků je nutné, současné řešení však 
nepovažuji za šťastné. V  nynějším tříletém 
vzdělávacím cyklu nám pomáhá Svaz měst 
a  obcí ČR, jehož „projekt ESO“ umožňuje 
bezplatné vzdělávání, a  já za něj při každé 
příležitosti Svaz měst a obcí chválím a děku-
ji mu.

Když Svaz měst a obcí ČR na začátku roku 
2020 zahájil vzdělávací projekt ESO, rozhod-
la jsem se, že ho náš úřad bude maximálně 
využívat. Celý název projektu je „Efektivní 
řízení rozvoje obcí jako základní předpoklad 
efektivnosti výkonu veřejné správy a posky-
tování veřejných služeb z úrovně obcí“. Pro-
jekt poskytuje bezplatné vzdělávání zaměst-
nancům a  zastupitelům; mnoho kurzů je 

akreditovaných, a lze je tedy započítat do pl-
nění plánu vzdělávání úředníků. Na začátku 
roku 2020 byly kurzy pořádány v krajských 
městech a byly připravovány i kurzy ve měs-
tech menších, bohužel opatření k  omezení 
šíření pandemie koronaviru na dlouhý čas 
znemožnila konání nejen vzdělávacích akcí. 
Poskytovatelé vzdělávání – komerční i SMO 
– přesunuli své kurzy na internet. V  době, 
kdy bylo úřadům doporučováno využívat 
„práci z domova“, jsme kurzy z projektu ESO 
sledovali opravdu hojně.

Pro mě je to nepochopitelné, ale mnoho 
měst a  obcí výhody projektu ESO neoceni-
lo a nevyužívalo. Svaz měst a obcí ČR proto 
vyhlásil, že bude udělovat ocenění „Vzděla-
ný úřad“ městům a  obcím, které prostřed-
nictvím projektu ESO proškolí stanovené 
procento úředníků. Již v  době, kdy byly 
podmínky ocenění zveřejněny, mělo je Ko-
pidlno bohatě splněné, takže jsem nás hned 
přihlásila. Pro „zlaté“ ocenění musí mít obec 
proškoleno alespoň 50  % úředníků v  roz-
sahu minimálně 40 hodin. Prostřednictvím 
projektu ESO se vzdělávali všichni kopidlen-
ští úředníci i  ostatní zaměstnanci pracující 
u počítačů (někteří více a někteří méně, ně-
kteří rádi a někteří méně rádi, někteří dobro-
volně a někteří méně dobrovolně).

Patřili jsme mezi první oceněné a  k  pře-
vzetí certifikátu jsme byli pozváni do Prahy 
do sídla SMO na 24. února 2022. Certifikát 
jsme přivezli. Asi si každý pamatujeme, co 
jsme ten den dělali a  jaké myšlenky nám 
procházely hlavou…

Lenka Kropáčková
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Škola v Kopidlně měla pro mne  
zcela výsadní místo

Je to jako nekonečný příběh. Když jsme 
s manželkou začátkem 70. let nastoupili jako 
učitelé na škole v Kopidlně, už tehdy bylo sli-
bováno, že škola projde velkou modernizací. 
Bohužel se jí dočkala až nyní, téměř po 50 
letech. Co bylo příčinou takového dlouhého 
vývoje? I když jsou souvislosti místním dosta-
tečně známy, přesto si dnes dovolím napsat 
o  jedné skutečnosti, týkající se mého půso-
bení na škole v Kopidlně, o které jsem dosud 
nikdy nepsal.

Na školu v Kopidlně jsem nastoupil v roce 
1970. To už tam působila moje manželka. 
Měli jsme pro výuku stejnou aprobaci, ma-
tematika-fyzika, což byl z  pohledu pokrytí 
výuky pro tak malou školu problém. A  tak 
abychom zde mohli oba učit, museli jsme 
vyučovat i  další předměty. Manželka češti-
nu a zeměpis, já jsem musel převzít celých 
8 vyučovacích hodin hudební výchovy, což 
byl celý úvazek předmětu na 2. stupni. Obě-
ma nám to nedělalo potíže, učili jsme rádi 
cokoliv a byli rádi, že ráno jezdíme k vyučo-
vání společně (většinou na kole), a společ-
ně jsme se i vraceli navečer domů. Neměli 
jsme děti, tak jsme hodně času věnovali 
mimoškolní činnosti, a  to nejen ve všední 
den odpoledne, ale i o sobotách a nedělích. 
Společně jsme vedli školní šachový krou-
žek, který jsem docela úspěšně vedl i  na 
předcházející škole v  Městci Králové, kde 
jsem působil. Tam jsme se za 3 roky dostali 
na přeborech žáků do prvé desítky nejlep-
ších v republice.

Ale o  tom jsem nechtěl vůbec psát. Ti 
starší čtenáři to asi pamatují a  vědí, jak se 
nám podařilo při vedení kroužku na místní 
škole ty mé předchozí úspěchy ještě vylep-
šit. V  roce 1973 odcházel do penze ředitel 
kopidlenské školy, rovněž matematik, pan 
Josef Ruta. Byl to výborný ředitel, s  trochu 
zvláštními způsoby komunikace s  podří-
zenými učiteli. Mně to však vyhovovalo 
a považuji ho za jednoho z nejlepších ředi-
telů, pod kterým jsem jako učitel působil. 
Vzpomínám si, když se byl podívat na mém 
vyučování matematiky přímo ve třídě, jed-
nou mě požádal, zda bych ho nechal chvíli 
učit, aby mně předvedl, jak by tu konkrétní 
učební látku učil on. Sedl jsem si mezi žáky 
a pozorně se díval. Stálo to za všechny řeči, 
kterými by se mi po hodině snažil vysvětlit 
svoji metodu, rozdílnou od té mé. A vůbec 
mně to vystřídání nevadilo. Naopak jsem 
jeho přístup ocenil a  necítil to jako nějaké 
svoje ponížení…

Konečně se už dostávám k  jádru věci. 
Tehdy se hledal jeho nástupce v ředitelské 
funkci a  volba padla na mě. Byl jsem v  té 
době jedním z  nejmladších členů učitel-
ského sboru, ale věděl jsem, že to není zase 

tak nějak výjimečné v  jičínském okrese. 
Před nástupem do funkce ve školním roce 
1973/74 jsem byl na září roku 1973 z výuky 
v Kopidlně uvolněn a přešel na tzv. „stáž“ do 
Jičína. Nejdříve na OV KSČ, kde si mě chtěli 
soudruzi „oťukat“, zda jsem schopen školu 
politicky vést. Za 3 měsíce, co ta stáž trva-
la, jsem měl za povinnost navštívit všechny 
školy okresu (bylo jich 23) a  nechat se in-
spirovat řediteli a prostředím navštívených 
škol. Navštívil jsem školy velkoměstské, 
ale i  malé, jako byla kopidlenská, dokonce 
i  školy ještě menší. Pro mne to byla velmi 
užitečná zkušenost. Na zbytek toho načaté-
ho školního roku jsem se už na školu v Ko-
pidlně nemohl vrátit a byl jsem jako učitel 
přidělen na největší školu okresu, 1.  ZDŠ 
v  Jičíně, kterou tehdy vedl velmi dobrý 
a  zkušený ředitel Josef Šulc. Bral jsem to 
jako normální věc. Tím spíš, že místo ředite-
le školy bylo za odešlého do důchodu Rutu 
přiděleno Josefu Grofovi z Jičína. A dokon-
ce i  na místo učitele byl na mé místo na 
kopidlenské škole odvelen kolega Milan 
Frýba, rovněž z Jičína. Takže jsem se vlastně 
neměl kam vrátit.

No a  teď to hlavní. Asi se soudruhům 
moje kantorská či řídicí práce líbila, a  tak 
rozhodli, že budu od září ustaven ředitelem 
na 3. ZDŠ v Jičíně na Novém Městě. Byla to 
škola skoro stejně veliká jako kopidlenská 
a končil tam právě ve funkci ředitele Oldřich 
Sudek, další z  velmi zkušených ředitelů na 
okrese. Takovým byl i jeho zástupce, rovněž 
moc dobrý Tonda Řezníček, velký sportovec 
a kamarád. Po zvážení možností jsem sou-
hlasil, když mně zařazení bylo zdůvodněno, 
že až se u  zkušených pedagogů vyškolím, 
do Kopidlna mě prý vrátí. To se však nikdy 
nestalo a já pak po celých 25 let putoval po 
školách v  okolí Kopidlna, než jsem se tam 
mohl na vlastní žádost vrátit. Z druhé ruky 
jsem se dozvěděl, že mne v Jičíně připravují 
na funkci ředitele budované nové, moderní 
pavilonové školy v Jičíně u nemocnice, kte-
rá se měla otevírat v roce 1980.

To už bylo na mě trochu moc. Nechtěl 
jsem nechat sebou dál takto manipulovat. 
Rozhodně jsem se necítil na to řídit tak 
velkou školu, s  tolika učiteli, navíc denně 
do Jičína z  Mlýnce dojíždět. Přitom denně 
projíždět Kopidlnem, kde jsem měl původ-
ně, před odchodem do Jičína, působit. Bral 
jsem to celé jako podraz, a  protože jsem 
měl známé inspektory na okrese Nymburk 
z doby, kdy jsem v Městci Králové začal učit, 
nabídli mně možnost od dalšího školního 

pokračování na straně 45

Šachisté ze ZŠ Kopidlno: 4. místo v ČR v roce 
1973.

Ze soutěží v psaní na klávesnici.

Účast na soutěži Zlatá včela v roce 2012, 
jako pořadatelé krajského kola v Běcharech 
a Jičíně.
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Nový varovný systém pomůže v případě ohrožení, 
ale poslouží i jako obecní rozhlas

Počátkem měsíce srpna 2022 bylo předá-
no dílo s názvem Zpracování digitálního po-
vodňového plánu pro město Kopidlno, dále 
instalace Protipovodňového informačního 
a varovného systému města Kopidlna, která 
je financována z prostředků Státního fondu 
životního prostředí v rámci 11531 – Operač-
ní program životní prostředí 2014–2020 na 
budování a  rozšíření varovných, hlásných, 
předpovědních a  výstražných systémů na 
lokální úrovni, digitální povodňové plány. 
V  současné době probíhá dvouměsíční 
zkušební provoz, kdy mají občané možnost 
obrátit se na město s případnými nedostat-
ky a  požadavky na úpravu rozhlasového 
systému. Součástí systému je aplikace firmy 
Sencito.com, která bude umístěna na webo-
vých stránkách města.

Celkové způsobilé výdaje na projekt jsou 
přibližně 3 847 728,00  Kč z  toho samotná 
dotace činí 2 693 409,60 Kč. Město Kopidlno 
investuje z  vlastního rozpočtu pouze 30  % 
z celkové ceny, tj. 1 154 318,40 Kč.

Projekt obsahuje dvě základní části: zpra-
cování doplnění Digitálního povodňového 
plánu města Kopidlna a vybudování Varov-
ného informačního systému na území města 
Kopidlna.

Digitální povodňový plán města Kopidlna 
ulehčí práci povodňové komisi, protože ob-

sahuje všechny nutné informace na jednom 
místě, a  to jak v  elektronické, tak písemné 
formě. Je to důležitý nástroj povodňové ko-
mise v  době mimořádné události, jakou je 
povodeň. Navíc tak město Kopidlno splnilo 
náležitosti, které mu ukládá zákon o vodách 
254/2001. Každé město/obec má povinnost 
mít zpracovaný aktuální povodňový plán 
města/obce.

Dále v rámci varovného informačního sys-
tému byly vybudovány bezdrátové hlásiče 
v celkovém počtu 76 ks, které ozvučí území 
celého města včetně vzdálených místních 
částí i v místech, kde nebyl doposud žádný 
prvek varování a  vyrozumění. Dále budou 
nově ozvučeny i  přilehlé obce Pševes, Dra-
horaz, Ledkov a Mlýnec. Na základě tohoto 
opatření dojde ke značnému zkvalitnění 
informování obyvatelstva na celém území 
města Kopidlna v případě vzniku mimořád-
né události, například povodně. Varovný in-
formační systém města Kopidlna bude zálo-
hován v případě výpadku elektrické energie 
a  zároveň bude připojen na celostátní Jed-
notný systém varování a  vyrozumění, který 
provozuje Generální ředitelství Hasičského 
záchranného sboru.

Podstatnou funkcí varovného systému 
je i  jeho možnost využití jako bezdráto-
vý rozhlas, který tak do obce přinese další 

informační médium pro šíření zpráv pro 
obyvatele obce. Vybudováním varovného 
systému s funkcí obecního rozhlasu s propo-
jením na složky IZS vznikl moderní protipo-
vodňový varovný systém, který bude sloužit 
občanům města nejen v  případě povodní, 
ale i  jakékoli mimořádné události. Poříze-
ním varovného systému město Kopidlno 
naplnilo povinnosti zákona o IZS 239/2000, 
který starostovi města ukládá zajistit varo-
vání a  vyrozumění obyvatelstva v  případě 
vzniku mimořádné události. Navíc se jedná 
o  nejmodernější digitální komunikační sys-
tém, který umožňuje do budoucna připojit 
další environmentální monitory prostředí 
(měření hlučnosti, prašnost, CO2 ve školách, 
školkách atd.) nebo tzv. systémy pro chytrá 
města, jako jsou odečty vody, monitory par-
kování, ochrana městského majetku atd. Po-
škození zařízení rozhlasu je trestným činem 
veřejného ohrožení.

Město tím získalo moderní bezpečnostní 
komunikační systém, který je možné také 
rozšířit o  chytrý rozhlas, který bude posílat 
informace pro občany na mobilní aplikaci, 
e-mailem, SMS, Facebook, a  splňuje poža-
davky současné legislativy a je připraven pro 
další budoucí širokospektrální využití.

Jaroslav Mikule

roku působit jako ředitel na ZDŠ v Rožďalo-
vicích. Škole jen o málo menší, než byla ta 
kopidlenská, vzdálené asi stejně daleko od 
mého domova jako ta kopidlenská. Ověřil 
jsem si, že na této škole budu jako ředitel 
pro město i učitele vhodnou volbou. I  tam 
jsem měl být, stejně jako v Jičíně, nejmlad-
ším členem učitelského sboru.

A teď to nejdůležitější, co mne tak dlouho 
trápilo: Proč jsem se nemohl vrátit na ško-
lu v Kopidlně, kde jsem se cítil dobře. Učila 
tam moje manželka a měli jsme tam slibně 
se rozvíjející šachový kroužek. Pravdu jsem 
se dozvěděl až za několik let a docela jsem 
byl tím šokován. O tom, že jsem se nemohl 
vrátit, rozhodli kopidlenští komunisté, kteří 
na obhajobu svého názoru uvedli, že je to 
pro město velká čest, když tak mladý učitel 
z jejich města vede školu v Jičíně. A já bych 
si měl tak vysoké pocty vážit. To mně ale ni-
kdo tehdy neřekl. Já jsem si jako argument 
myslel, že není možné, aby na jedné škole 
působil ředitel a jeho manželka jako podří-
zená učitelka. Tehdy takový výnos minister-
stva opravdu existoval. Ale nikdo mi ho ne-
sdělil a já věděl, že existují z tohoto pravidla 
četné výjimky. A ještě jsem věděl, že Kopidl-

no tehdy sloužilo soudruhům v Jičíně jako 
trestné místo pro ty ambiciózní a chtivé ká-
dry, které byly pro okresní město nepohodl-
né. Dnes už je to všechno v oblasti dohadů 
a pravdu se nikdy nedozvím. A tak jsem se 
na 25 let vydal putovat po okolních školách, 
nejdříve jako ředitel, později zas jako učitel.

V Rožďalovicích jsem jako ředitel působil 
celých 15 let, až do „sametové“ revoluce. 
Pak jsem byl na 8 let přeložen v  roli učite-
le na blízkou moderní a  nově postavenou 
pavilonovou školu v Křinci, na okrese Nym-
burk. I  tam jsem byl spokojen a  byl veřej-
ností dobře hodnocen. Do Kopidlna jsem 
se vrátil až po zralém uvážení, kdy jsem už 
věděl pravdu o  manipulaci, které jsem byl 
soudruhy z Kopidlna i Jičína vystaven. Navíc 
jsem prodělal infarkt a  měl další zdravotní 
potíže. A zdejší ředitel školy v Kopidlně Jo-
sef Zach měl zájem o to, abych se na školu 
v Kopidlně vrátil. A tak jsem se až do odcho-
du do důchodu vrátil tam, kam jsem podle 
mne od začátku patřil.

Škola v Kopidlně měla pro mne zcela vý-
sadní místo. Těžko hledat, v  čem to bylo?! 
Cokoli jsem zde se žáky dělal, mělo právě 
tady zaručený úspěch. V šachu jsme to do-
táhli až mezi 4 nejlepší družstva v republice. 
Kopidlenští mladí včelaři patřili k nejlepším 

v kraji, a Jarda Vích dokonce reprezentoval 
republiku na evropské soutěži mladých 
včelařů ve Vídni, kde naše reprezentační 
trojka skončila jako druhá. V  psaní na klá-
vesnici podle Zaviačiče jsme s kopidlenský-
mi „písaři“ několik let obhajovali třetí místo 
mezi školami a  naše reprezentantky Jana 
Hloušková, Hana Jampílková a Šárka Hanu-
šová reprezentovaly úspěšně republiku na 
mistrovství světa v  psaní v  Paříži a  v  Číně. 
Byl to jeden úspěch za druhým, který jsem 
na jiné škole, kde jsem učil, nikde v takové 
míře nezažil. Jako příčinu vidím zdravé se-
bevědomí, velkou bojovnost, neotřelý pří-
stup k  tréningu, vytrvalost a  jistě i  trochu 
toho štěstíčka…

Kam jsem se to od toho, co jsem chtěl 
původně vyjádřit, vlastně dostal? Musím 
alespoň nakonec vyslovit poděkování všem 
ředitelům, kolegům učitelům, a  hlavně žá-
kům, se kterými jsem dostal příležitost v Ko-
pidlně spolupracovat. A  také svojí věrné 
průvodkyni a podporovatelce, své manžel-
ce Jaroslavě. A nyní se oba můžeme radovat 
z  toho, že konečně všichni na kopidlenské 
škole dostali důstojné prostředí  – nově 
opravenou školu. Všem, kteří se o to zaslou-
žili, je třeba při této příležitosti vyslovit plné 
uznání.

Olda Suchoradský, Hradec Králové

pokračování ze strany 44
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Letečtí modeláři na mistrovství světa juniorů 
v kategoriích F1A, F1B, F1P

Na první víkend v  červnu (4.–5.  6.  2022) 
bylo naplánováno soustředění juniorské re-
prezentace F1A, F1B, které pořádal náš klub. 
Místo konání bylo na letišti v  Hořicích, kde 
nám vždy vycházejí vstříc. A  to jak místní 
aeroklub, tak i  zemědělské družstvo Dobrá 
Voda. Hlavním cílem byla příprava na nad-
cházející mistrovství světa v Bulharsku.

V sobotu před devátou hodinou se zača-
li sjíždět účastníci soustředění. Po krátkém 
přivítání bylo soustředění oficiálně zaháje-
no. Krásné, slunečné počasí, jen vítr okolo 
tří m/s vál téměř kolmo na posečenou plo-
chu. Na přípravu modelů a  zkušební starty 
to nevadilo. Při přípravě modelů a zkoušení 
v kategorii F1B dohlíželi na juniory – Elišku 
a Patrika – Vláďa Urban a Jan Čihák, kteří byli 
ochotni přijet a podělit se o své zkušenosti. 
V  kategorii F1A radami a  nastavením po-
máhali kromě otců a  maminek i  Rösslerovi 
a Dušan Frič. Vrcholově na vše dohlížel tre-
nér František Zajíc. Když se schylovalo k obě-
du, vzali jsme zavděk stínem pod markýzou 
u  obytného auta Rösslerových. Osvěžením 
v horkém dni byla zmrzlina z nedaleké Ost-
roměře, kterou přivezla Vlaďka Švorcová pro 
účastníky na letiště. Po pauze se vítr drobek 
otočil po ploše, a  tak jsme začali létat dále. 
Úplně na maximum to nešlo, abychom ne-
ničili okolní vegetaci. Tak jsme zkusili létat 
na pracovní čas. To už nebylo stoprocentní, 
ale od toho je soustředění, aby se trénovalo. 
Potom jsme zkusili i  zkrácený pracovní čas 
a byly kupodivu jen lehké několikasekundo-
vé ztráty. Potom Eliška natáčela gumu a na-
jednou se ozvala rána a Eliška padla k zemi. 
Nejdříve jsme mysleli, že jen praskla guma. 
Ale když jsme uviděli roztržené triko a  trž-
nou ránu v  hrudníku, volali jsme sanitku. 

Zřejmě špatně upnutá duralová polotrubka 
se silou gumy vymrštila proti ní. Elišku od-
vezli sanitou do jičínské nemocnice. Její otec 
jel s nimi. Nálada byla rázem na bodu mrazu. 
Moc jsme nelétali. Asi po hodině volali, že 
pro ně můžeme přijet. Několik stehů, ale že-
bro prý zlomené nebylo. Nicméně Eliška za-
stávala názor, že už létat nebude. Nejenom 
na soustředění, ale vůbec. Někteří ještě tro-
chu trénovali, ale junioři byli vesměs unave-
ni po náročném teplém dni. Přesunuli jsme 
se do prostor aeroklubu Hořice, abychom 
se ubytovali a osprchovali. Večerní povídání 
historek z  létání a  cest bylo poznamenáno 
nepříjemnou událostí.

V  neděli ráno na rozletové lety nebylo 
počasí. Sice krásně vycházelo sluníčko, ale 
vítr asi 4 m/s. Snídani si dal každý podle 
své potřeby a Jan Čihák nám udělal školení 
z pravidel. Potom upozornil na různá úskalí 
a  na co si dát pozor na MS. Přesunuli jsme 
se na plochu a každý podle svého ještě tré-
noval a ladil své modely. K poledni slunce již 
zase pálilo. Probrali jsme ještě potřebné věci 
k výjezdu do Bulharska a pomalu jsme balili. 
Chvilku po dvanácté bylo soustředění ofici-
álně ukončeno. Na závěr musím poděkovat 
za finanční podporu SMČR a KleM, bez kte-
ré by nebylo možné soustředění uspořádat. 
Děkuji také všem zúčastněným za disciplínu 
a  cenné rady a  pomoc. Doufám, že všem 
soustředění něco dalo a  jejich výkony bu-
dou stále lepší a lepší.

Po dvouleté covidové přestávce se letos 
začaly pořádat světové soutěže. A  to i  ty 
nejvyšší. Pro juniory bylo na letošní rok vy-
psáno mistrovství světa a  pořadatelskou 
zemí se stalo Bulharsko. Konalo se ve dnech 
25.–30. 7. 2022 nedaleko bulharského Pordi-
mu ve volných kategoriích F1ABP.

Letos se nám velmi obtížně sestavoval 
tým juniorů pro kategorii F1B. Nakonec se, 
po nešťastné události na soustředění, opět 
rozpadl, a zůstal sám Patrik Švorc. Ani v juni-
orské kategorii F1A to není růžové, jediní tři 
soutěžící z celé republiky – Vojtěch Kornhö-
fer a teprve jedenáctiletí žáci Veronika Švor-
cová a  Jan Zajíc. Kategorii F1P, motorové 
modely, u nás nelétá nikdo.

pokračování na straně 47

Ve dřepu Patrik Švorc s modelem kategorie F1B, zleva Veronika Švorcová, Vojtěch Kornhöfer, Jan 
Zajíc s modely kategorie F1A.

Po letovém dni.



Kopidlenské listy září 2022 47

Samotnému mistrovství předcházel o  ví-
kendu světový pohár. V sobotu 23. 7. se lé-
tala kategorie F1A a  F1C a  neděli 24.  7. se 
létaly kategorie F1B, F1Q a  F1H. Je to vždy 
taková generálka na mistrovství. Seznámit 
se s  letištěm a  místním ovzduším. Proto 
Zajícovi a Švorcovi vyrazili svými auty již ve 
čtvrtek ráno. Na polovině cesty v  Rumun-
sku jsme měli sjednaný nocleh a v pátek ve 
20:00 jsme byli na místě. Kornhöferovi, kvůli 
pracovnímu vytížení otce, přijeli až v sobo-
tu v  průběhu soutěže. První čtyřminutové 
maxo neulétl Honza ani Veronika, ale moc 
sekund nechybělo. Druhé kolo letěli oba 
maximum. Ve třetím se Veronika netrefila do 
stoupavého proudu. Ve čtvrtém rozbila mo-
del, Honza navedl model špatně na výstřel 
a maximum také neletěl. V pátém kole Hon-
za protáhl stoupák a za ním je vždy klesák. 
Ten ho doslova stáhl k  zemi. Po přestávce, 
páté a šesté kolo, bylo bez problémů, až na 
to, že jsme nenašli model Veroniky. Zalétl da-
leko do slunečnice a ani po soutěži jsme ho 
nenašli. V neděli měl létat Patrik, ale dohodli 
jsme se, že jenom potrénuje, Vojta také a po-
tom půjdeme hledat model Veroniky. Bohu-
žel bez úspěchu.

V  pondělí už byl první den mistrovství. 
Brzy ráno na letiště zalétat model Veroni-
ky, na kterém dlouho do noci mechanik  – 
otec  – pracoval. Po asi pěti startech se vše 
zdálo v pořádku. Také už byl čas přesunout 
se na přejímku modelů, která pro naše týmy 
začínala v  9:30. Přejímka byla na obecním 
úřadě ve Valchitranu. Vše proběhlo v pořád-
ku a  naše modely byly označeny a  přijaty 
k létání na MS. Při měření šňůr jsme sháněli 
siloměr, ale vše se vyřešilo. Vážení gum ne-
proběhlo, protože nechtěli mít zamazanou 
váhu od maziva. Potom jsme jeli na hotel 
v  Letnitsi, kde jsme byli ubytováni. Odložili 
jsme modely a jeli se osvěžit a načerpat síly 
na další letové dny na koupaliště do vedlej-
ší vesnice. Navečer byla porada vedoucích 
a od 19:00 hodin slavnostní zahájení na ná-
městí v Pordimu.

V úterý byl soutěžní den pro kategorii F1A. 
Vyráželi jsme v šest, abychom stihli sestavit 
modely a udělat zkušební starty. První kolo 
začínalo v osm hodin na čtyři minuty. Začí-
nali jsme na startovišti 13 a délka kola byla 
šedesát pět minut. První na start šel Vojta 
Kornhöfer a  po překvapivém výstřelu jsme 
umávali 174 sekund. Druhá Veronika Švor-
cová za přispění mávání odletěla maximum. 
Honzovi Zajícovi přes pěknou výšku po vý-
střelu chybělo do maxima deset sekund. 
V druhém kole, také na čtyři minuty, byl nej-
blíže Vojta, který naletěl 214 sekund. Verča 
a Honza letěli bohužel jen okolo dvou minut. 
Třetí kolo bylo již na tři minuty a všichni letě-
li maximum. Ve čtvrtém kole klesavý proud 
stáhl model Veroniky k  zemi za 71 sekund. 
Kluci letěli maxa. Následovala přestávka na 
oběd. Ve stínu přístřešku jsme hlavně pili, 

protože teploměr ve stínu auta ukazoval 
42  °C. V  pátém kole vítr „lehnul“ a  točil se 
všemi směry. Na to doplatila Veronika, když 
při kroužení ťukla až do země. Po špatné 
kontrole modelu odstartovala opravný let 
a ihned se sklaplo nalomené ucho, a zapsala 
osudnou nulu. Vojta po dlouhém vyčkávání 
na ustálený vítr si vybral smolný let za 104 
sekund. Honza letěl maximum. Jak vypadá 
„klesák“, viděl v  šestém kole Honza, když 
jeho model přistál za 59 sekund. Veronika 
i Vojta letěli maximum. Sedmé kolo zakončili 
všichni maximem. Ale model Veroniky ulétl 
do „nevidím“. Podle GPS dohledávače se po 
šesti a  půl kilometrech přestal pohybovat. 
Tak Švorcovi vyrazili autem na místo, ale tam 
nic nebylo. Jen pole, a model nikde. Dvacá-
tý první skončil Vojtěch Kornhöfer, dvacátý 
devátý Jan Zajíc a Veronika Švorcová třicátá 
sedmá. V družstvech desáté místo.

Ve středu byl soutěžní den pro kategorii 
F1B a u nás jen pro Patrika Švorce. Po příjez-
du na letiště foukal vítr okolo 7 m/s, v nára-
zech 11 m/s, a  to ještě směrem na vesnici. 
Na startovišti 5 zahájil Patrik soutěž. V  prv-
ním kole na tři minuty model trochu houpal 
a šest vteřinek chybělo. Vítr stále nepolevo-
val a v druhém kole po standardním odhozu 
letěl jen 105 sekund. I takto silný vítr se točil 
a počkat na vhodný okamžik startu bylo těž-
ké. V třetím kole 158 sekund. Mimo plán byla 
vyhlášena půlhodinová přestávka. Během 
ní vítr zeslábl, ale vál směrem na nekoneč-
né slunečnicové pole. Vytoužené maximum 
přišlo ve čtvrtém kole. O přestávce na oběd, 
která byla kratší o  tu předchozí, zajela Vla-
ďka Švorcová s  našimi juniory na nanuky 
a přivezla studené pití. Páté a šesté kolo byla 
pohodová, maxima. Vítr ještě zeslábl a  ne-
zanášel model tak daleko. V  sedmém kole 
turbulence zamávala s  modelem a  čtrnáct 
sekund chybělo. Celkově to stačilo na šest-
nácté místo.

Čtvrtek byl soutěžní den pro katego-
rii F1P. Jelikož ji u  nás dlouhodobě nikdo 
nelétá, využili jsme volný den k prohlídce 
nedalekých vodopádů a koupání.

V  pátek jsme si trochu přispali, potom 
se šli projít po městě a  odpoledne odjeli 
do vesnice Grivitsa, kde byl v park-motelu 
závěrečný banket. Při dobré večeři trochu 
konverzace s  ostatními týmy a  výměna 
upomínkových předmětů a triček.

V  sobotu na náměstí v  Pordimu pro-
běhlo předávání cen vítězům a slavnostní 
ukončení mistrovství světa. Letos poprvé 
se vyhodnocovaly dívky zvlášť. Zřejmě 
také díky tomu jich byl vyšší počet než ob-
vykle, a  to ve všech kategoriích. Mistrov-
ství se účastnilo 14 zemí. V  kategorii F1A 
létalo 46 juniorů (z  toho 12 dívek) ze 14 
států. V kategorii F1B létalo 33 soutěžících 
(z  toho 8 dívek) ze 13 států a  v  kategorii 
F1P se účastnilo 16 juniorů (z toho 3 dívky) 
z pěti zemí.

I když to tak podle výsledků možná ne-
vypadá, musím naše juniory touto cestou 
pochválit. Byli pozorní, ohleduplní a  po-
slouchali dobře míněné rady. Na startovišti 
si pomáhali a spolupracovali při dohledá-
vání modelů. Kromě Patrika to bylo jejich 
první mistrovství, které dobře zvládli. Ten 
okamžik vypuštění modelu, v takovém ter-
mickém a  horkém počasí, je velmi složité 
určit i pro zkušené seniory. Pochvala patří 
také rodičům, mechanikům a sponzorům, 
často v jedné osobě. Také za obětavost při 
donáškové službě i  při dohledávání mo-
delů, která přispěla ke klidu a  všeobecné 
pohodě v  týmu. Teď bude chvilku volno 
a potom již další soutěže a mistrovství ČR 
v  různých kategoriích. Budeme se snažit 
nadále dobře reprezentovat a budeme vás 
informovat.

František Zajíc

pokračování ze strany 46

Česká výprava na mistrovství světa v Bulharsku.
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Mistři z Kopidlna
Fotbalová sezóna žáků 2021–2022

Po základních skupinách 
jsme skončili na 1.  místě 
a čekala nás finálová skupi-
na. V  té se sešlo 8 týmů, 4 
z  naší skupiny a  4 týmy ze 
skupiny druhé. Měli jsme 
trochu obavy, zejména ze 
Sedmihorek.

Naši hoši ve vzájemném 
zápase, který byl nejdůležitěj-
ší pro vývoj skupiny, ukázali 
pevné nervy a  na pokutovém 
rozstřelu Sedmihorky porazili. 
Tím se přiblížili k titulu, který po-
sléze vyhráli. Toto považujeme za 
velký úspěch a rádi bychom touto 
cestou našim zlatým hochům po-
gratulovali.

Zároveň chceme poděkovat 
rodičům, kteří své děti na zápa-
sech vždy podporovali, a  všem 
fanouškům.

Trenéři Pavel Rozsypal, 
Tomáš Sedláček,
Vladislav Kosina

Sestava: Jirka Šádek, Lu-
káš Kore, Fanda Vlček, Ond-
řej Rozsypal, Kamil Novotný, 
Adam Kosina, Martin Bikar, 
Tadeáš Syřište, Tadeáš Sedlá-
ček, Kryštof Hink, Filip Rozsypal, Štěpán Skr-
bek, Šimon Skrbek, Samuel Vích.

Jednorázové plasty končí
Nový zákon zakazující jednorázové plasty 

v  České republice by měl platit od letošního 
podzimu. Zákon 10. srpna 2022 schválil senát 
a 16. srpna podepsal prezident České republiky.

Nová legislativa zahrnuje hned několik typů 
opatření – od úplného zákazu výrobků přes ome-
zení jejich spotřeby až po povinné příspěvky 
výrobců na úklid obcí a  měst. Zákon o  omezení 
dopadu vybraných plastových výrobků převádí 
do českého práva evropskou směrnici o jednorá-
zových plastech (směrnice 2019/904 k  omezení 
plastového odpadu v  mořích a  oceánech a  pod-
poře cirkulární ekonomiky).

Přímo zákaz uvádění na trh se týká jen části vy-
braných jednorázových výrobků z plastu. Jde o plas-
tové vatové tyčinky, plastové příbory, talíře, brčka, 
míchátka, tyčky k balonkům, nádoby na potraviny, 
kelímky a nádoby na nápoje z expandovaného poly-
styrénu a výrobky z oxo-rozložitelných plastů.

Zákon by měl především pomoci dalšímu sni-
žování odpadů. Jen díky němu by se měla roč-
ně snížit spotřeba daných plastových výrobků 
o zhruba 1,77 mld. kusů. Řada výrobků může být 
navíc používána opakovaně, třeba zálohované 
kelímky na nápoje, jiné zase budou více využívat 
recyklované materiály.

Zákon o  jednorázových plastech by měl vý-
robcům přinést i nové povinnosti. Z pohledu zá-
kazníků jsou hlavní dvě. První z nich je povinnost 
informovat kupující o  správném zacházení s  od-
pady. To se týká odpadů z hygienických pomůcek 
a tabákových výrobků. Novinkou plynoucí z návr-
hu zákona je také povinnost pro výrobce značit 
výrobky z  plastů. Značení se bude týkat cigaret 
s  filtry, samostatných filtrů, vlhčených ubrousků, 
hygienických pomůcek a kelímků.

Návrh zákona posiluje rovněž tzv. rozšířenou 
odpovědnost výrobců vybraných plastových od-

padů. Výrobci například cigaret s  filtrem se bu-
dou podílet na úklidu odpadů ze svých výrobků 
v obcích. Radnice tak získají finanční příspěvky na 
úklid. Do roku by výrobci měli takto pomoci po-
dle poslaneckých úprav minimálně 30 procentům 
obcí, do dvou let 60 procentům a do tří let alespoň 
90 procentům obcí.

Plnění nového zákona mají kontrolovat Česká 
obchodní inspekce, Státní potravinářská a země-
dělská inspekce a krajské hygienické stanice.

Ministerstvo životního prostředí považuje za 
důležité rovněž finančně podporovat přechod na 
alternativy jednorázových plastových výrobků. 
Z nového programového období operačního pro-
gramu Životní prostředí 2021–2027 tak poputuje 
celkově na podporu přechodu na oběhové hos-
podářství 7,1 miliardy korun.

Zdroj: Ministerstvo životního prostředí


